
Τιμήθηκε το Έπος του ’40

στην Ομογένεια της Αγγλίας

n Ενδοσχολικοί εορτασμοί, σελ. 14-15

n Άρθρο Μιχάλη Αράπη, σελ. 16

n Ομιλία Εμμ. Σταυριανάκη στον Απ.

Ανδρέα, σελ. 16

ΕΠΑΝΑΣΤΑΤΙΚΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΤΗΤΩΝ 

Το κάπνισμα πρακτικά θα απαγορεύεται 
για όσους γεννήθηκαν μετά το 2009
n ΑΠΑΓΟΡΕΥΣΗ ΚΑΠΝΙΣΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΕΞΩ 

ΑΠΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑ ΚΑΙ ΣΧΟΛΕΙΑ 

ΣΕΛΙΔΑ 3

ΚΑΤΑΠΕΛΤΗΣ Ο ΠΡΩΗΝ ΥΠΕΞ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ ΓΙΑ ΟΣΟΥΣ

ΥΙΟΘΕΤΟΥΝ ΤΟ ΤΟΥΡΚΙΚΟ ΑΦΗΓΗΜΑ

Ν. ΚΟΤΖΙΑΣ: «Το Κραν 
Μοντανά τελείωσε όταν 
η Τουρκία έβγαλε ψεύτη 

τον ΓΓ του ΟΗΕ»
n ΟΜΙΛΙΑ ΣΕ ΕΚΔΗΛΩΣΗ ΤΟΥ

ΔΗΚΟ ΣΤΗ ΛΕΜΕΣΟ

ΣΕΛΙΔΑ 5

ΑΡΙΘΜΟΣ ΦΥΛΛΟΥ 1224      ΠΕΜΠΤΗ 7 NOEMΒΡΙΟΥ 2024 ΤΙΜΗ: £1,00

Α Ν Ε Ξ Α Ρ Τ Η Τ Η

Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Ι Α Ι Α

Ε Λ Λ Η Ν Ι Κ Η

Ε Φ Η Μ Ε Ρ Ι Δ Α

Τ Ο Υ Λ Ο Ν Δ Ι Ν Ο Υ

1 5 2 - 1 5 4   C O L E S G R E E N

R D ,   N W 2   7 H D ,   L o n d o n

= e m a i l :

m i c h a e l @ e l e f t h e r i a . b i z  

w w w . e l e f t h e r i a . c o . u k

      
     
       

      
     

        

      
    

     
      

       
   

   
     

      
    

      
      

     
     
     
     

         

      

     

     

     

    

       

     

      

    

      
    

        
       

      
     

   
    

      
    

     
        

       
      
     

 
    

     
 

     

  
  

  
     

      
    

    
     

     
   

    
     
      
     

    
        
        

          
       

        
        
        

 

AlexanderLawsonJacobs
CHARTERED ACCOUNTANTS
CORPORATE RECOVERY
& INSOLVENCY SPECIALISTS

1 Kings Avenue, Winchmore Hill, London N21 3NA
Tel: +44 (0) 20 8370 7250
Fax: +44 (0) 208370 7251
DX: 36953 Winchmore Hill

e-mail: enquiries@alexanderlawsonjacobs.com
www.alexanderlawsonjacobs.com

    
     

  

 
 

      

            

              

       

    
      

   

 
   

    
   
      

      
     

      
        

      

      
        
     

 
 

   

         
   

    
  

     
   

    
    

    
    

    
   

    

    
 

      
     

     
   

   
 

    
    

      
    

      
      

  
   
     

       
     

   

    
    
    

      

           

  

ΑΝΑΚΟΙΝΩΘΗΚΕ ΑΠΟ ΤΗΝ ΥΠΟΥΡΓΟ ΠΑΙΔΕΙΑΣ BRIDGET PHILLIPSON

Αύξηση των φοιτητικών διδάκτρων
στα πανεπιστήμια της Αγγλίας

ΣΕΛΙΔΑ 3
n Το νέο σκιώδες υπουργικό της Kemi Badenoch

ΣΚΙΩΔΗΣ ΥΠΕΞ ΤΗΣ ΒΡΕΤΑΝΙΑΣ Η ΠΡΙΤΙ ΠΑΤΕΛ

ΣΕΛΙΔΑ 2

n ΑΥΤΗ ΤΗ ΒΔΟΜΑΔΑ ΜΕΙΩΣΗ ΤΟΥ ΕΠΙΤΟΚΙΟΥ ΣΤΟ 4.75%
ΣΕΛΙΔΑ 2

n ΔΙΠΛΑΣΙΑ ΤΟΥ ΠΛΗΘΩΡΙΣΜΟΥ Η ΑΥΞΗΣΗ ΤΩΝ ΕΝΟΙΚΙΩΝ
ΣΕΛΙΔΑ 2

ΟΜΙΛΙΑ ΚΥΠΡΙΟΥ ΥΠΕΞ ΣΕ ΑΙΘΟΥΣΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΤΗΤΩΝ 

ΜΕ ΔΙΟΡΓΑΝΩΤΕΣ ΤΗΝ ΔΙΑΚΟΜΜΑΤΙΚΗ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ

ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΥΠΡΟ ΚΑΙ ΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΟΜΟΣΠΟΝΔΙΑ ΚΥΠΡΙΩΝ ΗΒ

Κ. ΚΟΜΠΟΣ: «Η Κύπρος απαραίτητη ως
γέφυρα Μέσης Ανατολής-Ευρώπης»

n «ΔΕΝ ΠΡΕΠΕΙ ΝΑ ΜΟΝΙΜΟΠΟΙΗΘΕΙ 
Η ΤΟΥΡΚΙΚΗ ΠΑΡΑΝΟΜΙΑ ΣΤΗΝ 
ΚΥΠΡΟ - ΛΥΣΗ ΣΤΗ ΒΑΣΗ ΤΩΝ
ΨΗΦΙΣΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΟΗΕ»

n ΠΑΡΟΝΤΕΣ, Ο ΒΡΕΤΑΝΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΜΕΣΗΣ ΑΝΑΤΟΛΗΣ, Η ΝΕΑ ΣΚΙΩΔΗΣ
ΥΠΕΞ ΠΡΙΤΙ ΠΑΤEΛ, 26 ΒΡΕΤΑΝΟΙ
ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΙ ΚΑΙ
ΔΗΜΟΣΙΟΓΡΑΦΟΙ ΑΠΟ GUARDIAN,
TIMES, SUN ΚΑΙ GBTV NEWS

ΣΕΛΙΔΕΣ 12-13

ΙΣΤΟΡΙΚΗ ΝΙΚΗ ΤΟΥ ΠΡΩΗΝ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΣΤΙΣ ΗΠΑ

Θριαμβευτής ο Ντόναλντ Τραμπ
n ΚΕΡΔΙΣΕ ΚΑΙ ΣΕ ΕΚΛΕΚΤΟΡΕΣ ΚΑΙ ΣΕ ΨΗΦΟΥΣ 

n ΗΓΕΤΕΣ ΑΠΟ ΟΛΟ ΤΟΝ ΚΟΣΜΟ ΤΟΝ ΣΥΓΧΑΙΡΟΥΝ

n ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ ΡΕΠΟΥΜΠΛΙΚΑΝΩΝ ΣΤΟ ΚΟΓΚΡΕΣΟ

ΣΕΛΙΔΑ 18

ΑΠΟΨΗ: 

Η σημασία της παρουσίας
Νίκου Χριστοδουλίδη 

στον Λευκό Οίκο
ΡΙΠΕΣ: Η στρατιωτική συμμαχία
ΗΠΑ-Ισραήλ-Κύπρος! (ΓΡΑΙΚΟΣ)

ΣΕΛΙΔΑ 4



Ηνέα αρχηγός του Συντηρητικού Κόμματος
Kemi Badenoch άρχισε να σχηματίζει τον

βασικό κορμό του σκιώδους υπουργικού της
συμβουλίου. Στις δύο ανώτατες θέσεις διόρισε
τη δυναμική πρώην υπουργό Εσωτερικών Πρίτι
Πατέλ (ινδικής καταγωγής) ως τη νέα σκιώδη υπο-
υργός Εξωτερικών. Στη θέση του σκιώδους υπο-
υργού Οικονομίας διόρισε τον μετριoπαθή από
το 2010 βουλευτή Mel Stride.

Mel Stride (Οικονομικών)

Παρά τις πολλές προβλέψεις ότι η θέση του επι-

κεφαλής της Οικονομίας θα πήγαινε στον βασικό

υποστηρικτή της Badenoch, τον Andrew Griffith,
η νέα ηγέτις των Τόρις επέλεξε ένα σχετικά κεν-

τρώο πρόσωπο, το οποίο οι περισσότεροι στο κόμμα

θεωρούν ως μια ασφαλή επιλογή. 

Ο Mel Stride, πρώην υφυπουργός Οικονομικών

και πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής

Οικονομικών, ήταν υπουργός Εργασίας και Συντά-

ξεων στην κυβέρνηση Sunak.

Πρίτι Πατέλ (Εξωτερικών)

Ενώ άλλα μεγάλα «τέρατα» των Συντηρητικών,

όπως ο Τζέρεμι Χαντ και ο Τζέιμς Κλέβερλι, είδαν

την αυγή της εποχής της Μπάντενοχ ως σήμα ότι

οι ίδιοι θα επιστρέψουν στα πίσω έδρανα του Κοι-

νοβουλίου (θα μείνουν δηλαδή απλοί βουλευτές),

η Πρίτι Πατέλ λαμβάνει σαν ανταμοιβή για την

ενθουσιώδη, αλλά μη επίμονη υποψηφιότητά της

για την αρχηγία, στην οποία ήταν η πρώτη από

τους έξι υποψηφίους που αποκλείστηκαν, τη θέση

της σκιώδους υπουργού Εξωτερικών.

Βουλευτίνα από το 2010, με δεκαετή κυβερ-

νητική πορεία, η Patel έχει σίγουρα την εμπειρία

για αυτό το πόστο. Ωστόσο, ορισμένοι στο κόμμα

θα δουν τον διορισμό αυτό ως κίνδυνο, δεδομέ-

νου ότι η Πατέλ μπορεί μερικές φορές να αντα-

γωνιστεί την Μπάντενοχ στη δημιουργία χάους

και ευφλεκτότητας.

Η πρώτη θέση της Πατέλ στο υπουργικό συμ-

βούλιο, ως υπουργός Διεθνούς Ανάπτυξης, κατέλη-

ξε σε καταστροφή, όταν αποκαλύφθηκε ότι ου-

σιαστικά ασκούσε τη δική της ανεξάρτητη εξωτε-

ρική πολιτική, ενώ βρισκόταν σε διακοπές στο Ισρα-

ήλ. Αναγκάστηκε να παραιτηθεί.

Η επιστροφή της στο υπουργικό συμβούλιο, ως

υπουργός Εσωτερικών του Μπόρις Τζόνσον, θα

είχε επίσης καταλήξει σε απρόσμενη απομάκρυν-

σή της, αν δεν είχε επιλέξει να αγνοήσει τη γνώμη

του Επιτρόπου Δεοντολογίας και να παραμείνει

στη θέση της παρότι η επίσημη έρευνα βρήκε

στοιχεία ότι εκφόβισε, δήθεν, δημόσιους υπαλ-

λήλους.

Ρόμπερτ Τζένρικ (Δικαιοσύνης)

Στο τελικό ανθυποψήφιο της Μπάντενοχ για

την αρχηγία, Robert Jenrick, ανατέθηκε ο τομέας

του σκιώδους υπουργού Δικαιοσύνης. Το ερώτημα

που θέτουν κάποιοι είναι αν αυτή η θέση συνιστά

υποβάθμιση του Τζένρικ ή είναι «κλαδί ελαίας». 

Πρώην δικηγόρος, ο Jenrick ξεκίνησε την καριέ-

ρα του ως κεντρώος, σε μεγάλο βαθμό, γι’ αυτό

έλαβε το παρατσούκλι "Robert Generic (γενικός)".

Ανέβηκε πολλά σκαλοπάτια μέχρι να γίνει υπουρ-

γός Στέγασης. Ως διεκδικητής της αρχηγίας, τοποθε-

τήθηκε σταθερά στη λαϊκιστική και εθνικιστική

Δεξιά, ζητώντας σχεδόν μηδενική καθαρή μετα-

νάστευση στο Ηνωμένο Βασίλειο και συνδέοντας

τη μετανάστευση με το έγκλημα.

Λόρα Τροτ (Παιδείας)

Μια από τους πρώτους και δυναμικούς υπο-

στηρικτές της Badenoch – την είχε παρομοιάσει με

τη Μάργκαρετ Θάτσερ – η Laura Trott, αντα-

μείφθηκε με τη θέση της σκιώδους υπουργού Παι-

δείας. 

Πρώην πολιτική σύμβουλος που εργάστηκε στο

Νο 10 υπό τον Ντέιβιντ Κάμερον, η Τροτ εισήλθε

στη Βουλή των Κοινοτήτων το 2019 εκλεγόμενη

στην εξαιρετικά ισχυρή Συντηρητική περιφέρεια

Sevenoaks. 

Υπηρέτησε ως υπουργός Οικονομικών (Treasury)

υπό τον Σούνακ. H Τροτ θεωρείται ότι εκφράζει

την κεντρώα τάση στο Συντηρητικό Κόμμα. 

Συμπρόεδροι

Ως συμπρόεδρους του Συντηρητικού Κόμματος

η Μπάντενοχ διόρισε τους Nigel Hudleston και

Dominic Johnson. 
Ο Νάιτζελ Χάντλεστον ήταν ένθερμος υπο-

στηρικτής της Badenoch και βουλευτής του Droitwich

& Evesham. Ως υποστηρικτής της παραμονής στην

Ευρωπαϊκή Ένωσης, ένα από τα καθήκοντά του θα

είναι να καθησυχάσει τους πιο μετριοπαθείς Συντη-

ρητικούς βουλευτές και μέλη ότι το κόμμα υπό την

Badenoch θα είναι μια «ευρύχωρη εκκλησία», στην

οποία όλοι έχουν θέση. 

Ο άλλος συμπρόεδρος, ο Τζόνσον, είναι ένας

πλούσιος χρηματοδότης και δωρητής του κόμμα-

τος των Τόρις, ο οποίος, σε αντίθεση με τον Χάντλ-

στον, συνδέεται στενότερα με τη δεξιά πτέρυγα

του κόμματος.

ΤΟ ΠΛΗΡΕΣ ΣΚΙΩΔΕΣ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ
ΤΗΣ ΚΕΜΙ ΜΠΑΝΤΕΝΟΧ

• Shadow Chancellor of the Exchequer: Mel Stride
MP

• Shadow Secretary of State for Foreign, Common-

wealth and Development Affairs: Dame Priti Patel
MP

• Shadow Home Secretary: Chris Philp MP

• Shadow Chancellor of the Duchy of Lancaster and

Shadow Secretary of State for Northern Ireland:

Alex Burghart MP

• Shadow Secretary of State for Defence: James
Cartlidge MP

• Shadow Secretary of State for Justice: Robert Jenrick
MP

• Shadow Secretary of State for Education: Laura
Trott MP

• Shadow Health and Social Care Secretary: Ed Argar
MP

• Shadow Secretary of State for Levelling Up, Housing

and Communities: Kevin Hollinrake MP

• Shadow Secretary of State for the Environment,

Food and Rural Affairs: Victoria Atkins MP

• Shadow Secretary of State for Business and Trade:

Andrew Griffith MP

• Shadow Secretary of State for Energy Security and

Net Zero and Shadow Minister for Equalities:

Claire Coutinho MP

• Shadow Secretary of State for Work and Pensions:

Helen Whately MP

• Shadow Secretary of State for Transport: Gareth
Bacon MP

• Shadow Secretary of State for Culture, Media and

Sport: Stuart Andrew MP

• Shadow Secretary of State for Science, Innovation

and Technology: Alan Mak MP

• Shadow Secretary of State for Scotland and Shadow

Minister of State for Energy and Net Zero: Andrew
Bowie MP

• Shadow Secretary of State for Wales and Shadow

Minister for Women: Mims Davies MP

• Opposition Chief Whip (Commons): Dame Rebecca
Harris MP

• Shadow Leader of the House of Commons: Jesse
Norman MP

• Shadow Leader of the House of Lords: Lord True
• Co-Chairmen of the Party: Nigel Huddleston MP &

Lord Johnson
• Shadow Chief Secretary to the Treasury: Richard

Fuller MP
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ΤΟ ΠΛΗΡΕΣ ΣΚΙΩΔΕΣ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΤΟΥ ΣΥΝΤΗΡΗΤΙΚΟΥ ΚΟΜΜΑΤΟΣ ΤΗΣ KEMI BADENOCH

Η νέα αρχηγός του Συντηρητικού Κόμματος
διόρισε την Πρίτι Πατέλ ως σκιώδη ΥΠΕΞ

Σκύλος κατασπάραξε
10χρονη στο Γιορκσάιρ
ΟΙ ΦΙΛΟΖΩΙΚΕΣ ΟΡΓΑΝΩΣΕΙΣ ΤΗΡΟΥΝ ΣΙΓΗΝ ΙΧΘΥΟΣ 

ΓΙΑ ΤΟΝ ΒΑΣΑΝΙΣΤΙΚΟ ΘΑΝΑΤΟ ΤΟΥ ΚΟΡΙΤΣΙΟΥ

Μια 10χρονη έχασε τη ζωή της μετά από επίθεση που δέχτηκε στο

σπίτι της στο Γιορκσάιρ από τον σκύλο της οικογένειας, όπως επιβε-

βαίωσε η τοπική Αστυνομία. Το περιστατικό σημειώθηκε στην περιοχή

Μάλτον την περασμένη Παρασκευή.

Παρά τις υπεράνθρωπες προσπάθειες των διασωστών και ενός περ-

αστικού που έσπευσε να βοηθήσει, η ανήλικη άφησε την τελευταία της

πνοή έπειτα από σοβαρά τραύματα που υπέστη.

Σύμφωνα με την ανακοίνωση της αστυνομίας, το σκυλί απομα-

κρύνθηκε από μέλος της οικογένειας μετά την επίθεση, ενώ αργότερα

μεταφέρθηκε σε κυνοκομείο, όπου και παραμένει προς το παρόν.

Εκπρόσωπος της Αστυνομίας δήλωσε ότι οι σκέψεις τους βρίσκον-

ται με την οικογένεια και τους φίλους του κοριτσιού σε αυτή τη δύσκολη

στιγμή, προσθέτοντας πως οι Αρχές παρέχουν ψυχολογική στήριξη στην

οικογένεια, ενώ οι έρευνες συνεχίζονται.

Η Αστυνομία παρακάλεσε το κοινό να αποφύγει τις εικασίες για το

περιστατικό, σεβόμενοι την ανάγκη της οικογένειας για ιδιωτικότητα

και πένθος.

Πάντως, αξίζει να σημειωθεί ότι οι διάφορες φιλοζωικές οργανώσεις

στη Βρετανία και αλλού τηρούν σιγήν ιχθύος. Εάν όμως γινόταν το αντίθ-

ετο και ένα σκυλί κακοποιείτο από έναν ανεγκέφαλο, οι φιλοζωικές

οργανώσεις θα ξεσηκώνονταν και θα έκαναν διαδηλώσεις για τιμωρία

του ενόχου…

Βρετανική Eπικαιρότητα

ΝΕΟΣ ΣΚΙΩΔΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ Ο «ΚΕΝΤΡΩΟΣ» MEL STRIDE
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Μείωση του τραπεζικού επιτοκίου στα 4.75% αυτή τη βδομάδα
Η Τράπεζα της Αγγλίας αναμένεται να μειώσει τα επιτόκια αυτή την εβδομάδα, μειώνον-

τας το βασικό επιτόκιο στο 4,75% από το σημερινό 5%. Η προηγούμενη μείωση ήταν τον

περασμένο Αύγουστο.

Η απόφαση είναι πιθανό να παρθεί με ισχυρή πλειοψηφία στη Επιτροπής Νομισματικής

Πολιτικής.

Οι επενδυτές ανέμεναν κι άλλη μια μείωση των επιτοκίων τον Δεκέμβριο, αλλά αυτό μάλ-

λον δεν θα συμβεί, επειδή οι μειώσεις των επιτοκίων από την Τράπεζας της Αγγλίας πρό-

κειται να επιβραδυνθούν λόγω του ότι η οικονομία του Ηνωμένου Βασιλείου αντιμετωπίζει

«ανοδική πίεση» μετά τον Προϋπολογισμό της Ρέιτσελ Ριβς.

Μετά τον φθινοπωρινό Προϋπολογισμό της νέας κυβέρνησης των Εργατικών, οι επεν-

δυτές έχουν μειώσει τις προβλέψεις για πρόσθετες περικοπές επιτοκίων το 2024, αναμέ-

νοντας τώρα λιγότερες από τέσσερις μειώσεις κατά 0.25% το επόμενο έτος.

Αύξηση της τιμής των σπιτιών
και των ενοικίων σε ρυθμό 
διπλάσιο του πληθωρισμού

Οι τιμές των κατοικιών στη Βρετανία προβλέπεται να αυξηθούν

σχεδόν δύο φορές πιο γρή-γορα από τον πληθωρισμό τα επόμενα πέντε

χρόνια και να ξεπεράσουν την αύξηση στους μισθούς. Αυτό θεωρείται

ως πλήγμα στο φιλόδοξο πρόγραμμα του πρωθυπουργού του σερ Κίαρ
Στάρμερ να αυξήσει τον αριθμό των οικονομικά προσιτών κατοικιών.

Οι τιμές των σπιτιών αναμένεται να αυξηθούν κατά 20% από τώρα

μέχρι το 2029, σύμφωνα με τις τελευταίες προβλέψεις από την εταιρ-

εία ακινήτων JLL. Αυτή η άνοδος θα ξεπεράσει την αύξηση κατά 11,6%

του πληθωρισμού των τιμών καταναλωτή, που προβλέπεται για την

ίδια πενταετή περίοδο από το Γραφείο Εκτέλεσης Προϋπολογισμού

(OBR) και την αύξηση των μισθών κατά 14% που προβλέπει η Oxford

Economics.

Τα ενοίκια προβλέπεται επίσης να αυξηθούν ταχύτερα από τους

μισθούς, αυξανόμενα κατά 17% έως το 2029, σύμφωνα με την JLL.

Οι προβλέψεις αυτές θα είναι μια δοκιμασία στις προεκλογικές

δεσμεύσεις του πρωθυπουργού να «δώσει μεγαλύτερη ώθηση στην
προσιτή στέγαση». 

Στον Προϋπολογισμό της περασμένης εβδομάδας, η υπουργός Οικο-

νομικών Rachel Reeves διέθεσε 5 δισεκατομμύρια λίρες σε πρωτο-

βουλίες στέγασης, συμπεριλαμβανομένης μιας χρηματοδοτικής ενίσχυ-

σης 500 εκατομμυρίων λιρών για το κυβερνητικό «Πρόγραμμα Προ-

σιτών Κατοικιών», το οποίο στοχεύει στην κατασκευή έως και 5.000

κατοικιών.

Ωστόσο, ο Marcus Dixon, διευθυντής έρευνας της JLL, δήλωσε ότι

τα επόμενα πέντε χρόνια είναι απίθανο να αναγγελθούν ριζικές αλλα-

γές για οικονομικά προσιτές κατοικίες, αποκλείο-ντας τυχόν μελλοντι-

κές ανακοινώσεις διευκόλυνσης στις τιμές στέγασης.



Τ
α φοιτητικά δίδακτρα στα πανεπιστήμια

της Αγγλίας αυξάνονται στο επίπεδο

του τρέχοντος πληθωρισμού για πρώτη

φορά μέσα σε οκτώ χρόνια, στο πλαίσιο

μιας σημαντικής αναμόρ-φωσης του συστή-

ματος τριτοβάθμιας εκπαίδευσης.

Η υπουργός Παιδείας Μπρίτζετ Φίλιπσον

ανακοίνωσε την αύξηση των διδάκτρων την

περασμένη Δευτέρα στη Βουλή των Κοινο-

τήτων στο πλαίσιο του κυβερνητικού νομο-

σχεδίου για τη «μεταρρύθμιση της τριτοβάθ-

μιας εκπαίδευσης».

Τα δίδακτρα, τα οποία είχαν «παγώσει» στις

9.250 λίρες από το 2017, αυξάνονται σύμφω-

να με τον πληθωρισμό του Δείκτη Τιμών Λια-

νικής από τον Σεπτέμβριο του 2025. Η προ-

σαρμογή τους με τον τρέχοντα ρυθμό πληθω-

ρισμού στο 2,7% θα σήμαινε ότι θα αυξη-

θούν σε περίπου 9.500 λίρες.

Το μέτρο αυτό έρχεται εν μέσω αυξανό-

μενης ανησυχίας για την κατάσταση στον

τομέα της εκπαίδευσης, αφού πολλά πανε-

πιστήμια αντιμετωπίζουν οικονομική κρίση.

Το 40% των αγγλικών πανεπιστημίων ανα-

μένεται να παρουσιάσουν φέτος έλλειμμα στον

προϋπολογισμό τους.

Τα αγγλικά πανεπιστήμια ζήτησαν τα δίδακ-

τρα να «συνδέονται με τον πληθωρισμό, όχι

για να αντιμετωπίσουν το έλλειμμα χρημα-

τοδότησης, αλλά για να μπορέσουν να διατη-

ρήσουν το επίπεδό τους στα επόμενα χρό-

νια. 

Οι ανησυχίες για τα οικονομικά των πανε-

πιστημίων έχουν επιδεινωθεί από τη μείωση

του αριθμού των διεθνών φοιτητών, οι οποίοι

στήριζαν οικονομικά τα πανεπιστήμια.

Τα στοιχεία του υπουργείου Εσωτερικών

έδειξαν ότι υποβλήθηκαν 16% λιγότερες αιτή-

σεις φοιτητικής βίζας μεταξύ Ιουλίου και Σεπτεμ-

βρίου 2024 από ό,τι την ίδια περίοδο το 2023.

Οι φοιτητές στην Αγγλία και την Ουαλία

πληρώνουν σήμερα 9.250 λίρες ετησίως για

πανεπιστημιακά δίδακτρα, ενώ στη Βόρεια

Ιρλανδία κοστίζουν 4.750 λίρες για Βορειο-

ιρλανδούς φοιτητές. Στη Σκωτία, η φοίτηση

στο πανεπιστήμιο είναι δωρεάν για τους Σκω-

τσέζους φοιτητές.

Η αύξηση των διδάκτρων προκάλεσε

ήδη αντιδράσεις, καθώς ο σερ Κίαρ Στάρ-

μερ υποσχέθηκε να καταργήσει εντελώς

τα πανεπιστημιακά δίδακτρα όταν ήταν

υποψήφιος για την ηγεσία των Εργατικών

το 2020.

Υπαναχώρησε από τη δέσμευσή του πέρυ-

σι, λέγοντας ότι δεν ήταν πλέον ρεαλιστική

ως αποτέλεσμα της οικονομικής κατάστασης

της χώρας. Υποσχέθηκε, όμως, ότι οι Εργα-

τικοί θα βρουν μια «δικαιότερη λύση» εάν

σχημάτιζαν την επόμενη κυβέρνηση.

Συν τω χρόνω. το προεκλογικό μανιφέστο

του Εργατικού Κόμματος για τις γενικές εκλο-

γές του 2024 αναφέρει ότι ο τρέχων «διακα-

νονισμός χρηματοδότησης της τριτοβάθμιας

εκπαίδευσης δεν εξυπηρετεί τους φορολο-

γούμενους, τα πανεπιστήμια, το διδακτικό προ-

σωπικό ή τους φοιτητές».

«Οι Εργατικοί θα δράσουν για να δημιουρ-

γήσουν ένα ασφαλές μέλλον για την τριτοβά-

θμια εκπαίδευση και τις ευκαιρίες που δημι-

ουργεί σε ολόκληρο το Ηνωμένο Βασίλειο»,

τονίζεται.

Όπως φάνηκε, η δράση των Εργατικών

για το «ασφαλές μέλλον στα πανεπιστή-

μια» είναι η… αύξηση των διδάκτρων!!!
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Αύξηση των φοιτητικών διδάκτρων

στα πανεπιστήμια της Αγγλίας
Το Ηνωμένο Βασίλειο θα γίνει η πρώτη «άκαπ-

νη» χώρα αφού με νομοσχέδιο που κατατέθηκε
στη Βουλή των Κοινοτήτων την Τρίτη απαγορεύε-
ται απαγόρευση πώλησης προϊόντων καπνού σε
όσους έχουν γεννηθεί από το 2009 και μετά και την
απαγόρευση στο κάπνισμα σε ορισμένους εξωτε-
ρικούς χώρους.

Ο υπουργός Υγείας Γουές Στρίτινγκ κάνει λόγο

για «νομοθέτημα επαναστατικό για την δημόσια

υγεία».

«Θα επιτρέψει να σωθούν χιλιάδες ζωές και θα
προστατεύσει το Εθνικό Σύστημα Υγείας», είπε.

Όταν το νομοσχέδιο ψηφιστεί, τα άτομα που έχουν

γεννηθεί μετά το 2009 δεν θα μπορέσουν ποτέ να

αγοράσουν νομίμως συμβατικά τσιγάρα.

«Θα είναι η πρώτη άκαπνη γενιά της χώρας μας»,

δήλωσε ο υπουργός στο Sky News.

Συμφωνία 
Εργατικών – Συντηρητικών

Η κυβέρνηση του Εργατικού Κόμματος, που ανέ-

λαβε την εξουσία τον Ιούλιο, υιοθέτησε πρόταση

που είχε παρουσιάσει η κυβέρνηση των Τόρις τον

Απρίλιο. Η προκήρυξη των πρόωρων εκλογών στις

αρχές του Ιουλίου διέκοψε την επεξεργασία του

νομοσχεδίου.

ΥΠΑΝΑΧΩΡΗΣΗ ΜΕΤΑ ΑΠΟ ΠΙΕΣΕΙΣ:
ΘΑ ΕΠΙΤΡΕΠΕΤΑΙ ΤΟ ΚΑΠΝΙΣΜΑ 

ΕΞΩ ΑΠΟ ΕΣΤΙΑΤΟΡΙΑ, ΜΠΥΡΑΡΙΕΣ
ΚΑΙ ΓΗΠΕΔΑ

Η κυβέρνηση των Εργατικών επιδιώκει την απαγό-

ρευση του καπνίσματος σε εξωτερικούς χώρους

όπως οι παιδικές χαρές, κοντά σε σχολεία και νοσο-

κομεία.

Αντίθετα, δεν τίθεται πλέον θέμα απαγόρευσης

του καπνίσματος στους κήπους των παμπ, έξω από

εστιατόρια ή στάδια, όπως είχε μεταδοθεί από τα

μέσα ενημέρωσης τον Αύγουστο.

«Ο τομέας της εστίασης έχει υποφέρει τα τελευ-

ταία χρόνια και δεν θέλουμε να επιδεινώσουμε την

πίεση», δήλωσε ο υπουργός Υγείας.

Το νομοσχέδιο παρουσιάστηκε στο κοινοβούλιο,

αλλά θα συζητηθεί σε δεύτερο χρόνο.

Προβλέπει επίσης την απαγόρευση της διαφή-

μισης των προϊόντων ατμίσματος και την επιβολή

περιορισμών στην χρήση ορισμένων γεύσεων και

στην συσκευασία τους.

Η βρετανική κυβέρνηση είχε ανακοινώσει στο

τέλος του Οκτωβρίου ότι η πώληση των ηλεκτρο-

νικών τσιγάρων μιας χρήσεως με ζωηρά χρώματα

και ευχάριστες γεύσεις, τα οποία προτιμούν οι νέοι

θα απαγορευθούν από την 1η Ιουνίου 2025.

Το κάπνισμα ευθύνεται για τον θάνατο 80.000
ανθρώπων ετησίως στο Ηνωμένο Βασίλειο, σύμ-
φωνα με επίσημα στοιχεία.

Αποτελεί τεράστιο βάρος για το Εθνικό Σύστημα

Υγείας (NHS), καθώς μονοπωλεί ραντεβού, απεικο-

νιστικές εξετάσεις και εγχειρήσεις και κοστίζει 3,1

δισεκατομμύρια λίρες ετησίως στους φορολογού-

μενους, σύμφωνα με την κυβέρνηση, η οποία τόνι-

σε ότι tο κάπνισμα «ευθύνεται για το ένα τέταρτο
των θανάτων από καρκίνο».

Βρετανική Eπικαιρότητα

ΕΠΑΝΑΣΤΑΤΙΚΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΤΗΤΩΝ

Το κάπνισμα πρακτικά θα απαγορεύεται 
για όσους γεννήθηκαν μετά το 2009
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Οι εξελίξεις στις Ηνωμένες Πολιτείες είναι
καταιγιστικές, πρωτοφανείς. Ο Ντό-

ναλντ Τραμπ, μέσα από χίλια-μύρια κύμα-
τα, εξελέγη για δεύτερη, μη συνεχόμενη, θη-
τεία ως πρόεδρος. Οι λόγοι της σαρωτικής
του νίκης είναι πολλοί. Κάποιοι, που το
παίζουν και σοβαροί αναλυτές,  δεν.. «έ-
βλεπαν» ότι θα ερχόταν ξανά στην εξουσία
ένας πολιτικός που πριν τέσσερα χρόνια αν-
τέδρασε αντικανονικά μη αποδεχθείς την
ήττα του. Δεν θα ασχοληθούμε με τους λό-
γους της επανεκλογής, ο καθένας κάνει τις
εκτιμήσεις του, άλλοι με σοβαρά επιχειρή-
ματα και άλλοι με.. ελαφρότητα, χαζοχα-
ρούμενα. Σίγουρα η οικονομία, οι λαθρο-
μετανάστες, η woke agenda,οι πόλεμοι, η
απροθυμία Μπάιντεν να αντιληφθεί ότι έπρ-
επε να αποσυρθεί ενωρίτερα από υποψή-
φιος, η ακαταλληλότητα της Κάμαλα Χά-
ρις, η ανορθόδοξη (και προκλητική) «στρά-
τευση» τραγουδιστών για να επηρεάσουν
ψηφοφόρους, ήταν βασικοί λόγοι της νίκης
Τραμπ.

Σε ό,τι αφορά την Ελλάδα και την Κύπρο
δεν εκτιμούμε ότι θα υπάρξει αλλαγή

στην πολιτική της Αμερικής. Πιθανόν κάποια
προσωρινή διαφοροποίηση στην αντι-
μετώπιση Ερντογάν, μέχρι ο Τούρκος πρόε-
δρος να αρχίσει να βρίζει το Ισραήλ και να
εκθειάζει την Χαμάς. Ο ρόλος του Ισραήλ
και του Εβραϊκού λόμπυ παραμένει καθο-
ριστικός στις αμερικανο-τουρκικές σχέσεις.
Από την άλλη, η διορατική κίνηση Κυριάκου
Μητσοτάκη να φιλοξενήσει στην Αθήνα, τέσ-
σερις μέρες πριν τις εκλογές, τον στενό συνε-
ργάτη Τραμπ και πρώην υπουργό Εξωτερι-
κών Μάικ Πομπέο ήταν μεγάλης σημασίας.
Ο Πομπέο, με ον οποίο διατηρεί στενές φι-
λικές σχέσεις ο Έλληνας πρωθυπουργός,
αναμένεται να έχει σημαντικό ρόλο στη νέα
διακυβέρνηση, συνεπώς θα υπάρχουν ελ-
ληνικές προσβάσεις στη νέα αμερικανική

διακυβέρνηση. Συν αυτώ, υπάρχει και  ο
υπολογίσιμος ελληνο-αμερικανικός πε-
ρίγυρος του νέου προέδρου.

Μέσα σε αυτό το σκηνικό, κάποιος διε-
ρωτάται αν η σημασία της επίσημης

παρουσίας του προέδρου Νίκου Χριστο-
δουλίδη στο Λευκό Οίκο 6 μέρες πριν τις εκ-
λογές θα «εξασθενίσει» μετά την εκλογή Τρ-
αμπ. Η Άγκυρα αντέδρασε έντονα για αυτή
την επίσκεψη Χριστοδουλίδη και είναι ανα-
μενόμενο ότι θα προσπαθήσει να εκμεταλ-
λευτεί την αλλαγή που θα επέλθει στις 20
Ιανουαρίου στο Λευκό Οίκο για να πλήξει
την αναγνώριση που έτυχε από την υπε-
ρδύναμη ο πρόεδρος ενός κράτους, το οποίο
η Τουρκία δεν αναγνωρίζει και πολεμά για
50 χρόνια να διαλύσει. Επιπλέον, σίγουρα
ο Ερντογάν και οι υποτακτικοί του θα προ-
σπαθήσουν να υποβαθμίσουν τον ρόλο της
Κυπριακής Δημοκρατίας στην περιοχή, ώστε
να μη δίνεται σημασία στο περιεχόμενο μιας
πιθανής λύσης, με την οποία οι Τούρκοι επι-
διώκουν να θέσουν υπό τον έλεγχο, την επο-
πτεία τους, ολόκληρη την Κύπρο. Βεβαίως
οι κυπριακές ενέργειες στην Ανατολική Μεσό-
γειο και οι πολιτικές της κυβέρνησης Χρι-
στοδουλίδη στην κρίση της Μέσης Ανατο-
λής τυγχάνουν ευρείας διεθνούς αποδοχής
και επιδοκιμασίας, γεγονός που ισχυροποιεί
το αποτύπωμα της Κυπριακής Δημοκρατίας
και την ανάγκη η πολιτική αυτή να συνεχι-
στεί και στο μέλλον. Ήταν αρκούντως εύγλωτ-
τη η αναφορά του προέδρου Μπάιντεν ότι
η Κυπριακή Δημοκρατία πρέπει να παρα-
μείνει ανεξάρτητη και να διατηρήσει το ρό-
λο που έχει στην περιοχή ως πυλώνας σταθ-
ερότητας. Αυτό ήταν και το κυριότερο κέρ-
δος της παρουσίας του προέδρου Χριστο-
δουλίδη στο Λευκό Οίκο και των συνομιλιών
με τον πρόεδρο των ΗΠΑ και τους ανώτα-
τους επιτελείς του. 

Ηεπίσκεψη ήταν θεσμική. Οι ΗΠΑ συνε-
ργάζονται στενά με την Κυπριακή Δημο-

κρατία (όπως και άλλα ισχυρά κράτη) και η
εθνική πολιτική τους δεν αλλάζει μα την αλ-
λαγή τού ένοικου του Λευκού Οίκου. Τα
συμφέροντα των Αμερικανών και του Ι-
σραήλ συμπίπτουν με τα δικά μας . Η Κυ-
πριακή Δημοκρατία και η Ελλάδα είναι οι
πλέον αξιόπιστοι σύμμαχοι στην περιοχή. Η
Κύπρος αποτελεί τη μοναδική δίοδο προς
την Ευρώπη, είναι το εγγύτερο ασφαλές και
μη εχθρικό κράτος προς το Ισραήλ. Η τυχόν
μετατροπή του – μέσω μιας λύσης  – σε ένα
κράτος υπό την επήρεια της Τουρκίας, δεν
συμφέρει ασφαλώς ούτε και σε κανένα διε-
θνή «παίκτη», προπάντων στο Ισραήλ και
στην Αίγυπτο.

Αρα, εκτός του ότι η παράλογη λύση των
“δύο κρατών” δεν συζητείται καν από

εμάς, αλλά ούτε επικροτείται από κανέναν
διεθνώς, και το περιεχόμενο της ομοσπον-
δίας  που συμφωνήθηκε ως αποδεκτό μον-
τέλο λύσης, πρέπει να διασφαλίζει την ενό-
τητα, την ελευθερία και τη δημοκρατική δο-
μή του κράτους, χωρίς κηδεμόνες και «βέ-
το» αλλά ένα σύγχρονο κανονικό ομο-
σπονδιακό κράτος όπως αυτά που λειτουρ-
γούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Συνεπώς, πέραν των Τούρκων, στε-
νοχωρήθηκαν από την αναγνώριση που

έτυχε η Κυπριακή Δημοκρατία στον Λευκό
Οίκο και κάποιοι «δικοί» μας προβάλλον-
τας αστείες αναλύσεις και υποβαθμίζοντας
την επίσκεψη ως, τάχα, άνευ αντικρίσμα-
τος. Απλώς, με αυτή τους τη μικρόψυχη στά-
ση, με τον τρόπο και τον λόγο τους, απο-
δεικνύονται καλοί «συνήγοροι» της διαίρε-
σης και της διχοτόμησης.

“Ε”

Η σημασία της παρουσίας Νίκου Χριστοδουλίδη
στον Λευκό Οίκο

Η στρατιωτική συμμαχία
ΗΠΑ-Ισραήλ-Κύπρος!

Το 1960 η Κυπριακή Δημοκρατία μπήκε καταστροφικά, απαράδεκτα
και αψυχολόγητα στους πεινασμένους και φιλοσοβιετικούς Αδεσμεύτους.
Σήμερα είναι, επιτέλους, ένα βήμα πριν την αίτηση ένταξης της στο ΝΑΤΟ.
Συμμαχία-πακέτο με τις ΗΠΑ για την ασφάλεια του Ισραήλ, και σίγουρα
όχι στη «λύση»-διάλυση ΔΔΟ.

Η πρόσφατη επίσημη και σημαντική επίσκεψη του Προέδρου της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας στον Λευκό Οίκο μετά από την πρόσκληση του Αμε-
ρικανού Προέδρου, στην παρουσία του Αμερικανού υπουργού Εξωτε-
ρικών και του Συμβούλου Εθνικής Ασφαλείας των ΗΠΑ, σηματοδοτεί την
θεμελίωση και την αγκύρωση της Κυπριακής Δημοκρατίας με όλη την
εδαφική της επικράτεια, στην στρατιωτική ασφάλεια της Δυτικής Συμμαχίας
και βεβαίως ως δίδυμο πακέτο για την εθνική ασφάλεια του Ισραήλ, του
στενότερου συμμάχου των ΗΠΑ στην Ανατολική Μεσόγειο και στη Μέση
Ανατολή. 

Οι τραγικές πολεμικές εξελίξεις των τελευταίων 12 μηνών στην Μέση
Ανατολή έχουν καταδείξει ξεκάθαρα στους Αμερικανούς την ύψιστη 
στρατηγική και στρατιωτική σημασία της Κύπρου, τόσο για την ασφά-
λεια της Δύσης, όπως επίσης και του Ισραήλ, σε συνάρτηση βεβαίως με
την αντιδυτική πολεμική και την Ισλαμική πολιτική της Τουρκίας έναντι
των ΗΠΑ και του Ισραήλ, και την ανοικτή συμμαχία που έχει με τους BRICS,
και ιδιαίτερα με τους κύριους αντιπάλους των ΗΠΑ, της Ρωσίας και της
Κίνας.

Η συνεχής πολεμική πίεση που υφίσταται το Ισραήλ από το Ισλαμικό
Ιράν και τους διάφορους αντιπροσώπους του όπως οι Χαμάς, Χεζμπο-
λάχ, Χούθις και τζιχαντιστές σε Συρία και Ιράκ, με συνεχείς ρουκέτες προς
το έδαφος του Ισραήλ έχουν καταδείξει ότι η μόνη ασφαλής διέξοδος
του Ισραήλ προς τα δυτικά είναι η συμμαχική Κυπριακή Δημοκρατία, με
το φιλικό της έδαφος, τα λιμάνια και τα αεροδρόμια που διαθέτει, την
μεγάλη ΑΟΖ και το τεράστιο FIR που καλύπτει όλη την Ανατολική Μεσό-
γειο.

Για το Ισραήλ είναι ξεκάθαρο ότι μια «λύση»-διάλυση ΔΔΟ στην Κύπρο
θα καταστρέψει ότι έχει κτιστεί τα τελευταία χρόνια ως συμμαχία με την
ενιαία Κυπριακή Δημοκρατία, και θα δώσει την ευκαιρία στην Ισλαμική
Τουρκία μέσω του ισότιμου και αυτόνομου «Τουρκικού Συνιστώντος Κρά-
τους» να ελέγχει πλήρως το νέο συνεταιρικό Συνομοσπονδιακό μόρφω-
μα που θα δημιουργηθεί, καταλύοντας και διαλύοντας την 64χρονη διε-
θνή και κυρίαρχη Κυπριακή Δημοκρατία, κράτος μέλος των Ηνωμένων
Εθνών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Συνεπώς, μέσω αυτής της «λύσης»-διάλυσης, θα ολοκληρωθεί η περι-
κύκλωση του Ισραήλ από Ισλαμικά επιθετικά κράτη και τους τζιχαντιστές
αντιπροσώπους τους, που σκοπό έχουν την εξαφάνιση του από τον χάρτη,
όπως τα ίδια διακηρύττουν δημόσια συνεχώς.

Η βάση Ανδρέας Παπανδρέου στην Πάφο τροχοδρομείται να γίνει
πλήρης Αμερικανική βάση για την Μέση Ανατολή, με μόνιμη παρουσία
σοβαρής δύναμης Αμερικανικών μαχητικών και βομβαρδιστικών και με
παρουσία σημαντικής χερσαίας δύναμης Αμερικανών πεζοναυτών έτοι-
μων για άμεση δράση οπουδήποτε χρειάζεται στην Μέση Ανατολή και
σε πλήρη υποστήριξη του Ισραήλ.

Παράλληλα με την Αμερικανική στρατιωτική παρουσία, η Κυπριακή
Δημοκρατία θα ενισχύσει τα μέγιστα την κρατική της υπόσταση, αν υπο-
βάλει επιτέλους αίτηση ένταξης στο ΝΑΤΟ. Σίγουρα η Ισλαμική Τουρκία
θα βάλει βέτο, όπως άλλωστε έπραξε πρόσφατα με τη Φινλανδία και
Σουηδία. Η μετέπειτα όμως σοβαρή πίεση που εξάσκησαν ακολούθως
οι Αμερικανοί πάνω στον σουλτάνο, τον ανάγκασαν να βάλει την ουρά
στα σκέλια.

Η συντριπτική πλειοψηφία των κρατών μελών της ΕΕ ανήκει στο ΝΑΤΟ:
23 από τους 26 Ευρωπαίους εταίρους μας ανήκουν στο ΝΑΤΟ, όπως άλλω-
στε και η Ελλάδα από το 1952. Παράλληλα με την αίτηση ένταξης της
Κυπριακής Δημοκρατίας, οι ΗΠΑ ως η ηγέτιδα χώρα της Βορειοατλαντι-
κής Συμμαχίας θα πρέπει να πιέσει ανοικτά την Ισλαμική Τουρκία για
αναγνώριση της ενιαίας Κυπριακής Δημοκρατίας σύμφωνα την αντιδή-
λωση της ΕΕ του 2005, με νομική υπόσταση σε όλη την επικράτεια της
Κύπρου.

Οι ΗΠΑ είναι η μόνη χώρα που μπορεί να εξασκήσει την τεράστια πολι-
τική και στρατιωτική δύναμη που διαθέτει πάνω στην Ισλαμική Τουρκία.
Το έχουμε πει πολλές φορές: Ούτε η ΕΕ ούτε ο ΟΗΕ μπορούν. Το απο-
δεικνύουν οι δύο πόλεμοι που μαίνονται σήμερα στην Ουκρανία και την
Μέση Ανατολή.

ΓΡΑΙΚΟΣ 
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Άποψη - Σχόλια



«Θα πρέπει να επιμείνουμε στις θέσεις μας, να μην

αποδεχθούμε την όποια αλλαγή της βάσης λύσης

και να είμαστε διεκδικητικοί, παρά τις όποιες πιέσεις ανα-

μένεται να ασκηθούν στο Κυπριακό», διαμήνυσε ο πρώην
Υπουργός Εξωτερικών της Ελλάδας, Νίκος Κοτζιάς, ο οποίος
ήταν ο κύριος ομιλητής σε εκδήλωση της Επαρχιακής
Γραμματείας του ΔΗΚΟ Λεμεσού, με τίτλο «50 Χρόνια από
την τουρκική εισβολή – Εξελίξεις στο Κυπριακό». Απο-
κάλυψε επίσης ότι «το Κραν Μοντανά τέλειωσε όταν η
Τουρκία έβγαλε ψεύτη τον Γκουτέρες».

Στην εκδήλωση, η οποία πραγματοποιήθηκε το βράδυ

της Δευτέρας, στο αμφιθέατρο «Τάσσος Παπαδόπουλος»

του ΤΕΠΑΚ, ο πρώην Έλληνας Υπουργός Εξωτερικών έκανε

μια εκτενή αναφορά στα όσα διαδραματίστηκαν στο Κραν

Μοντανά, μίλησε για «χαμένες» υποχωρήσεις, απάντησε

σε όσους τον κατηγορούσαν για τους χειρισμούς του και

προειδοποίησε ότι η Τουρκία προωθεί σήμερα την «παρα-
δοξότητα» δυο κρατών υπό τη σκέπη μιας συνομοσπον-
δίας, για να έχει λόγο στην εξωτερική και αμυντική πολι-

τική όλου του νησιού.

«Στοχεύαμε σε ένα φυσιολογικό 
κανονικό κράτος»

Λέγοντας πως «σημαία μας σε όλες μας τις διαπραγμα-
τεύσεις που υπήρξα Υπουργός, ήταν η Μεγαλόνησος να
γίνει ένα φυσιολογικό, ένα κανονικό ανεξάρτητο κράτος»,
ο Νίκος Κοτζιάς ανέφερε πως «κανείς από όλους αυτούς

που μας πολέμησαν, με βάση τα εξαρτημένα αντανακλα-
στικά τους, που με κατηγορούσαν για οξυμένο εθνικισμό
και ακρότητες, δεν μας έχει πει, μέχρι σήμερα, γιατί αυτή
η απλή φράση, να γίνει η Κύπρος ένα κανονικό κράτος, είναι
εξτρεμιστική και υπερ-εθνικιστική».

«Πείσαμε σε δυο χρόνια συνεχών συζητήσεων, από το
2015 μέχρι το 2017, τον ΓΓ του ΟΗΕ, να υιοθετήσει τον όρο
και την ουσία του κανονικού κράτους και είχαμε μια μεγάλη
διπλωματική επιτυχία», είπε και διερωτήθηκε τι ενόχλησε

κάποιους, εντός και εκτός Κύπρου, από τους χειρισμούς

της ελληνικής διπλωματίας, όταν «σημαντικοί παράγοντες
διαπραγμάτευσης για πρώτη φορά δεν ακολουθούσαν την
Τουρκία, ότι πίεζαν την Τουρκία να αποδεχθεί λύση, να
τελειώνουμε με τις εγγυήσεις και τα κατοχικά στρατεύμα-
τα και να βρεθεί μια φόρμουλα».

ΓΚΟΥΤΕΡΕΣ: «Κράτος χωρίς εγγυήσεις 
και τουρκικό στρατό»

Αναφερόμενος στο Κραν Μοντανά είπε πως «στο δείπνο

ο ΓΓ του ΟΗΕ ήρθε με ένα κείμενο που έλεγε ότι δεν είναι

δυνατόν να διατηρηθεί κράτος-μέλος του ΟΗΕ υπό καθε-

στώς εγγυήσεων και ο κατοχικός στρατός της Τουρκίας

πρέπει να αποχωρήσει και το έλεγε ως συμπέρασμα της

συνδιάσκεψης».

ΤΣΑΒΟΥΣΟΓΛΟΥ ΠΡΟΣ ΓΓ: «Είσαι ψεύτης»

Κατά το δείπνο, συνέχισε ο κ. Κοτζιάς, ο Τούρκος ΥΠΕΞ

Μεβλούτ Τσαβούσογλου «λέει ουσιαστικά στον ΓΓ του
ΟΗΕ ότι είναι ψεύτης και ουδέποτε συμφώνησε η τουρκι-
κή πλευρά να καταργηθούν οι εγγυήσεις και να αποσυρ-

θεί ο τουρκικός στρατός». Ο κ.Τσαβούσοβλου, πρόσθεσε,

επέμενε στη θέση του ότι ο Αντόνιο Γκουτέρες δεν αντι-

λήφθηκε σωστά τις προθέσεις της τουρκικής πλευράς και

ο ΓΓ του ΟΗΕ κήρυξε τερματισμό των διαπραγματεύσεων.

Το Κραν Μοντανά τέλειωσε «όταν η Τουρκία έβγαλε
ψεύτη τον Γκουτέρες», είπε ο κ.Κοτζιάς, αποδίδοντας την

αλλαγή στάσης σε όρο που έθεσε «το ακροδεξιό κόμμα των
Γκρίζων Λύκων προκειμένου να στηρίξει τον Ταγίπ Ερντο-

γάν στις βουλευτικές εκλογές».
Την ίδια ώρα σημείωσε πως «αντί σύσσωμος ο Ελληνι-

σμός να καταγγείλει ότι ενώπιον των απαιτήσεων των

“Γκρίζων Λύκων” τελείωσε το Κραν Μοντανά και βγάλα-

νε ψεύτη μέχρι και τον ΓΓ του ΟΗΕ και να του το θυμίζο-

υμε για να μην το ξεχνάει, βγήκαν να τα βάλουν με την

Κυπριακή Δημοκρατία και με Έλληνες εκπροσώπους της

διαπραγμάτευσης».

«Οι αντιπρόσωποι του ΟΗΕ είναι 
δεσμευμένοι να τηρούν 
τις αποφάσεις του Σ.Α.»

Αναφερόμενος δε σε φιλοτουρκικές θέσεις του τότε Ειδι-

κού Συμβούλου του ΓΓ του ΟΗΕ για την Κύπρο Έσπεν Μπαρθ
Έιντε και στις συχνές, όπως είπε, συγκρούσεις που είχε μαζί

του, ο κ.Κοτζιάς υπογράμμισε ότι «δεν μπορεί η πλευρά

μας να αποδέχεται και δεν πρέπει ποτέ να αποδεχθεί, οι

εκπρόσωποι του ΟΗΕ να απαλλάσσουν τον εαυτό τους

από τις δεσμευτικές αποφάσεις του ΟΗΕ».

Αυτό, υπέδειξε, θα πρέπει να το θυμόμαστε και για την

πρόσφατη προτροπή του ΓΓ του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες

«να κινηθούμε out of the box, δηλαδή εκτός των δεσμεύσεων
που έχουμε, που ο ίδιος ο ΟΗΕ έδωσε».

Υπέδειξε ακόμη πως «πολλές από τις λεγόμενες ευκαι-
ρίες, όπως αυτές που δημιουργήσαμε στο Κραν Μοντανά,
χάθηκαν όχι εξαιτίας της συμπεριφοράς και των επιλογών
της Ελλάδας και της Κύπρου» και πως χαμένη ευκαιρία

είναι «το ότι δεν αξιοποιήθηκε το να καταγγελθεί η Τουρκία
από διάφορους κύκλους».

«Ανήθικο και ξενοδουλεία να κατηγορούν
δικοί μας την Κυπριακή Δημοκρατία ότι

ευθύνεται για το ναυάγιο»
«Η χρέωση του τουρκικού απορριπτισμού ως λάθος της

Κυπριακής Δημοκρατίας είναι το λιγότερο αναληθές, ανήθ-

ικο, μη πω ότι δείχνει ένα είδος ξενοφοβίας αν όχι ξενο-

δουλείας», ανέφερε και υπογράμμισε ότι «στην ιστορία

της Κύπρου δεν είναι οι χαμένες ευκαιρίες το πρόβλημα,

αλλά οι χαμένες υποχωρήσεις που δεν έφεραν αποτέλε-

σμα».

Σημείωσε, επίσης, πως όποτε δεν κάναμε πίσω σε εκβια-

σμούς και εκφοβισμούς δεν οδηγηθήκαμε αναγκαστικά σε

χαμένες ευκαιρίες και πως η τακτική των παραχωρήσεων

προκειμένου να κάνει η άλλη πλευρά μερικά βήματα επί

της διαδικασίας, δεν είναι πάντα ωφέλιμη.

«Σε κάθε διαπραγμάτευση προκειμένου να ξεκινήσει, ο
διεθνής παράγοντας πιέζει για παραχωρήσεις από την Κυ-
πριακή Δημοκρατία και καλώς δεν κάνατε τώρα», ανέφε-

ρε ο πρώην Έλληνας Υπουργός Εξωτερικών.

«Κράτος ελεύθερο χωρίς εγγυήσεις, 
στρατό και έποικους»

Στην ομιλία του ο κ.Κοτζιάς κατέθεσε σειρά προτάσεων

για ενίσχυση των θέσεων της Ε/κ πλευράς, όπως η ανά-

πτυξη κοινών δράσεων με τους Τ/κ «για μια πατρίδα ελεύ-
θερη, ένα κανονικό κράτος, ένα σπίτι για όλους, χωρίς
κατοχικά στρατεύματα και συνθήκες εγγυήσεων και χωρίς
έποικους», η αποκατάσταση των δικαιωμάτων των προ-
σφύγων και ταυτόχρονη «υπεράσπιση των δικαιωμάτων
των Τ/κ έναντι της Τουρκικής στρατιωτικής μπότας και της
πλημμύρας των εποίκων», καθώς και μια «πιο σταθερή
διαμόρφωση κοινού μετώπου ανάμεσα σε Ελλάδα και
Κύπρο». «Δεν μπορεί να συνεχίσει αυτή η πολιτική απο-
στάσεων από πλευράς της Αθήνας ή κάποιοι να θέλουν,
στο όνομα των Ελληνοτουρκικών σχέσεων, να θυσιάσουμε
πτυχές του Κυπριακού», σημείωσε.

Επιπρόσθετα πρότεινε κοινές δράσεις και συντονισμό

Ελλάδας και Κύπρου για ενημέρωση, για το Κυπριακό, εντός

της ΕΕ αλλά και διεθνώς και για άσκηση πιέσεων στην

Τουρκία, αξιοποίηση της γεωστρατηγικής και ενεργειακής

θέσης του νησιού, περισσότερη τόλμη σε δράσεις και δια-

πραγματεύσεις και αποβολή των «φοβικών συνδρόμων με

ανάπτυξη συμμαχιών», ενίσχυση της άμυνας της Κυπρια-

κής Δημοκρατίας και αμυντική στήριξη από την Ελλάδα,

αλλά και ενδυνάμωση της φωνής των δημοκρατικών αγω-

νιστικών δυνάμεων.

Κάλεσε δε τον Κυπριακό λαό να «μην μείνετε αραχτοί
στην καλή ζωή του σήμερα χωρίς να σκεφτείτε τι μπορεί
να συμβεί αν δεν λυθεί το Κυπριακό», ενώ προειδοποίησε

πως η Τουρκία προωθεί ένα συνδυασμό διχοτόμησης με

συνομοσπονδία, «ώστε, παρά τη διχοτόμηση να ελέγχει

όλο το νησί, έτσι ώστε να έχει λόγο στην εξωτερική και

αμυντική πολιτική του και να έχει πρόσβαση στο ευρω-

παϊκό γίγνεσθαι».

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 
«Ο Ν. Χριστοδουλίδης πέτυχε κινητικότητα

χωρίς να κάνει παραχωρήσεις»

Από την πλευρά του, ο Πρόεδρος του ΔΗΚΟ, Νικόλας
Παπαδόπουλος, έκανε λόγο για μια «κάκιστη διαχείριση

του Κυπριακού» μετά το Κραν Μοντανά, με την Τουρκία

να σχηματίζει την αντίληψη ότι η δική μας πλευρά ήταν

έτοιμη να συζητήσει την πιθανότητα αλλαγής βάσης των

διαπραγματεύσεων σε μια βάση λύσης των δυο κρατών,

«μια αντίληψη που δυστυχώς στοιχειώνει τις συζητήσεις
του Κυπριακού σήμερα».

«Δεν είναι τυχαία η απαίτηση της τουρκικής πλευράς να
αναγνωρίσουμε επιτακτικά την δήθεν κυριαρχική ισότητα
του ψευδοκράτους. Δεν είναι τυχαία η αναφορά του ΓΓ του

ΟΗΕ ότι πρέπει να τετραγωνίσουμε τον κύκλο, για να τα
βρούμε δηλαδή ανάμεσα στη δική μας θέση για ενιαίο κρά-
τος και τη θέση της Τουρκίας για δυο κράτη», υπέδειξε.

Πρόσθεσε δε ότι ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης παρέλα-

βε ένα Κυπριακό σε ένα παρατεταμένο αδιέξοδο, με μια

Τουρκία να απαιτεί ως προαπαιτούμενο να αναγνωρί-

σουμε την κυριαρχική ισότητα, πριν καν καθίσουμε σε δια-

πραγματεύσεις.

Ωστόσο, είπε, ο ΠτΔ προχώρησε άμεσα στην ανάληψη

πρωτοβουλιών για την ενεργότερο εμπλοκή της ΕΕ, τη

διασύνδεση της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας με το

Κυπριακό, την αναβάθμιση του γεωστρατηγικού ρόλου της

χώρας και πέτυχε κινητικότητα χωρίς να χρειαστεί να απο-

δεχθούμε οτιδήποτε.

«Μετά από 7 χρόνια αδιεξόδου, επιτέλους έχουμε κιν-
ητικότητα στο Κυπριακό και ελπίζουμε και ευχόμαστε ότι
η πολυμερής διάσκεψη θα στεφθεί με επιτυχία για να επα-
ναρχίσουν οι διαπραγματεύσεις», ανέφερε, σημειώνον-

τας ωστόσο ότι «δεν πρέπει να υποτιμούμε τις δυσκολίες».
Υπέδειξε δε ότι ο ΓΓ του ΟΗΕ σημειώνει ότι δεν υπάρχει

κοινό έδαφος και καλεί τις δυο πλευρές να καταβάλουν

προσπάθεια έτσι ώστε να γεφυρωθεί το χάσμα μεταξύ των

θέσεων, χωρίς καμία αναφορά στα ψηφίσματα του ΟΗΕ

και «καμία αναφορά σε αυτό που νομίζαμε εμείς ότι ήταν
το κοινό έδαφος, που ήταν ο δικός μας συμβιβασμός της
ΔΔΟ».

Λέγοντας πως «στην πολυμερή διάσκεψη θα κατα-
βληθεί έντονη προσπάθεια από τους γνωστούς κύκλους
για να τετραγωνίσουν τον κύκλο μεταξύ των δυο θέσεων»,
ο κ.Παπαδόπουλος τόνισε πως «εδώ είναι ο κίνδυνος» και

ότι «η δική μας πλευρά θα δεχθεί αφόρητες πιέσεις να

αποδεχθεί μια νέα βάση διαπραγματεύσεων, κάτω από

το βάρος του εκβιασμού ότι θα τερματιστεί η διαδικασία».

Η διαπραγματευτική μας ομάδα, συνέχισε, πρέπει να

είναι καλά προετοιμασμένη, για όλα τα πιθανά σενάρια

που θα τεθούν ενώπιον της και «πρέπει πάση θυσία να
αποφευχθεί αλλαγή της βάσης επίλυσης του Κυπριακού,
αλλά ούτε σίγουρα να κηρυχτεί αδιέξοδο, ώστε να επανα-
ρχίσουν οι διαπραγματεύσεις πάνω στη συμφωνημένη
βάση που καθορίζουν τα ψηφίσματα των ΗΕ».

Παρά την αρνητική στάση της Τουρκία «φτάσαμε εδώ
που φτάσαμε», πρόσθεσε και διαμήνυσε πως «πρέπει να

επιμείνουμε στις θέσεις μας, πρέπει να διεκδικήσουμε,

θέλουμε να συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε, γιατί αυτό

απαιτεί το συμφέρον του λαού μας, αυτό απαιτεί η ίδια

η ιστορία μας και γι’ αυτό στηρίζουμε τον ΠτΔ».
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ΤΟΝ ΠΡΩΗΝ ΥΠΕΞ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ

Ν. ΚΟΤΖΙΑΣ: «Το Κραν Μοντανά
τελείωσε όταν η Τουρκία έβγαλε

ψεύτη τον ΓΓ του ΟΗΕ»

«Η ΤΟΥΡΚΙΑ ΕΠΙΔΙΩΚΕΙ ΣΥΜΟΜΟΣΠΟΝΔΙΑ ΔΥΟ ΚΡΑΤΩΝ ΓΙΑ ΝΑ ΕΛΕΓΧΕΙ

ΤΗΝ ΕΞΩΤΕΡΙΚΗ ΚΑΙ ΑΜΥΝΤΙΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΛΗΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ»

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Διμερείς σχέσεις, κατάσταση σε Λίβανο,
Γάζα συζήτησε ο υπουργός Εξωτερικών

της Κυπριακής Δημοκρατίας Κωνσταντίνος
Κόμπος με τον πρωθυπουργός και υπουργό
Εξωτερικών του Κατάρ Αλ Θάνι στην Ντόχα.
Eίχαν μια «ουσιαστική» συζήτηση για την
ενίσχυση των διμερών σχέσεων Κύπρου-
Κατάρ, ιδιαίτερα στους τομείς των επεν-
δύσεων και του εμπορίου.

Ο κ. Κόμπος εξέφρασε την «ευχαρίστησή»

του για τη συνάντηση με τον Πρωθυπουργό

και Υπουργό Εξωτερικών του Κατάρ.

Είπε ότι είχαν μια «ουσιαστική» συζήτηση

για την ενίσχυση των διμερών σχέσεων Κύ-

πρου-Κατάρ, ιδιαίτερα στους τομείς των επεν-

δύσεων και του εμπορίου. Η συζήτηση επι-

κεντρώθηκε επίσης σε σημαντικά θέματα

περιφερειακού και διεθνούς ενδιαφέροντος

και ειδικότερα στην κατάσταση στον Λίβανο

και στη Γάζα, πρόσθεσε.

«Οι μεσολαβητικές προσπάθειες για άμεση
κατάπαυση του πυρός, η απελευθέρωση όλων
των ομήρων και η περιφερειακή αποκλιμά-
κωση στην οποία εμπλέκεται το Κατάρ είναι
αποφασιστικής σημασίας», σημείωσε.

Το Υπουργείο Εξωτερικών του Κατάρ ανέφε-

ρε σε ανακοίνωσή του ότι ο κ. Αλ Θάνι και ο

κ. Κόμπος συζήτησαν σχέσεις συνεργασίας

και τρόπους υποστήριξης και ενίσχυσης τους,

ιδίως στους τομείς των επενδύσεων και του

εμπορίου.

Ο κ. Κόμπος συναντήθηκε επίσης με την

Υπουργό Διεθνούς Συνεργασίας του Κατάρ,

Λόλβα μπιντ Ρασίντ αλ Χάτερ.
Όπως αναφέρει, η συζήτηση επικεντρώθηκε

σε πτυχές της διμερούς συνεργασίας και στις

τρέχουσες περιφερειακές εξελίξεις με ιδιαίτε-

ρη αναφορά στην Ουκρανία, τη Γάζα και τον

Λίβανο.

Εξάλλου, σύμφωνα με ανακοίνωση του

Υπουργείου Εξωτερικών του Κατάρ, οι δύο

Υπουργοί συζήτησαν για τη συνεργασία των

δύο χωρών ιδίως στον ανθρωπιστικό και ανα-

πτυξιακό τομέα, αλλά και τις τελευταίες

εξελίξεις στη Γάζα και τον Λίβανο και «τρό-

πους αποκλιμάκωσης». 

Διαβάστε την ηλεκτρονική έκδοση κάθε Πέμπτη στο 
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ΕΠΙΣΚΕΨΗ ΚΥΠΡΙΟΥ ΥΠΕΞ ΣΤΗΝ ΝΤΟΧΑ

Ενισχύονται οι διμερείς σχέσεις
Κύπρου-Κατάρ

Κυπριακή Eπικαιρότητα

ΣΟΒΑΡΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΑΝΑΤΑΡΑΧΗ 

ΣΤΟ ΨΕΥΔΟΚΡΑΤΟΣ

Η Άγκυρα προωθεί «αλλαγή»
Τατάρ με Ερχιουρμάν;

Mια σοβαρή πολιτική κρίση βρίσκεται σε εξέλιξη στο ψευ-

δοκράτος εδώ και αρκετές εβδομάδες, με την «αντιπολίτευ-

ση» να κατηγορεί την «κυβέρνηση» Τατάρ ότι είναι ανίκανη να

κυβερνήσει λόγω της διαδικασίας εκλογής προέδρου της ψευ-

δοβουλής, ενώ οι φωνές για πρόωρες «εκλογές» φουντώνουν.

Το πιο πάνω σκηνικό εντάθηκε ακόμη περισσότερο μετά και το

τεράστιο σκάνδαλο με τον θάνατο νεογνού στο νοσοκομείο

εξαιτίας αμέλειας των γιατρών, που του χορήγησαν κατά λάθος

αλκοόλ.

Το «πραξικόπημα» στην ψευδοβουλή

Στο τελευταίο επεισόδιο, η «βουλή» του κατοχικού καθε-

στώτος άνοιξε με τον Ζίγια Οζτουρκλέρ να ανακηρύσσεται

«πρόεδρος», αν και η «αντιπολίτευση» αμφισβήτησε την «εκλο-

γή» του λόγω άκυρων ψήφων από διπλή σφραγίδα στα «ψηφ-

οδέλτια». Η συνεδρίαση διακόπηκε σύντομα και αναβλήθηκε

για μια εβδομάδα, ώστε το Ρεπουμπλικανικό Τουρκικό Κόμμα

(CTP) να ορίσει υποψήφιο για «αντιπρόεδρο». Ο ηγέτης του

CTP, Τουφάν Ερχιουρμάν, δήλωσε πως η «κυβέρνηση» δεν είναι

ικανή να «κυβερνήσει» και κατηγόρησε τον Οζτουρκλέρ ότι δεν

έχει τη νόμιμη ισχύ να ηγηθεί της «βουλής». Από την πλευρά

του ο Τατάρ κατηγόρησε τον Ερχιουρμάν για πρόκληση χάους

και απέκλεισε το ενδεχόμενο πρόωρων «εκλογών», εκτός αν

αποτύχει η ψήφιση του προϋπολογισμού. Ο Τατάρ προειδο-

ποίησε μάλιστα ότι, σε περίπτωση «εκλογών», η «χώρα» θα

περάσει τουλάχιστον έξι μήνες αδράνειας, με ό,τι αυτό συνε-

πάγεται για την προσπάθεια επανέναρξης των συνομιλιών.

Ο Οζτουρκλέρ έλαβε πρόωρα συγχαρητήρια τηλεφωνήμα-

τα από Τουρκία και Αζερμπαϊτζάν, εν τούτοις, υπάρχουν σημά-

δια που δείχνουν πως η Άγκυρα εξετάζει όλες τις επιλογές.

Συγκεκριμένα, η Κυβέρνηση Ερντογάν δεν είναι απίθανο να

εμφανιστεί πρόθυμη να «θυσιάσει» στις επόμενες «εκλογές»

τον σκληροπυρηνικό εκλεκτό της Τατάρ και να ανεχτεί την ανά-

δειξη του «μετριοπαθούς» Ερχιουρμάν στην «εξουσία». Αυτό

θα εξυπηρετήσει και θα διευκολύνει, τουλάχιστον επικοινω-

νιακά, την Τουρκία στο να παρουσιαστεί διαλλακτική στο Κυπρ-

ιακό, ενόψει μιας διαδικασίας επανέναρξης των διαπραγμα-

τεύσεων. Οι μακρόπνοες στρατηγικές επιδιώξεις επί της Κύπρ-

ου δεν πρόκειται να αλλάξουν, παρά μόνο η τακτική που θα

ικανοποιήσει αφενός Δυτικούς κύκλους και αφετέρου ευρω-

παϊκά ανταλλάγματα.

Πίεση για πρόωρες εκλογές

Οι επόμενες «εκλογές» στα κατεχόμενα είναι προγραμμα-

τισμένες για το 2025, συγκεκριμένα για την ανάδειξη του νέου

κατοχικού ηγέτη. Η τελευταία «προεδρική εκλογή» διεξήχθη

τον Οκτώβριο του 2020, με τον Ερσίν Τατάρ να εκλέγεται «πρόε-

δρος» για πενταετή θητεία.

Οι επόμενες «βουλευτικές εκλογές» αναμένεται να γίνουν

το 2026, καθώς οι προηγούμενες πραγματοποιήθηκαν τον Ιανο-

υάριο του 2022. Ο γενικός γραμματέας του Κόμματος Σοσια-

λιστικής Δημοκρατίας (TDP), Νεβζάτ Όζκουντ, τόνισε τις προη-

γούμενες μέρες ότι οι πρόωρες «εκλογές» είναι αναπόφευκτες,

καθώς η «κυβέρνηση» αντιμετωπίζει «κρίση δικαίου και

βούλησης» στη διαδικασία εκλογής προέδρου της «βουλής».

Ο Όζκουντ κάλεσε σε «κρίση του λαού», προτείνοντας συμφ-

ωνία μεταξύ «κυβέρνησης» και αντιπολίτευσης για ορισμό ημε-

ρομηνίας πρόωρων «εκλογών», ψήφιση βασικών νόμων και

αντιμετώπιση επειγόντων προβλημάτων στους τομείς της αγο-

ραστικής δύναμης, της εκπαίδευσης και της υγείας.

Η εικόνα των δημοσκοπήσεων

Σύμφωνα με τις τελευταίες δημοσκοπήσεις για τις επικείμενες

«προεδρικές εκλογές» στο ψευδοκράτος, ο Τζουφάν Ερχιο-

υρμάν, επικεφαλής του Ρεπουμπλικανικού Τουρκικού Κόμμα-

τος (CTP), προηγείται με ποσοστό 35,8% με ανοδική τάση. Ο

νυν κατοχικός ηγέτης Ερσίν Τατάρ ακολουθεί με 34,8% με πτω-

τική τάση, ενώ ο «δήμαρχος» της κατεχόμενης Λευκωσίας,

Μεχμέτ Χαρμάντζι, βρίσκεται στην τρίτη θέση με 7,7%. Σημαν-

τική στήριξη συγκεντρώνει επίσης ο Κουντρέτ Οζερσάι με 7,5%.

Οι «εκλογές» αναμένεται να κριθούν σε μεγάλο βαθμό από την

ατζέντα της διαχείρισης και επίλυσης του Κυπριακού το επό-

μενο διάστημα. Πάντως, οι πρόσφατες δημοσκοπήσεις δείχνουν

ότι το 82% των Τουρκοκυπρίων προτιμούν μια ομοσπονδιακή

λύση για την Κύπρο, ενώ μόνο το 16% υποστηρίζουν λύση δυο

κρατών. Αυτά τα παρακολουθεί η Άγκυρα και ξέρει πώς θα πρέ-

πει να κινηθεί στην τ/κ πολιτική σκακιέρα, η οποία χαρακ-

τηρίζεται από έντονα σημάδια πόλωσης το τελευταίο διάστημα.

ΔΗΛΩΣΕΙΣ ΤΟΥ ΔΗΜΑΡΧΟΥ Φ. ΦΑΙΔΩΝΟΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΕΣ ΜΕΤΑ ΤΑ ΑΚΡΑΙΑ ΚΑΙΡΙΚΑ ΦΑΙΝΟΜΕΝΑ

Έκτισαν παράνομα σπίτια σε αργάκια!!!!
Την άμεση ανάγκη για λήψη απο-

φάσεων, τόσο από το κεντρικό κρά-
τος, όσο και από τις τοπικές Αρχές,
για εκτεταμένα έργα στο δίκτυο
ομβρίων υδάτων, υπογράμμισε σε
δηλώσεις του ο Δήμαρχος Πάφου,
Φαίδων Φαίδωνος, καθώς η Πάφος
προσπαθεί να ανακάμψει από τις
επιπτώσεις των ακραίων καιρικών
φαινομένων που σημειώθηκαν το
απόγευμα του Σαββάτου.

Οκ. Φαίδωνος προέβη σε φρι-

κτές διαπιστώσεις από παρανομίες

που έγιναν με οικοδομές σε ρυάκια

καθώς και για μέγα σκάνδαλο κακο-

τεχνιών στο Νοσοκομείο Πάφου,

που πλημμύρισε από τη νεροπον-

τή.

Όπως ανέφερε στους δημοσιο-

γράφους ο κ. Φαίδωνος, υπάρχουν

στην πόλη 20 σημεία που αντιμε-

τωπίζουν προβλήματα σε τέτοιες

συνθήκες, αφενός λόγω αγροτε-

μαχίων δεκάδων στρεμμάτων, που

δεν έχουν διαχωριστεί, ώστε να

γίνουν έργα οδικού δικτύου και δι-

κτύου ομβρίων υδάτων, αλλά και

λόγω του ότι έχουν στενέψει οι κοίτες

ρεμάτων που διασχίζουν την πόλη,

λόγω οικοδομικών αδειών που δόθη-

καν πριν 40-50 χρόνια.

Πρέπει να γίνουν σημαντικά έργα,

ακόμη και να κατεδαφιστούν οικίες,

γιατί πριν 40-50 χρόνια οι αρμόδιες

Αρχές έδωσαν άδειες και ενέταξαν

σε οικιστικές ζώνες τις κοίτες των

αργακιών, είπε.

Στο θέμα αυτό, συνέχισε ο κ. Φαί-

δωνος, «και ο Δήμος Πάφου και ο

ΕΟΑ και το κράτος πρέπει να είμα-

στε πλέον αμείλικτοι, δεν μπορεί ο

καθένας να χτίζει όπου θέλει». 

Εξήγησε ότι, αφού έχουν χτιστεί

τα οικόπεδα, τα νερά ψάχνουν διέ-

ξοδο στους δρόμους. 

«Επειδή στένεψαν τα ρέματα, εάν

η βροχή ήταν τρεις ώρες, κάποια

σπίτια θα πλημμύριζαν ή και θα κατε-

δαφίζονταν από την ορμή του ποτα-

μού», είπε. Εξέφρασε, δε, την άποψη

ότι θα πρέπει να εξεταστεί και το

ενδεχόμενο κάποιες οικείες να απαλ-

λοτριωθούν και να κατεδαφιστούν.

«Όπως είναι η κατάσταση σήμε-

ρα, δεν μπορεί η πόλη να διαχειρι-

στεί τα ακραία καιρικά φαινόμενα»,

σημείωσε ο Δήμαρχος, εξηγώντας

ότι τα δίκτυα ομβρίων υδάτων είναι

σχεδιασμένα για να απορροφούν

ανά ώρα 30-50 mm βροχής, όμως

όταν η βροχόπτωση φτάνει τα 100-

200 mm όπως τη Δευτέρα, μαζί με

χαλαζόπτωση, που έριξε κλαδιά και

χλωρά φύλλα δέντρων, φράζοντας

τα φρεάτια, δεν μπορούν να απο-

φευχθούν οι καταστροφές.

Ο κ. Φαίδωνος εξέφρασε την

άποψη ότι μόνο λόγω της σχετικά

μικρής διάρκειας των φαινομένων

δεν υπήρξαν σοβαρότερες κατα-

στροφές, που θα κόστιζαν δεκάδες

εκατομμύρια ευρώ για να αποκα-

τασταθούν, ή ακόμα και τραυματίες

και θύματα. 

«Ήμασταν τυχεροί γιατί οι ζημι-

ές ήταν μικρές και υλικές και κατά

95% θα αποκατασταθούν μέσα στις

επόμενες 48 ώρες»,είπε, σημειώνον-

τας ότι η εύρυθμη λειτουργία της

πόλης έχει ήδη αποκατασταθεί.

Κακοτεχνίες στο «σαράβαλο
κτήριο» του Γενικού 

Νοσοκομείου Πάφου

Σχετικά με τα προβλήματα που

παρουσιάστηκαν σε πτέρυγα του

Γενικού Νοσοκομείου Πάφου, ο κ.

Φαίδωνος είπε ότι απευθύνει εκκλή-

σεις για την κατάσταση του εδώ και

μία πενταετία περίπου, αναφέρον-

τας χαρακτηριστικά ότι το κτίριο

είναι «σαράβαλο» και ότι οι ορο-

φές έσταζαν και τα προηγούμενα

χρόνια, μετά από βροχοπτώσεις.

«Πολλά κτίρια είναι 35 χρονών

και δεν έχουν τέτοια προβλήματα»,

είπε, σημειώνοντας ότι αυτό το νοσο-

κομείο χτίστηκε με πολλές κακο-

τεχνίες και ότι ουδέποτε κάποιος

ασχολήθηκε σοβαρά με αυτό, για

να σχεδιάσει μία σοβαρή ανακαίνι-

ση, να εντοπιστούν τα προβλήματα

και να αποκατασταθούν. 

Πρόσθεσε, δε, ότι αν μείνει έτσι,

δεν πρόκειται να γίνει πανεπιστημιακό

νοσοκομείο.

Ο κ. Φαίδωνος έκανε λόγο και για

διαχρονικές σκοπιμότητες, σημειώνον-

τας ότι «ειδικά τώρα με το ΓεΣΥ κάποι-

ους βολεύει τα κρατικά νοσοκομεία

να μη λειτουργούν σωστά, για να

επωφελούνται κάποιοι άλλοι».

Ανέφερε, τέλος, ότι«γενικά υπάρχει

μία τρομερή αναποτελεσματικότη-

τα στο κράτος και στις εκάστοτε κυβε-

ρνήσεις σε αυτά τα θέματα», εκ-

φράζοντας την άποψη ότι εάν εχθές

συνέχιζε η βροχή, θα πλημμύριζαν

όλοι οι όροφοι και θα γινόταν λίμνη

το νοσοκομείο.

ΚΑΚΟΤΕΧΝΙΕΣ ΣΤΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΠΑΦΟΥ, 

ΘΑ ΓΙΝΟΤΑΝ ΛΙΜΝΗ



Πέμπτη 7 Νοεμβρίου 2024 ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ● 7

Φέτος είχαμε το καλύτερο εννιάμηνο όλων
των εποχών στον τουρισμό δήλωσε ο Υφυ-

πουρ-γός Τουρισμού Κώστας Κουμής, προσθέ-
τοντας πως ο τουρισμός το 2024 καταγράφει μια
πολύ καλή επίδοση και είμαστε αισιόδοξοι ότι
θα καταφέρουμε και το 2025.

Σε δηλώσεις στα εγκαίνια της Cyprus Airways

Flying Academy στο αεροδρόμιο Λάρνακας, και

κληθείς να κάνει μια αποτίμηση της μέχρι στιγμής

τουριστικής περιόδου, ο κ. Κουμής (φωτό) είπε

πως «μιλάμε για το καλύτερο 9μηνο όλων των

εποχών» αφού όπως εξήγησε «τόσο οι αφίξεις

όσο και τα έσοδα καταγράφουν μια αξιοσημείωτη

άνοδο. Υπό τις περιστά-σεις, δηλαδή όλα αυτά

που είχαμε και έχουμε να αντιμετωπίσουμε κατά

το τρέχον έτος, εί-μαστε πάρα πολύ ευχαριστημένοι»,

ανέφερε.

Πρόσθεσε ότι «ξεκινήσαμε με αρνητικό πρό-

σημο επηρεαζόμενοι από τα όσα συνέβαιναν στην

περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου, είχαμε επηρ-

εαστεί τα μέγιστα από την κρίση που χαρακτήρι-

ζε τον τομέα της αεροπλοΐας και από την οικονο-

μική κατάσταση στην Κεντρική και Δυτική Ευρώπη,

οπότε ναι είμαστε πολύ ευχαριστημένοι από τις

μέχρι σήμερα επιδόσεις στον τομέα του τουρι-

σμού».

Ερωτηθείς που οφείλεται αυτή η άνοδος, ο

Κώστας Κουμής απάντησε «στη σκληρή δουλειά

που γίνεται από όλους όσοι απαρτίζουν το τουρι-

στικό οικοσύστημα της χώρας μας, την κυβέρ-

νηση, το Υφυπουργείο Τουρισμού, το Υπουργείο

Μεταφορών, τη διαχειρίστρια εταιρεία των αερο-

δρομίων και βεβαίως την τουριστική βιομηχανία

στο σύνολο της».

Σε ερώτηση ποιες είναι οι προοπτικές για τη

χειμερινή περίοδο ο Υφυπουργός Τουρισμού απάν-

τησε πως «αναμένουμε ότι η τουριστική περίοδος

θα καταγράψει μια μικρή αύξηση σε σχέση με την

αντίστοιχη περίοδο του προηγούμενου έτους, η

οποία είχε καταγράψει μια άνοδο της τάξης του

7% σε σχέση με το προηγούμενο έτος. Βεβαίως,

εάν η κατάσταση στην περιοχή της Ανατολικής

Μεσογείου ήταν σε καλύτερη φάση θα είχαμε

αρκετά μεγαλύτερη άνοδο», επεσήμανε.

Πρόσθεσε ότι «έχουμε κερδίσει κάποιες εβδο-

μάδες, η πλειοψηφία των τουριστικών μονάδων

της χώρας μας θα παραμείνουν ανοικτές του-

λάχιστον μέχρι τα μέσα Νοεμβρίου. Προσωπικά

δεν θυμάμαι ξανά τόσες πολλές μονάδες να παρα-

μείνουν ανοικτές αυτή την περί-δο», είπε, και

σημείωσε πως «ο στόχος μας για το επόμενο έτος

είναι τουλάχιστον ο μήνας Νοέμβριος να είναι

πολύ καλύτερος από τον Νοέμβριο του 2024».

Έναν αντίστοιχο στόχο, συνέχισε, «είχαμε θέσει

πριν από έναν χρόνο σε σχέση με τον Οκτώβριο

και είναι ένα στοίχημα που έχουμε επιτύχει».

Όσον αφορά το πτητικό πρόγραμμα του Νοεμ-

βρίου, ο κ. Κουμής είπε πως «το πτητικό πρόγρ-

αμμα της χώρας μας είναι πάρα πολύ καλό. Από

και προς την Κύπρο εκτελούν δρομολόγια 55 αερο-

πορικές εταιρείες από 39 διαφορετικές χώρες, το

πτητικό πρόγραμμα είναι εξαιρετικά καλό, έχει

επηρεαστεί κάπως από τα τελευταία γεγονότα στο

γειτονικό Ισραήλ, αλλά γενικότερα είναι σε πολύ

καλή κατάσταση», επεσήμανε. 

Σε ερώτηση εάν άρχισε η δουλειά για το καλο-

καίρι του 2025, ο Υφυπουργός Τουρισμού απά-

ντησε πως «έχουμε ήδη ξεκινήσει προγραμματι-

σμό εδώ και αρκετούς μήνες και είμαι πραγματι-

κά αισιόδοξος ότι θα έχουμε καλύτερη επίδοση

από το 2024».

Ανέφερε ακόμα ότι «ως Υφυπουργείο Τουρι-

σμού έχουμε προκηρύξει και συγκεκριμένο πρό-

γραμμα επιχορηγήσεων, το γνωστό πρόγραμμα

για την αναβίωση των ορεινών περιο-χών και των

περιοχών της υπαίθρου και έχουμε λάβει ένα πολύ

μεγάλο αριθμό αιτήσεων από τις Κοινότητες που

συγκροτούν την ορεινή Κύπρο και την Κύπρο της

υπαίθρου».

ΥΦ. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ: «Το καλύτερο 9μηνο
στον τουρισμό όλων των εποχών»

Οι «φωστήρες» της Κυπριακής
Βουλής αύξησαν τους βαθμούς

ποινής παραβατών οδηγών
από 12 σε 16!!!

ΔΕΝ ΤΟΥΣ ΕΝΔΙΑΦΕΡΕΙ ΑΝ ΑΥΞΗΘΟΥΝ 

ΚΑΙ ΟΙ ΘΑΝΑΤΟΙ ΠΟΛΙΤΩΝ ΑΠΟ

ΑΣΥΝΕΙΔΗΤΟΥΣ ΟΔΗΓΟΥΣ;;;

Με τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας
Κινήσεως Νόμου, η Ολομέλεια της Βουλής αυξάνει από 12 σε 16 τους
βαθμούς ποινής που απαιτούνται για την προσωρινή αφαίρεση 
άδειας οδήγησης. Οι νέες ρυθμίσεις, θα τεθούν σε ισχύ την 1η Φε-
βρουαρίου 2025.

Υπέρ της συγκεκριμένης τροποποίησης ψήφισαν 40 Βουλευτές και

εναντίον μόνο η ανεξάρτητη Βουλευτής Αλεξάνδρα Ατταλίδου.
Την σχετική πρόταση νόμου κατέθεσε ο Βουλευτής του ΔΗΚΟ 

Χρύσανθος Σαββίδης, ο οποίος ανέφερε ότι η αλλαγή αυτή κρίνεται

σκόπιμη λόγω των νέων και πολλών μέσων που πλέον χρησιμοποι-

ούνται για σκοπούς ελέγχου της οδικής κυκλοφορίας και των προ-

βλημάτων που παρατηρούνται στη λειτουργία τους με αποτέλεσμα

τη συσσώρευση βαθμών ποινής στις άδειες οδήγησης.

Ιδιαίτερα αναφέρθηκε στο σύστημα φωτοεπισήμανσης, που όπως

είπε με τα πολλά του προβλήματα έχει προκαλέσει την οργή των

οδηγών. Πρόσθεσε ότι με την αλλαγή στο νόμο απεγκλωβίζονται οδηγοί

από τον βραχνά των δικαστηρίων και τους δίνεται η ευκαιρία να μην

χάσουν την άδειά τους, κάτι που θα προκαλούσε ιδιαίτερες κοινωνι-

κές επιπτώσεις. Είπε ακόμα ότι όταν ψηφίστηκε η νομοθεσία για το

σύστημα βαθμών δε υπήρχε ούτε αλκοτέστ, ούτε ναρκοτέστ και η

συγκομιδή ποινής ήταν πιο βραδεία.

Δικαιολογώντας την αρνητική της ψήφο, η κ. Ατταλίδου ανέφερε

ότι αν υπήρχε μια μεταβατική περίοδος για εφαρμογή αυτής της τρο-

ποποίησης, λόγω άγνοιας των πολιτών, θα μπορούσε να συμφωνή-

σει. Ωστόσο, όπως είπε, η Βουλή δεν θα έπρεπε να στείλει ένα τέτοιο

μήνυμα με τόσους νεκρούς στο δρόμους και παραβιάσεις ορίων

ταχύτητας.

Κυπριακή Eπικαιρότητα

55 ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΕΣ

ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ ΕΚΤEΛΟΥΝ

ΔΡΟΜΟΛΟΓΙΑ ΑΠΟ 39

ΧΩΡΕΣ



Λάβαμε από το Γραφείο Τύπου της Κυπρ-

ιακής Αρμοστείας την ακόλουθη πληροφ-

όρηση:

Η Ελληνική Βιβλιοθήκη Λονδίνου σας

προσκαλεί σε μια ειδική βραδιά αφιερω-

μένη στην Κύπρο για τα 50 χρόνια από την

τουρκική εισβολή.

Τρίτη 12 Νοεμβρίου 2024, 7 μ.μ.

Σπίτι της Κύπρου, 

13 St. James's Square, SW1Y 4LB

Αυτή η εκδήλωση θα περιλαμβάνει:

– Φωτογραφική έκθεση από τον Δώρο

Παρτασίδη.

– Απαγγελίες ποιημάτων από καταξιω-

μένους καλλιτέχνες:

_Δρ Δήμητρα Τζανιδάκη - Κρεπς («Επι-

τάφιος» του Γιάννη Ρίτσου)

_Δρ Κυριακή Κουκουράκη (ποιήματα του

Κώστα Μόντη)

_Δρ Ευδοκία Μιχαλοπούλου (ποιήματα

του Κυριάκου Χαραλαμπίδη)

_Ελεονόρα-Λόρνα Βασιλειάδου («Καρ-

τερούμεν» του Δημήτρη Λιπέρτη)

– Η συγγραφέας Βίβιαν Αβραμίδου Πλού-

μπη θα παρουσιάσει αποσπάσματα από το

βιβλίο της «Της ντροπής: 73 Βαρωσιώτικες

Ιστορίες», ενώ η Κωνσταντία Σωτηρίου θα

μας μεταφέρει στο έργο της «Πικρία χώρα»,

με απαγγελίες από την ηθοποιό Έλενα Χα-

τζηαυξέντη.

– Μουσικό πρόγραμμα με τραγούδια των

Μίκη Θεοδωράκη και Μάριου Τόκα, ερ-

μηνευμένα από την Μπέτυ Χαρλαύτη και

τον πιανίστα Χρήστο Φούντο.

Η βραδιά θα κλείσει με μια δεξίωση, δίνον-

τας την ευκαιρία στους παρευρισκόμενους

να συνομιλήσουν και να ανταλλάξουν σκέ-

ψεις σε μια ατμόσφαιρα γεμάτη ιστορία και

πολιτισμό.

Την παρουσίαση της βραδιάς, θα κάνει η

Κύπρια δημοσιογράφος Βασούλα Χριστο-

δούλου.

Η Μπέττυ Χαρλαύτη 
τραγουδά για την Κύπρο

Σε άλλη ανακοίνωση της Βασούλας Χρι-

στοδούλου αναφέρεται:

Η Μπέττυ Χαρλαύτη θα εμφανιστεί στο

Λονδίνο, προσκεκλημένη στην Ύπατη Αρμο-

στεία της Κύπρου, για να ερμηνεύσει Μίκη

Θεοδωράκη, στην εκδήλωση για τα 50 χρό-

νια από την τουρκική εισβολή.

Η ερμηνεύτρια, η οποία συνδέθηκε ιδι-

αιτέρως τα τελευταία χρόνια με τον Μίκη

Θεοδωράκη, καθώς συνεργάστηκε μαζί του

ως το τέλος και θεωρείται η κατ’ εξοχήν ερμ-

ηνεύτρια του έργου του από τη νεότερη

γενιά, θα αποδώσει τραγούδια του συν-

θέτη στην εκδήλωση με τίτλο «Κύπρος 1974-

2024: Μια πορεία 50 χρόνων», η οποία θα

πραγματοποιηθεί την Τρίτη 12 Νοεμβρίου

2024, στις 19:00.
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Ο Διευθυντής της Σχολής Βυζαντινής Μουσικής Πρω-

τοπρεσβύτερος Ιωσήφ Παλιούρας σας προσκαλεί: 

«Στου κόσμου το μπαλκόνι» και με στόχο να ξανοιχτούμε

στους πολλαπλούς ορίζοντες των στίχων του Νίκου Γκά-

τσου, που γίνονται σύνορο και ακτή για την ανθρώπινη

ψυχή, προσδοκούμε να συναντηθούμε σε μια συναυλία,

αφιερωμένη στον ποιητή που προτίμησε για την ποίησή

του τη μορφή που τραγουδιέται.

Ο Νίκος Χιώτογλου, η Αγαθή Δημητρούκα, η Μυρτώ

Βασιλείου, ο πατήρ Ιωσήφ Παλιούρας και η Χορωδία

της Σχολής Βυζαντινής Μουσικής, θα ερμηνεύσουμε τρα-

γούδια σε στίχους Νίκου Γκάτσου και μουσική των σημαν-

τικότερων Ελλήνων συνθετών όπως Μάνος Χατζιδάκις,

Μίκης Θεοδωράκης, Σταύρος Ξαρχάκος, Δήμος Μούτσης,

Λουκιανός Κηλαηδόνης, Χριστόδουλος Χάλαρης, καθώς

και του συνθέτη Νίκου Χιώτογλου, ο οποίος παρέδωσε

πρόσφατα στη δισκογραφία τον κύκλο τραγουδιών του

ποιητή «Η παγωμένη θεατρίνα». 

Όλοι οι συντελεστές υπόσχονται μια γιορτινή συναυ-

λία με τον λόγο του ποιητή να είναι στα χείλη ερμηνευ-

τών και ακροατών κάθε ηλικίας συντροφεύοντας τους

παλαιότερους και ενθαρρύνοντας τους νέους.

Μερικά από τα τραγούδια που θα ακούσουμε είναι:

«Μη μου χτυπάς τα μεσάνυχτα την πόρτα», «Ο Γιάν-

νης ο Φονιάς», «Τ’ Αστέρι του Βοριά», «Αθανασία»,

«Κεμάλ», «Αύριο πάλι», «Ραλλού», «Άσπρη μέρα και για

μας», «Χάρτινο το Φεγγαράκι», «Αθήνα», «Ήταν καμάρι

της αυγής» κ.ά.

Η εκδήλωση θα γίνει την Κυριακή 17η Νοεμβρίου

2024και ώρα 7:30μμ στο Penridge Suite 470 Bowes Road

Arnos Grove London N11 1NL Είσοδος £10.

Τα εισιτήρια σας μπορείτε να τα προμηθευτείτε από

τον π. Ιωσήφ Παλιούρα 07802 258175, από την Σχολή

Βυζαντινής Μουσικής, από την Εκκλησία των Αγίων Δώδε-

κα Αποστόλων και το Eventbride.

ΔΙΟΡΓΑΝΩΝΕΤΑΙ ΑΠΟ ΤΗ ΣΧΟΛΗ ΒΥΖΑΝΤΙΝΗΣ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Συναυλία αφιερωμένη
στον Νίκο Γκάτσο

ΚΥΡΙΑΚΗ 17 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ, 

PENRIDGE SUITE, 7.30μμ, 

ΕΙΣΟΔΟΣ £10 Η ΜΠΕΤΤΥ ΧΑΡΛΑΥΤΗ 

ΘΑ ΤΡΑΓΟΥΔΗΣΕΙ 

ΜΙΚΗ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗ

ΤΡΙΤΗ 12 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ, 7μμ

ΕΚΔΗΛΩΣΗ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΙΑΚΗ ΑΡΜΟΣΤΕΙΑ ΓΙΑ ΤΗΝ ΜΑΥΡΗ ΕΠΕΤΕΙΟ ΤΗΣ

ΤΟΥΡΚΙΚΗΣ ΕΙΣΒΟΛΗΣ ΜΕ ΟΡΓΑΝΩΤΗ ΤΗΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ ΛΟΝΔΙΝΟΥ

Κύπρος 1974-2024: 
Μια πορεία 50 χρόνων

Γεύμα στην κοινότητα Αγίου
Ιωάννου (Wightman Road)

Λάβαμε την ακόλουθη ανακοίνωση:

Την 28η Οκτωβρίου, ημέρα ευλαβούς εορτασμού της Αγίας Σκέπης της Θεοτόκου αλλά και

ημέρα εθνικής μνήμης του Έπους του 1940, η Ενορία και Κοινότητα του Αγίου Ιωάννου του

Βαπτιστού – Wightman Rd, παρέθεσε δωρεάν γεύμα προς όλο το εκκλησίασμα, που προηγο-

υμένως συμμετείχε στη Θεία Λειτουργία αλλά και στην Δοξολογία της Εθνικής Επετείου του

ΟΧΙ. 

Το γεύμα ετοίμασαν με αγάπη και μαεστρία οι Κυρίες της Φιλοπτώχου Αδελφότητος και

φρόντισαν τα Μέλη της Εκκλησιαστικής Επιτροπής, με επικεφαλής τον Πρόεδρό της, κ. Ανδρέα
Ιωάννου. 

Η κοινή τράπεζα απετέλεσε την αφορμή να ενισχυθούν έτι περαιτέρω οι δεσμοί μεταξύ των

ευσεβών Παροίκων. 

Το επόμενο ραντεβού δόθηκε για την Πέμπτη 21 Νοεμβρίου, ανήμερα των Εισοδίων της

Θεοτόκου, αμέσως μετά τη Θεία Λειτουργία. 

Υπενθυμίζεται ότι στον Ιερό Ναό του Αγίου Ιωάννου του Βαπτιστού θα τηρηθεί φέτος η

φιλακόλουθος παράδοση του Σαρανταλείτουργου των Χριστουγέννων, με καθημερινή τέλεση

της Θείας Λειτουργίας καθ' όλη την διάρκεια της Σαρακοστής των Χριστουγέννων (15/11-

24/12).



Την Τρίτη 22 Οκτωβρίου 2024, παραμονή της

εορτής του Αγίου Ιακώβου του Αδελφοθέου, ετε-

λέσθη βραδινή αρχιερατική Θεία Λειτουργία προ-

εξάρχοντος του εορτάζοντος τα ονομαστήριά του

Θεοφιλεστάτου Επισκόπου Κλαυδιουπόλεως κ.

Ιακώβου, στον Ιερό Καθεδρικό Ναό Κοιμήσεως της

Θεοτόκου Wood Green. 

Την Πέμπτη 24 Οκτωβρίου πραγματοποιήθηκε

φιλανθρωπικό δείπνο στη μνήμη της μακαριστής

Ανδρούλλας Ιωαννίδου, παρουσία του Σεβασμιω-

τάτου Αρχιεπισκόπου Θυατείρων και Μεγάλης Βρε-

ταννίας κ. Νικήτα, του Σεβασμιωτάτου Μητρο-

πολίτου Κολωνείας κ. Αθανασίου, του εξοχωτάτου

Υπάτου Αρμοστή της Κυπριακής Δημοκρατίας Δρος

Κυριακού Κούρου, του Γενικού Προξένου κ. Οδυσσέα
Οδυσσέως, και 150 ενοριτών στην αίθουσα

εκδηλώσεων του Καθεδρικού Ναού του Wood

Green. 

Λάβαμε την ακόλουθη πληροφόρηση:

Με ιδιαίτερη λαμπρότητα και κατάνυξη εορτάσθη η μνήμη

του Αγίου ενδόξου Μεγαλομάρτυρος Δημητρίου του Μυρο-

βλύτου εις τον φερώνυμον Ιερόν Ναόν της κοινότητος Έντμον-

τον Βορείου Λονδίνου, κατά το διήμερον 25ης και 26ης Οκτω-

βρίου 2024.

Των Ιερών Ακολουθιών του πανηγυρικού Εσπερινού, του

Όρθρου και της Θείας Λειτουργίας προεξήρχε ο Σεβασμιώτατος

Αρχιεπίσκοπος Θυατείρων και Μεγάλης Βρεταννίας κ.κ. Νική-
τας, συλλειτουργούντος του Θεοφιλεστάτου Επισκόπου

Κλαυδιουπόλεως κ. Ιακώβου.

Συμμετείχον ο Πανοσιολογιώτατος Αρχιμανδρίτης κ.

Νήφων Τσιμαλής, Πρωτοσύγκελλος της Ιεράς Αρχιεπισκο-

πής, ο Πανοσιολογιώτατος Αρχιμανδρίτης κ. Νικόδημος
Αναγνωστόπουλος, Προϊστάμενος του Ναού, ο Αιδεσιμο-

λογιώτατος Πρωτοπρεσβύτερος κ. Ιωάννης Hookway και

πλειάδα κληρικών της περιοχής, ενώ διηκόνησαν ο Ιερολο-

γιώτατος Αρχιδιάκονος Δρ. Γεώργιος Τσουρούς μετά του

νεοχειροτονηθέντος Διακόνου κ. Δημητρίου Μισλή.

Κατά τον πανηγυρικόν Εσπερινόν της 25ης Οκτωβρίου, ο

Σεβασμιώτατος εχειροθέτησεν εις Αναγνώστας τους Σέρ-
γιον Ηλία και Αθανάσιον Merlusca, αφοσιωμένους δια-

κονητάς του ναού. Ακολούθως, ο Σεβασμιώτατος ετίμησε

τον Πρωτοψάλτην του Ναού κ. Παναγιώτην Χριστοδουλίδην
διά την πεντηκονταετή προσφοράν του εις το αναλόγιον.

Εις το κήρυγμα της Θείας Λειτουργίας ο Σεβασμιώτατος

εξέφρασε την χαράν του διά την αθρόαν προσέλευσιν των

πιστών, λέγων χαρακτηριστικώς: «Ως χαίρονται οι γονείς
βλέποντες τα τέκνα των, ούτω καγώ, ως πνευματικός σας
πατήρ, αγάλλομαι βλέπων υμάς συνηγμένους εν τω οίκω
του Θεού».

Μετά το πέρας της Θείας Λειτουργίας ετελέσθη επιμ-

νημόσυνος δέησις υπέρ των πεσόντων κατά την τραγικήν

εισβολήν εις την Κύπρον προ πεντήκοντα ετών, και εφυ-

τεύθη συμβολικώς ελαία, δωρεά του Συλλόγου Ριζοκαρπα-

σιτών (ίδε και άλλη στήλη).

Παρέστησαν ο Εντιμότατος κ. Χρήστος Γούλας, Πρόξενος

της Ελλάδος εν Λονδίνω, και Άρχοντες του Οικουμενικού

Θρόνου. Η εορτή κατέληξε με πλουσιοπάροχον τράπεζαν εις

την αίθουσαν τελετών του ναού.

Λάβαμε την ακόλουθη πληροφόρηση:

Μετά πάσης λαμπρότητος και ιεροπρεπείας ετε-

λέσθη Αρχιερατική Θεία Λειτουργία εις τον Ιερόν

Ναόν Αγίου Νικολάου Λίβερπουλ, προεξάρχοντος

του Θεοφιλεστάτου Επισκόπου Μελιτηνής κ. Μαξίμου,
συλλειτουργούντων του Πρωτοπρεσβυτέρου κ.

Ιακώβου Κασίνου και του Πρεσβυτέρου κ. Σταύρου
Κασίνου.

Ο Θεοφιλέστατος, μεταφέρων τας ευχάς του Σεβα-

σμιωτάτου Αρχιεπισκόπου Θυατείρων και Μεγάλης

Βρεταννίας κ.κ. Νικήτα, κήρυξε τον θείον λόγον και

μίλησε για την Εθνική Εορτή, τονίζοντας μεταξύ

άλλων: 

«…Εἰς τάς ἐκκλησίας τῶν χωρίων, τά καντήλια
ἔκαιον ἀκοίμητα πρό τῶν εἰκόνων, καί αἱ γραῖαι προ-
σηύχοντο γονυπετεῖς. Ὁ ἱερεύς ἐλειτούργει καθημερινῶς,
καί ἡ φωνή του ἀντήχει εἰς τούς θόλους ὡς παρά-
κλησις πρός τόν Ὕψιστον. 

Τά παιδία ἐμάζευον ξύλα διά τήν θέρμανσιν τῶν

στρατιωτῶν, καί οἱ γέροντες ἐδιηγοῦντο ἱστορίας
παλαιῶν πολέμων... 

Καί ὡς ἐψιθύρισεν ὁ ἐθνικός ἡμῶν ποιητής Κωστῆς
Παλαμᾶς, “Ἐτοῦτο τό χῶμα εἶναι δικό τους καί δικό
μας· κάτω ἀπ' τό χῶμα τοῦτο τό βαρύ ὁ ἴδιος στε-
ναγμός μας σπαραχτός ἀνεβαίνει κι' ἀπάνω του ὁ

ἴδιος λυτρωμός μας καρτερεῖ." Καί ἀληθῶς, τό χῶμα
τοῦτο, ποτισμένον μέ τό αἷμα τῶν ἡρώων, ἔγινε ἱερόν,
καί ὁ στεναγμός τῶν πεσόντων ἀνέρχεται ὡς θυμία-
μα πρός τόν οὐρανόν».

Εν συνεχεία ετελέσθη η Δοξολογία επί τη εθνική

εορτή της 28ης Οκτωβρίου και η Αρτοκλασία, ενώ ο

χορός των ιεροψαλτών απέδωσε μετά κατανύξεως

τους ύμνους της ημέρας.

Μετά το πέρας της Θείας Λειτουργίας, παρετέθη

κέρασμα διά το εκκλησίασμα, ακολουθούμενον υπό

επισήμου γεύματος, εις το οποίον παρεκάθησαν

άπαντες οι επίσημοι προσκεκλημένοι και ευλαβείς

χριστιανοί της παροικίας.
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Εορτή Αγίου Δημητρίου στο
Edmonton βορείου Λονδίνου

Θεία Λειτουργία στον Άγιο Νικόλαο Λίβερπουλ
προϊσταμένου του επισκόπου Μαξίμου

Oμογένεια

Τα Ονομαστήρια του Επισκόπου
Κλαυδιουπόλεως κ. Ιακώβου

Στον Άγιο Δημήτριο (Edmonton) φύτευση ελιάς για τα 50χρονα της τουρκικής εισβολής

με πρωτοβουλία του Συνδέσμου Ριζοκαρπασιτών ΗΒ
Στο πλαίσιο της εκστρατείας της

Εθνικής Κυπριακής Ομοσπονδίας ΗΒ

για φύτευση ελαιοδέντρων σε διάφο-

ρα μέρη της Βρετανίας, ώστε να κατα-

δικαστεί η μαύρη επέτειος από τα 50

χρόνια της τουρκικής εισβολής στην

Κύπρο, έγινε φύτευση ελιάς στον αύλειο

χώρο του ιερού ναού Αγίου Δημητρίου

στην περιοχή Έτμοντον του βορείου

Λονδίνου στις 26 Οκτωβρίου, ημέρα

της εορτής του Αγίου Δημητρίου. 

Το φύτεμα πραγματοποιήθηκε μετά

τη Θεία Λειτουργία από τον Αρχιεπίσκο-

πο Θυατείρων Νικήτα με πρωτοβου-

λία του Συνδέσμου Ριζοκαρπασιτών

Βρετανίας, που προμήθευσε και το

ελαιόδεντρο. 

Παρόντες, ο ιερατικώς προϊστάμε-

νος του Ναού αρχιμανδρίτης Νικό-

δημος, ο πρόεδρος της Εθνικής Ομο-

σπονδίας, η πρόεδρος και μέλη του

Συνδέσμου Ριζοκαρπασιτών, καθώς

και Εκκλησιαστικοί Επίτροποι και μέλη

του εκκλησιάσματος.
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Λάβαμε την ακόλουθη πληροφόρηση:

Ο θρησκευτικός εορτασμός του Αγίου Αυξεντίου, προ-

στάτη του κατεχόμενου χωριού της Κώμης Κεπίρ, έγινε

φέτος την Κυριακή, 22 Σεπτεμβρίου, στην ιστορική επώνυμη

εκκλησία του χωριού. Ο εορτασμός ο οποίος από το 2015

τελείται στην αναστηλωμένη εκκλησία του Αγίου Αυξεν-

τίου, διοργανώθηκε από την κοινότητα των εκτοπισμέ-

νων Κωμητών στην ίδια την πατρίδα τους. 

Η φετινή εκδήλωση ήταν ιδιαίτερα επιτυχής, γιατί

εκτός από φίλους του χωριού, παρευρέθηκε και ένας

μεγάλος αριθμός των κατοίκων της κατεχόμενης Επτακώμης,

το χωριό που βρίσκεται πολύ κοντά της Κώμης και που

παραδοσιακά συμμετείχε πάντοτε στην καθιερωμένη

πανήγυρη. 

Λεωφορείο από την εκκλησία Αγίου Αυξεντίου και

Ευσταθίου στις Καμάρες στη Λάρνακα, ξεκίνησε στις 6

το πρωί με διαδρομή προς το κατεχόμενο χωριό. Οι πιστοί,

με επικεφαλής τον κοινοτάρχη της Κώμης Κεπίρ, κ.

Δημητράκη Πασχάλη, είχαν κάνει όλες τις αναγκαίες

προετοιμασίες – μεταφορά πλαστικών καρεκλών, τα κό-

λυβα και οι πίττες. Ο αφοσιωμένος σε ό,τι αφορά την

Κώμη Κεπίρ, Πανίκος Παναγή, με επίσκεψη του στο χωριό

την προηγούμενη μέρα, επιμελήθηκε τον καθαρισμό της

εκκλησίας και του περίγυρου. Στο λεωφορείο και ο ιερέας

της εκκλησίας της Λάρνακας, αιδεσιμώτατος Πατήρ
Δημήτριος. Μεταξύ των επιβατών και η πρόεδρος του

Συνδέσμου Κώμης Κεπίρ Αγγλίας, Ελένη Τρύφωνος,
καθώς και η 90χρονη Κωμήτισσα Αγγλίας Ελένη Παύλου
– οικογένεια Τσαρτιογιωρκή – με την κόρη της Δέσποι-
να. Επίσης, ο Φίλιππος, γιός της Κωστακούς, ο οποίος

διαμένει στην Αθήνα για πολλά χρόνια, και που ανελ-

λιπώς παρευρίσκεται κάθε χρόνο στον καθιερωμένο 

εορτασμό. 

Η παρουσία της κ.Τρύφωνος στον φετινό εορτασμό

είχε ξεχωριστή διάσταση γιατί μετά την λειτουργία, έγινε

επίσκεψη στο κοιμητήριο του χωριού, το οποίο έχει καθα-

ριστεί και ευπρεπιστεί με εκτενείς επιδιορθώσεις του

περιτοιχίσματος. Το έργο που πρόσφατα ολοκληρώθη-

κε, έγινε με πρωτοβουλία του Συνδέσμου Κώμης Κεπίρ

Αγγλίας, σε συνεργασία με μερικούς Τ/κύπριους του χω-

ριού. Το όλο έργο που βρίσκεται σε νεότερη φάση, έχει

την ευρεία υποστήριξη των Κωμητών στην Κύπρο. 

Όπως κάθε χρόνο, έτσι και φέτος, ο επίσκοπος Καρ-

πασίας κ. Χριστοφόρος, πρωτοστάτησε της λειτουργίας.

Στην σύντομη ομιλία του «εμβολίασε» τους πιστούς με

λόγια ελπίδας και πίστης για ένα ειρηνικό και καλύτερο

μέλλον. Η περιφορά της εικόνας του Αγίου Αυξεντίου,

έγινε στο προαύλιο της εκκλησίας με τους πιστούς να

«περνούν» με κατάνυξη κάτω από την εικόνα. 

Μετά το τέλος της λειτουργίας, οι εορτάζοντες πήραν

τον καφέ και τα εδέσματα τους στην ταβέρνα της «Κωστα-

κούς» που σήμερα διαχειρίζεται Τ/κύπριος του χωριού. 

Ακολούθησε σύντομη επίσκεψη του επισκόπου Καρ-

πασίας στην εκκλησία της Τζυράς κοντά στο χωριό Λει-

βάδι, ενώ το κοιμητήριο γέμισε με οικογένειες και συγγε-

νείς σε μια προσπάθεια να εντοπίσουν τους σταυρούς

των δικών τους νεκρών. 

Τελικός σταθμός του εορτάζοντος πλήθους, η ιστορ-

ική κατακόμβη γνωστή σαν Γιούτη, στην παραθαλάσσια

περιοχή της Επτακώμης, που όπως πιστεύεται ασκήτε-

ψε ο Άγιος Αυξέντιος , ο οποίος σαν Σταυροφόρος πολε-

μιστής προς τους Αγίους Τόπους κατέληξε τελικά στην

Κύπρο. 

Για όλους τους Κωμήτες και Επτακωμήτες, μια ιστο-

ρικά ξεχωριστή, συμβολική μέρα. 

Ελένη Τρύφωνος
Πρόεδρος Συνδέσμου Κώμης Κεπίρ Αγγλίας

Εορτή Αγίου Αυξεντίου στην
κατεχόμενη Κώμη Κεπίρ

Στον Κύπριο σεφ, Αντρέα Μαυρομμάτη, απονε-
μήθηκε την περασμένη βδομάδα, από την Πρόεδρο
της Ελληνικής Δημοκρατίας, Κατερίνα Σακελλαρο-
πούλου, σε ειδική τελετή στην Ακαδημία Αθηνών,
το βραβείο Γαστρονομίας του Δικτύου Ελλήνων
Βρυξελλών "Αργώ".

Μιλώντας κατά την τελετή η Πρόεδρος της Ελληνι-

κής Δημοκρατίας τόνισε ότι με τα βραβεία Αργώ απο-

νέμεται τιμή σε εκλεκτούς 'Έλληνες, που ξεκίνησαν,

ως σύγχρονοι Αργοναύτες, το ταξίδι τους προς τον

κόσμο και προς την γνώση, για να εξερευνήσουν πεδία

της επιστήμης, της τέχνης, της επιχειρηματικότητας,

του υλικού πολιτισμού, του αθλητισμού. 

«Αναγνωρίζουμε», είπε, «τον μόχθο, την επινοη-
τικότητα, την προσφορά τους, αλλά και τη συμβολή

τους, άμεση και έμμεση, στην πρόοδο και την ανά-
πτυξη».

Η κυρία Σακελλαροπούλου συνεχάρη όλους όσοι

βραβεύτηκαν και τον καθένα ξεχωριστά και τόνισε

ότι όλοι "ξανοίχτηκαν στο πέλαγος του διεθνούς αντα-
γωνισμού με αισιοδοξία και τόλμη, μετατρέποντας τις
δυσκολίες σε ευκαιρίες και εξελίσσοντάς τις σε θριάμ-
βους" και έγιναν, με το παράδειγμα τους, πηγή έμπνευ-

σης για τους νέους και ελπίδας για όλους.

Ο Ανδρέας Μαυρομμάτης μαζί με τον αδελφό του

Ευαγόρα (στέλεχος της ΠΟΜΑΚ), δραστηριοποιούνται

με μεγάλη επιτυχία στη Γαλλία στον τομέα της εστία-

σης. 

Κατάγονται από τη Λεμεσό. Ο Ανδρέας θεωρείται

ως ένας από τους καλύτερους σεφ στον κόσμο.

ΑΠΟΝΕΜΗΘΗΚΕ ΤΟ ΒΡΑΒΕΙΟ ΓΑΣΤΡΟΝΟΜΙΑΣ 

ΤΟΥ ΔΙΚΤΥΟΥ ΕΛΛΗΝΩΝ ΒΡΥΞΕΛΛΩΝ

Από την Πρόεδρο της Ελλάδας 
το βραβείο «Αργώ» τον Κύπριο 

σεφ Ανδρέα Μαυρομμάτη

Southgate Greek Cypriot councillor to give up
shaving for «Movember» cancer campaign

CHRIS IOANNIDES WILL BE GROWING A MOUSTACHE TO RAISE
MONEY AND AWARENCESS OF AN ANNUAL CANCER APPEAL

A Southgate councillor will be tak-

ing part in the annual ‘Movember’

campaign that sees men across the

world pledge to give up shaving and

help raise awareness of prostate and

testicular cancer.

Chris Joannides will be “growing

an outrageous moustache” during

November while donating half of his

monthly councillor allowance to the

campaign and encouraging others

to donate as well.

The Conservative councillor usu-

ally sports a neatly-trimmed goatee

and moustache but is starting the

month clean-shaven before grow-

ing out his facial hair throughout the

next 30 days.

Movember was launched to help

support men’s mental health and

suicide prevention, as well as fund-

ing prostrate cancer and testicular

cancer research projects.

Cllr Joannides said: “For the whole of November, I will be growing my fun moustache in support of

Movember. Having begun shaving aged 14 it wont be a problem in growing my chin whiskers back

quickly, while raising money and awareness for such a worthwhile cause.

“Prostrate cancer is the most common cancer for men in the UK, killing 10,000 a year and because

it sometimes has no symptoms it can go undetected until it’s too late. I am proud to participate in

Movember for the first time and support a great charity.”

To make a donation or participate in Movember:

Visit uk.movember.com



Λάβαμε την ακόλουθη ανακοίνωση:

Την Κυριακήν, 27ην Οκτωβρίου 2024, ο Σεβα-
σμιώτατος Αρχιεπίσκοπος Θυατείρων και Μεγάλ-

ης Βρεταννίας κ. Νικήτας επραγματοποίησε την
πρώτην ποιμαντορικήν επίσκεψιν εις την Ελληνικήν
Ορθόδοξον Κοινότητα των Αγίων Αμβροσίου και
Στυλιανού και του Παρεκκλησίου της Παναγίας των
Βλαχερνών εις Μίλτον Κέινς.

Τον Σεβασμιώτατον υπεδέχθησαν μετά θέρμης ο

Αιδεσιμολογιώτατος Οικονόμος κ. Γρηγόριος Ουέ-
λινγκτον, διακονών την κοινότητα τους τελευταίους

έξι μήνας, η Αναπληρώτρια Πρόεδρος κα Δέσποινα-
Νίκη Μπhλς και το πολυπληθές εκκλησίασμα. 

Ο Σεβασμιώτατος προέστη του Όρθρου και ετέλε-

σε την Θείαν Λειτουργίαν, συλλειτουργούντος του π.

Γρηγορίου και του Αρχιδιακόνου Δρος Γεωργίου Τσου-
ρούς.

Κατά το πέρας της Θείας Λειτουργίας, ο Σεβα-

σμιώτατος εχειροθέτησεν εις Αναγνώστην τον κ. Χάρη
Παυλίδη. Ηκολούθησεν η Δοξολογία επί τη επετείω

του ΟΧΙ, κατά την οποίαν οι μαθηταί του Ελληνικού

Σχολείου εκράτησαν τας σημαίας της Ελλάδος, της

Κύπρου και του Ηνωμένου Βασιλείου.

Ο Σεβασμιώτατος απένειμε τον Σταυρόν της Αρχιε-

πισκοπής Θυατείρων και Μεγάλης Βρεταννίας εις την

κα Νίκη Μπήλς και τον κ. Νικόλαον Ευθυμίου διά την

μακροχρόνιον προσφοράν των εις την κοινότητα. 

Η κα Μπήλς, μετά του μακαριστού συζύγου της

Ιωάννου, υπηρετεί την κοινότητα εξ αρχής της ιδρύσεώς

της, μετά την μετοίκησίν της εκ Κωνσταντινουπόλεως

όπου ειργάζετο διά την βελτίωσιν της καταστάσεως

των Ορθοδόξων Χριστιανών και Ελλήνων της περιοχής. 

Ο δε κ. Ευθυμίου προσέφερε ακαμάτως τας υπηρε-

σίας του ως ιεροψάλτης, νεωκόρος και επιμελητής

του ναού, διαθέτων και προϊόντα εκ του ιδίου προς

ενίσχυσιν της εκκλησίας εις περιόδους ανάγκης. 

Ο Σεβασμιώτατος εξέφρασεν επίσης τας ευχαρι-

στίας του προς τον Ταμίαν της Κοινότητος κ. Χρήστον
Τζάλλαν διά την γενναιόδωρον προσφοράν του εις

την ενορίαν.

Κατά τους τελευταίους μήνας, η Eπιτροπή ειργά-

σθη διά την ανακαίνισιν του χώρου και προσφάτως

εγκατέστησε νέον τέμπλον. Χάρις εις τας προσπα-

θείας των και την συνδρομήν των ενοριτών, τα πάντα

ετέθησαν εν τάξει εγκαίρως διά την επίσκεψιν του

Αρχιεπισκόπου.

Η κοινότης επεδείξατο εξαιρετικήν φιλοξενίαν, πα-

ραθέσασα πλούσιον γεύμα εις την νεοανακαινι-

σθείσαν αίθουσαν. 

Επί τη ευκαιρία της εθνικής επετείου του ΟΧΙ, το

Ελληνικόν Σχολείον παρουσίασεν ειδικόν εορτασμόν,

τιμών τας θυσίας του Ελληνικού λαού εις την αντίστα-

σιν κατά των Ναζί και των συμμάχων των.

Την κοινότητα ετίμησαν διά της παρουσίας των

Άρχοντες του Οικουμενικού Θρόνου, μεταξύ των

οποίων ο Άρχων κ. Γεώργιος Σολομωνίδης μετά της

εριτίμου συζύγου του.

Το 5ο ετήσιο μνημόσυνο του 
μ. Αρχιεπισκόπου Γρηγορίου
ΚΥΡΙΑΚΗ 24 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ, ΕΚΚΛΗΣΙΑ ΠΑΝΑΓΙΑΣ (WOOD GREEN)

Τήν Κυριακή, 24 Νοεμβρίου 
2024, στόν Καθεδρικό ναό 
τῆς Κοιμήσεως τῆς 
Θεοτόκου Βορείου 
Λονδίνου, Trinity Road, 
London, N22 8LB, μετά τή 
Θεία Λειτουργία, 
θά τελεσθεῖ τό πέμπτο 
ἐτήσιο μνημόσυνο τοῦ 
μακαριστοῦ καί ἀοιδίμου 
Ἀρχιεπισκόπου Γρηγορίου. 
Ὅσοι ἐπιθυμοῦν καί 
μποροῦν εἶναι 
εὐπρόσδεκτοι ὅπως 
προσέ-λθουν γιά νά 
συμπροσευχηθοῦμε γιά 
τήν μακαρία ἀνάπαυσή του 
καί νά τιμήσουμε 
τή μνήμη του. 

Η ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΣΥΝΤΗΡΗΣΕΩΣ
ΤΗΣ ΜΝΗΜΗΣ ΑΥΤΟΥ ΚΑΙ Η

ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ ΤΟΥ

Πέμπτη 7 Νοεμβρίου 2024 ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ● 11

Ποιμαντική επίσκεψη του
Αρχιεπισκόπου Νικήτα στην
ελληνορθόδοξη κοινότητα

Milton Keynes

Ομογένεια

ΤΙΜΗΘΗΚΕ Η ΝΙΚΗ BEALES

ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΟΛΥΕΤΗ ΠΡΟΣΦΟΡΑ

ΤΗΣ ΣΤΗΝ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑ

Η τιμηθείσα Νίκη Beales με τον Γεώργιο Σολομωνίδη

Διαβάστε την ηλεκτρονική έκδοση κάθε Πέμπτη στο 

w w w. e l e f t h e r i a . c o . u k
Διαφημιστείτε με ένα τηλέφωνο

020 7195 1787 - 8



12 ● ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ● 13Επικαιρότητα

Εξαιρετική και άριστα δομημένη ήταν η ομιλία, την περ-

ασμένη την Τρίτη το βράδυ, του υπουργού Εξωτερικών

της Κυπριακής Δημοκρατίας, Κωνσταντίνου Κόμπου,

ενώπιον πολυπληθούς ακροατηρίου σε συγκέντρωση για

το Κυπριακό, που έλαβε χώραν σε αίθουσα του Βρετανι-

κού Κοινοβουλίου. Διοργανωτές, ο Διακομματική Κοινο-

βουλευτική Επιτροπή για την Κύπρο (APPG) και η Εθνική

Κυπριακή Ομοσπονδία Ηνωμένου Βασιλείου. 

Ο κ. Κόμπος επεδίωξε – και τα κατάφερε – να αναδείξει

πρώτα το σημαντικό και ουσιαστικό ρόλο της Κύπρου στην

περιοχή τόσο για τις χώρες της Μέσης Ανατολής όσο και

για τις ΗΠΑ, την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη Βρετανία, έδωσε

έμφαση στις στρατηγικές συμφωνίες/συμμαχίες που συνά-

πτει η Κύπρος με μια σειρά κρατών και υπογράμμισε την

αξιοπιστία της Κυπριακής Δημοκρατίας ανάμεσα στα αρα-

βικά κράτη, το Ισραήλ και τους Παλαιστίνιους. Ακολού-

θως, αναφέρθηκε στην αναγκαιότητα επίλυσης του Κυ-

πριακού κατά τρόπο που να μην ακυρώνει το σημαντικό-

τατο ρόλο της Κυπριακής Δημοκρατίας ως παράγοντα σταθε-

ρότητας και «ασφαλούς λιμένα» στην περιοχή.

Την ομιλία παρακολούθησαν 26 Βρετανοί κοινοβου-

λευτικοί, ανάμεσά τους ο υφυπουργός Εξωτερικών αρμό-

διος για την Μέση Ανατολή Χάμις Φάλκονερ, η νέα σκιώδης

ΥΠΕΞ των Συντηρητικών Πρίτι Πατέλ, η Γενική Εισαγγελέας

και βουλευτίνα του Φίνσλεϋ Sarah Sackman, ο νέος Βρε-

τανός Ύπατος Αρμοστής στη Λευκωσία Μάικλ Λέιθαμ, δημο-

σιογράφοι από τις εφημερίδες Guardian, Times, Sun και το

κανάλι GB News, λειτουργοί του Φόρεϊν Όφις και συνερ-

γάτες των βουλευτών. Παρόντες, επίσης, ο πρόεδρος και

οι αξιωματούχοι της Εθνικής Ομοσπονδίας, ο Ύπατος Αρμο-

στής Κυριακός Κούρος και στελέχη της Κυπριακής Αρμο-

στείας, καθώς και μέλη της Γραμματείας της Εθνικής Ομο-

σπονδίας. 

Της συγκέντρωσης προήδρευσε ο Εργατικός βουλευτής

Πάμπος Χαραλάμπους, πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Επιτροπής για την Κύπρο και προλόγισε ο πρόεδρος της

Εθνικής Ομοσπονδίας Χρήστος Καραολής. 

Η ΟΜΙΛΙΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΚΟΜΠΟΥ

Στην ομιλία του ο Κύπριος Υπουργός Εξωτερικών έδωσε

αρχικά  έμφαση στο ότι «η Κύπρος είναι πολλά περισσότε-

ρα από μόνο το Κυπριακό πρόβλημα», παρά το υπαρξιακό

του ζητήματος και τη βαριά του σκιά. Ο Κ. Κόμπος ανέδει-

ξε τον ρόλο που παίζει η Κύπρος στην περιοχή και τη συνερ-

γασία που έχει αναπτύξει με σειρά κρατών. Η Κύπρος, υπο-

γράμμισε ο ΥΠΕΞ, επιδιώκει να αναγνωριστεί διεθνώς ως

παράγοντας που συμβάλλει στην επίτευξης της παγκόσμιας

ειρήνης και στη διασφάλιση του διεθνούς δικαίου. Υπο-

γράμμισε δε πως οι πρόσφατες εξελίξεις στη Μέση Ανατο-

λή έχουν υπογραμμίσει την ανάγκη η Κύπρος να ενισχύσει

της θέση της ως σημαντικός παράγοντας στην περιοχή δια-

δραματίζοντας εποικοδομητικό ρόλο στην αντιμετώπιση

διεθνών ζητημάτων αντί να εκλαμβάνεται ως ένα πρόσθ-

ετο πρόβλημα για τη διεθνή κοινότητα.

Ο Κ. Κόμπος ανέδειξε την εμπιστοσύνη έδειξαν στην

Κύπρο τόσο το Ισραήλ όσο και η Παλαιστίνη, αλλά και τα

Ηνωμένα Έθνη και άλλοι διεθνείς παράγοντες, κάτι που

βοήθησε στην προσπάθεια για απρόσκοπτη ροή ανθρω-

πιστικής βοήθειας προς τους άμαχους της Γάζας. Δεν παρέ-

λειψε να σημειώσει και το γεγονός ότι η κυπριακής πρω-

τοβουλία «Αμάλθεια» στα αρχικά της στάδια είχε αντιμε-

τωπιστεί με σκεπτικισμό. Σημείωσε ότι η προσπάθεια για

μεταφορά ανθρωπιστικής βοήθειας από την Κύπρο συνεχίζε-

ται μέσα από τη συνεργασία με το Ηνωμένο Βασίλειο τα

Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα και άλλους.

Όπως υπογράμμισε ο Υπουργός Εξωτερικών, η γεωγρα-

φία βρίσκεται στο επίκεντρο της κυπριακής εξωτερικής

πολιτικής «και αποτελεί βασική παράμετρο στη διαμόρφ-

ωση του ρόλου μας, ως σημείο τομής μεταξύ Ευρώπης,

Ασίας και Αφρικής». Ενώ σημείωσε πως ως αναπόσπαστο

κομμάτι της περιοχής η Κύπρος οικοδομήθηκε πάνω σε

μακροχρόνιους δεσμούς φιλίας με τους γείτονές της. Υπέ-

δειξε ότι η Κύπρος εκπληρώνει το καθήκον της ως άγκυρα

σταθερότητας σε μια ταραγμένη περιοχή «ως φάρος της

Ευρωπαϊκής Ένωσης στην Ανατολική Μεσόγειο». Η Κύπρ-

ος, είπε ο ΥΠΕΞ Κόμπος, δεν είναι μέρος του προβλήματος,

«η Κύπρος είναι μέρος της λύσης.

Αναφέρθηκε επίσης στην επιχείρηση εκκένωσης πολιτών

από το Σουδάν, το Ισραήλ και τον Λίβανο, που κατέστησαν

δυνατές λόγω του ρόλου της Κύπρου ως «ασφαλούς λιμα-

νιού» στην περιοχή.

Σημείωσε δε την αναβαθμισμένη σχέση Ηνωμένων Πολι-

τειών-Κύπρου «σε επίπεδο που δεν είχαμε δει πριν», με

την έναρξη στρατηγικού διαλόγου και την πρόσφατη επίσκεψη

του Προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου Χριστοδουλίδη στον

Λευκό Οίκο κατόπιν επίσημης πρόσκλησης του Αμερικα-

νού Προέδρου Τζο Μπάιντεν.

Επίσης αναφέρθηκε στη στενή σχέση με το Ηνωμένο

Βασίλειο και στη βούληση για μέγιστη αξιοποίηση της ιστο-

ρικής συνεργασίας των δύο χωρών, που θα εκφραστεί και

μέσω του στρατηγικού διαλόγου που θα λάβει χώρα τον

Δεκέμβριο στο Λονδίνο, ενώ προετοιμάζεται και στρατη-

γικός διάλογος με τη Γαλλία.

Όπως είπε, η κατάσταση στην περιοχή δημιουργεί ευκαι-

ρίες για στενότερη συνεργασία, αλλά και υποχρεώσεις, με

την Κύπρο ως γέφυρα μεταξύ Μέσης Ανατολής και Ευρώπης.

Αναφερόμενος στο Κυπριακό, τόνισε την υποχρέωση της

κυπριακής κυβέρνησης να μεγιστοποιήσει την ευκαιρία

που προσφέρει για επανέναρξη των διαπραγματεύσεων η

τριμερής συνάντηση που έγινε στη Νέα Υόρκη και τα επό-

μενα βήματα που συμφωνήθηκαν εκεί.  Είπε ότι η κυπρια-

κή κυβέρνηση «έχει κάνει κάθε διαθέσιμο βήμα για να

δημιουργήσει μία δυναμική». Όπως πρόσθεσε, «υπάρχει

μια ευκαιρία που αφορά μικρά βήματα, μικρά βήματα

που δεν είχαμε πριν από λίγο καιρό» και συμπλήρωσε ότι

«η μπάλα είναι στο γήπεδο της Τουρκίας».

Συμπλήρωσε ότι η πλευρά μας είναι έτοιμη να ξαναρχίσει

τις διαπραγματεύσεις «σήμερα, όχι αύριο» και πρόθυμη

να συζητήσει τα πάντα εις βάθος, εφόσον όμως αυτή η

συζήτηση αυτή γίνεται στη βάση των ψηφισμάτων του

Συμβουλίου Ασφαλείας. «Δεν υπάρχει τίποτα πέραν αυτού»,

δεν θα μπορούσε να υπάρχει τίποτα πέραν αυτού», σημείω-

σε. Συμπλήρωσε ότι αυτό δεν αφορά μόνο την Κύπρο, αλλά

και τη διεθνή κοινότητα, που δεν πρέπει να έρθει αντιμέ-

τωπη με ένα προηγούμενο νομιμοποίησης παράνομων

απότοκων μιας πράξης επιθετικότητας.

ΒΡΕΤΑΝΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ: «ΛΥΣΗ ΔΙΑΡΚΗΣ ΣΤΟ

ΥΦΙΣΤΑΜΕΝΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΤΩΝ ΠΑΡΑΜΕΤΡΩΝ ΤΟΥ ΟΗΕ»

Ο κ. Φάλκονερ, Υφυπουργός Εξωτερικών του Ην. Βασι-

λείου με αρμοδιότητα τη Μέση Ανατολή, που εκπροσώπησε

την κυβέρνηση στην εκδήλωση εξήρε τους στενότατους

διμερείς δεσμούς και διαβεβαίωσε τους Κύπριους όπου κι

αν βρίσκονται ότι «μπορούν να βασίζονται σε αυτή τη (βρε-

τανική) κυβέρνηση για να στηρίζει τα συμφέροντά τους».

Ως προς το Κυπριακό, ο Υφυπουργός Φάλκονερ είπε:

«Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι αυτή η Εργατική κυβέρ-

νηση είναι προσηλωμένη στην υποστήριξη των Ηνωμένων

Εθνών να βρουν μια λύση με διάρκεια, μια έκβαση που θα

διαφυλάσσει το μέλλον της Κύπρου και της περιοχής περισ-

σότερο από οποιαδήποτε ειρηνευτική επιχείρηση. Πιστεύου-

με ότι το υφιστάμενο πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών, μίας

διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας με πολιτική ισότητα,

παραμένει το καλύτερο διαθέσιμο».

Στάθηκε επίσης στην κοινή αποφασιστικότητα Βρετανίας

και Κύπρου να αποτραπεί περαιτέρω κλιμάκωση στη Μέση

Ανατολή, εξήρε την πρωτοβουλία «Αμάλθεια» και τον κυ-

πριακό ρόλο στην εκκένωση πολιτών και αναφέρθηκε στην

κοινή στάση έναντι της Ρωσίας.

ΧΡ. ΚΑΡΑΟΛΗΣ: «Η ΒΡΕΤΑΝΙΑ ΝΑ ΕΙΝΑΙ ΠΑΡΟΥΣΑ ΣΤΙΣ

ΣΥΝΟΜΙΛΙΕΣ ΓΙΑ ΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ ΣΕ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟ ΕΠΙΠΕΔΟ»

Στη δική του ομιλία ο Πρόεδρος της Εθνικής Κυπριακής

Ομοσπονδίας Ην. Βασιλείου Χρήστος Καραολής σημείω-

σε αρχικά πως η Κύπρος αποτελεί έναν «ισχυρό, αξιόπιστο

και σταθερό σύμμαχο» για το Ηνωμένο Βασίλειο στην

ευρύτερη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου, με συνερ-

γασία σε μεγάλο φάσμα τομέων.

Στη συνέχεια τόνισε πως σε μια εποχή που η ιδέα της

εδαφικής ακεραιότητας και κυριαρχίας απειλείται ανά τον

κόσμο, όπως στην Ουκρανία, «είναι ακόμα πιο σημαντικό

το Ην. Βασίλειο και η διεθνής κοινότητα να καταστήσουν

την Τουρκία υπόλογη» για την εισβολή και τη συνεχιζόμενη

κατοχή της Κύπρου.

Έστειλε δε μήνυμα προς τη βρετανική κυβέρνηση εκ μέ-

ρους των μελών της παροικίας, που είναι και Βρετανοί υπή-

κοοι: «Είναι προσδοκία μας όπως η βρετανική κυβέρνηση

δεν είναι μόνο παρούσα σε υπουργικό επίπεδο σε όποι-

ες επερχόμενες συναντήσεις των εγγυητριών δυνάμεων,

αλλά και πως πρέπει να είναι απολύτως σαφής ότι η μόνη

βάση για λύση είναι το συμφωνηθέν πλαίσιο των Ηνω-

μένων Εθνών».

ΟΙ ΟΜΙΛΙΕΣ ΑΝΤΡΙΟΥ ΜΙΤΣΕΛ 

ΚΑΙ ΡΟΤΖΕΡ ΓΚΕΪΛ

Τον λόγο έλαβε και ο μέχρι τη Δευτέρα σκιώδης Υπουρ-

γός Εξωτερικών των Συντηρητικών Άντριου Μίτσελ (ο οποίος

αντικαταστάθηκε από την Πρίτι Πατέλ κατόπιν απόφασης

της νέας ηγέτιδος των Τόρις, Κέμι Μπέιντενοκ). Επισήμα-

νε και αυτός τον ρόλο της Κύπρου στη μεταφορά βοήθει-

ας προς τη Γάζα και στις εκκενώσεις πολιτών τρίτων χωρών,

τόνισε το ενδιαφέρον για την Κύπρο από όλα τα βρετανι-

κά κόμματα και εξήρε τη συνεισφορά της κυπριακής παρ-

οικίας στη Βρετανία.

Σημειώνεται δε ότι παρούσα ήταν και η κα Πατέλ, κατά

την πρώτη πλήρη ημέρα στα νέα της καθήκοντα.

Ο Επίτιμος Πρόεδρος της APPG για την Κύπρο σερ Ρό-

τζερ Γκέιλ είπε ότι η εισβολή και κατοχή στην Κύπρο είναι

τόσο λάθος όσο η ρωσική εισβολή στην Ουκρανία. Υπο-

στήριξε επανέναρξη των συνομιλιών από εκεί όπου στα-

μάτησαν στο Κραν Μοντάνα και τόνισε: «Θέλουμε να δούμε

την επανένωση του νησιού της Κύπρου ως μία δημοκρατία

με πλήρη ελευθερία μετακίνησης, εργοδοσίας και κατοικίας…

Θα είμαστε μαζί σας για όσο χρειαστεί», πρόσθεσε.

Είναι αξιοσημείωτο ότι για πρώτη, ίσως φορά, μετά από

πολλά χρόνια, στην εκδήλωση ήταν παρόντες και δημο-

σιογράφοι από τις εφημερίδες Times, Guardian και Sun,

καθώς και από το τηλεοπτικό κανάλι GB News. 

Νωρίτερα το απόγευμα της Τρίτης ο κ. Κόμπος ήταν κεν-

τρικός ομιλητής σε κλειστή συζήτηση στρογγυλής τραπέ-

ζης στο Βασιλικό Ινστιτούτο Διεθνών Σχέσεων (Chatham

House) με θέμα «Ο γεωστρατηγικός ρόλος της Κύπρου: προ-

οπτικές και προκλήσεις».

ΟΙ ΠΑΡΟΝΤΕΣ ΒΡΕΤΑΝΟΙ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΙ

Στην εκδήλωση παρέστησαν οι ακόλουθοι βουλευτές

και μέλη της Βουλής των Λόρδων: 

Hamish Falconer MP

Priti Patel MP

Sarah Sackman MP

Sir Roger Gale MP

Bambos Charalambous MP

Dan Tomlinson MP

Navendu Mishra MP

Matt Bishop MP

Steve Race MP

Martin Vickers MP

Naz Shah MP

Sarah Champion MP

Lord Truscott

Tom Morrison MP

Andrew Rosindell MP

Christine Jardine MP

Mike Wood MP

Paulette Hamilton MP

Martin McCluskey MP

Baroness Rosie Winterton of Doncaster

Andrew Mitchell

Gregory Stafford MP
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Κ. ΚΟΜΠΟΣ: «Η Κύπρος απαραίτητη 
ως γέφυρα Μέσης Ανατολής-Ευρώπης»

Ο πρόεδρος της Εθνικής Ομοσπονδίας Χρήστος Καραολής στο βήμα. 

Αριστερά του ο Κύπριος ΥΠΕΞ Κων. Κόμπος

Ο πρόεδρος της Διακομματικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Κύπρο (APPG) Εργατικός βουλευτής

Πάμπος Χαραλάμπους. 

Δεξιά του ο Ανδρέας Παπαευριπίδης (πρόεδρος της ΠΣΕΚΑ) και ο Σερ Ρότζερ Γκέιλ.

Ο ΥΠΕΞ Κωνσταντίνος Κόμπος κατά τη διάρκεια της ομιλίας του

Ο υφυπουργός Εξωτερικών, αρμόδιος για τη Μέση Ανατολή Hamish Falconer

Συνομιλία του κ. Κόμπου με τη νέα σκιώδη υπουργός Εξωτερικών Πρίτι Πατέλ

Ο Συντηρητικός αειθαλής βουλευτής Σερ Ρότζερ Γκέιλ στο βήμα. 

Διακρίνονται αριστερά η σκιώδης ΥΠΕΞ Πρίτι Πατέλ και η Γενική Εισαγγελέας βουλευτής Finchley Σάρα Σάκμαν



Λάβαμε την ακόλουθη ανακοίνωση:

Όπως κάθε χρόνο, έτσι και φέτος το Σάββατο 26 Οκτω-

βρίου 2024 εορτάσθηκε με ιδιαίτερη λαμπρότητα και

επισημότητα η εθνική επέτειος της 28ης Οκτωβρίου του

1940 στο Ελληνικό Παροικιακό σχολείο του Αγίου Νικο-

λάου στο Δυτικό Λονδίνο.

Στην επετειακή εκδήλωση παρευρέθησαν ο κ. Ηλίας

Ντινένης, Πρόεδρος της Σχολικής Επιτροπής και πλήθος

γονέων και φίλων του σχολείου, οι οποίοι παρακο-

λούθησαν την καθιερωμένη παρέλαση των μικρών και

μεγάλων μαθητών με την ελληνική και την κυπριακή

σημαία να κυματίζουν περήφανες.

Η γιορτή ξεκίνησε με το χαιρετισμό και τον πανηγυρ-

ικό λόγο της εκπαιδευτικού του σχολείου κας Ηλέκτρας

Μιχαλά και στη συνέχεια οι μαθητές των μεγαλύτερων

τάξεων Pre-GCSE, GCSE, 1oς χρονος, και A Level απήγ-

γειλαν με εκφραστικότητα ποιήματα σπουδαίων Ελλή-

νων ποιητών αφιερωμένα στο έπος του ‘40 και οι μαθη-

τές του GCSE, 2oς χρόνος, μετέφεραν με επιτυχία επί

σκηνής τη γνωστή πολιτικού περιεχομένου ταινία «Ο

μεγάλος δικτάτωρ».

Τη γιορτή πλαισίωσε η χορωδία του σχολείου, η οποία

με την καθοδήγηση της δασκάλας τους κας Νάγιας Θεο-

δώρου συγκίνησε όλους με τη συγκλονιστική ερμηνεία

του τραγουδιού «Γυναίκες Ηπειρώτισσες». 

Η επετειακή εκδήλωση ολοκληρώθηκε με την ανύψω-

ση της ελληνικής σημαίας από τη σημαιοφόρο του σχο-

λείου και ακολούθως οι μαθητές, οι εκπαιδευτικοί και

οι παριστάμενοι έψαλαν τον Εθνικό Ύμνο.

Χρόνια πολλά & Τιμή και Δόξα στους ήρωες του 1940.

Η εορτή της 28ης Οκτωβρίου
1940 στο σχολείο Αγίου Νικολάου
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Με ενδοσχολικούς εορτασμούς τιμήθηκε στα

ελληνικά σχολεία Μάνορ Χιλλ και Φίνσλεϋ εθνική

επέτειος της 28ης Οκτωβρίου 1940 το Σάββατο 26

Οκτωβρίου. Τη γιορτή παρακολούθησαν και δεκά-

δες γονείς.

Οι μαθητές με ποιήματα, διαλόγους και τα τρα-

γούδια «Της πατρίδας μου η σημαία», «Γυναίκες Ηπει-

ρώτισσες», «Βάζει ο Ντούτσε τη στολή του» και «Έφε-

δρος ανθυπολοχαγός», εξήραν το ΟΧΙ του ΄40 εναν-

τίον της φασιστικής επίθεσης της Ιταλίας και την ηρωι-

κή αντίσταση των Ελλήνων στον γερμανικό Άξονα.

Για την εθνική επέτειο μίλησε η καθηγήτρια των

σχολείων Κατερίνα Παπακωνσταντίνου, η οποία

αναφέρθηκε στο χρονικό του πολέμου με το ιταμό

τελεσίγραφο του Μουσολίνι προς τον Ιωάννη Μετα-

ξά, που αρνήθηκε την υποταγή της χώρας προτάσ-

σοντας το περήφανο ΟΧΙ, το οποίο συνεπήρε του

Έλληνες στον αγώνα για την ελευθερία. 

Ενός αγώνα που γράφτηκε στα χιονισμένα βουνά

της Πίνδου και συνεχίστηκε κατά τη διάρκεια της γερ-

μανικής κατοχής με την εποποιία της Εθνικής Αντίστα-

σης.

Η γιορτή τελείωσε αφού όλοι έψαλαν τον Εθνικό

Ύμνο.

Εθνικός εορτασμός 28ης Οκτω-
βρίου 1940 στα σχολεία Μάνορ

Χιλλ και Φίνσλεϋ

ΦΙΝΣΛΕΫ

ΦΙΝΣΛΕΫ

ΦΙΝΣΛΕΫ

MANOR HILL

MANOR HILL

MANOR HILL

Ομιλία για την εθνική επέτειο εκφώνησε η καθηγήτρια Κατερίνα
Παπακωνσταντίνου.



Φ
έτος, συμπληρώνονται 84 χρόνια από την

μοιραία εκείνη ημέρα που τιμάται έκτοτε

ως η δεύτερη εθνική μας επέτειος. Τα ξημερώματα

της 28ης Οκτωβρίου 1940 τα ιταλικά στρατεύμα-

τα εισέβαλαν στην ελληνική επικράτεια και ενέ-

πλεξαν την πατρίδα μας στον καταστροφικότερο

πόλεμο όλων των εποχών. Η επιτυχημένη από-

κρουση της εισβολής, οδήγησε αναπόφευκτα τη

χώρα μας στον Δεύτερο Παγκόσμιο πόλεμο στο

πλευρό των συμμάχων. Η θαρραλέα και συγκιν-

ητική αντίσταση των ελληνικών Ενόπλων Δυνά-

μεων απέναντι στις δυνάμεις του Άξονα και η

άμεση και ηρωική αντίδραση σύσσωμου του

ελληνικού έθνους, ενέταξε τους προγόνους μας

στο πάνθεο των ηρώων!

Γράφει ο

ΜΙΧΑΛΗΣ

ΑΡΑΠΗΣ*

(LLB, LLM, MA) 

- Νομικός, Ιδρυτής και 

Πρόεδρος 

της Ε.Κ.Ο. Επιστημόνων Η.Β. 

Τι συνέβη όμως;

Η απόφαση του Έλληνα Πρωθυπουργού Ιωάν-

νη Μεταξά να αρνηθεί τη διέλευση στα ιταλικά στρ-

ατεύματα μέσα από την Ελλάδα κατά την επίσκεψη

του Ιταλού Πρέσβη Εμμανουέλε Γκράτσι τα ξημε-

ρώματα της 28ης Οκτωβρίου οδήγησε αναπόφευ-

κτα τη χώρα μας σε πόλεμο. 

Τι ζητούσαν ακριβώς οι Ιταλοί;

Με το τελεσίγραφο που επιδόθηκε, η Ιταλία του

δικτάτορα Μπενίτο Μουσολίνι απαιτούσε την ελεύθ-

ερη διέλευση του ιταλικού στρατού από την ελληνο-

αλβανική μεθόριο. Κοινώς, ζητούσαν να μπουν

ανενόχλητα τα ιταλικά στρατεύματα στην Ελλάδα

για να καταλάβουν τα λιμάνια και τα αεροδρόμια

της χώρας, ώστε να μπορούν μετά να προωθηθ-

ούν στην Αφρική, όπου οι δυνάμεις του Άξονα πολε-

μούσαν τους συμμάχους. Ουσιαστικά, για να κατα-

στεί απολύτως σαφές, απαιτούσαν την άνευ αντι-

στάσεως παράδοση της χώρας στους ίδιους και τις

άλλες δυνάμεις του Άξονα, κυρίως δηλαδή στη Γερ-

μανία.

Η παλληκαρήσια αντίσταση των Ελλήνων, οδήγ-

ησε σε πανωλεθρία τα φαινομενικά πανίσχυρα

ιταλο-αλβανικά στρατεύματα, που γρήγορα αναγ-

κάστηκαν να υποχωρήσουν. Η οργανωμένη άμυνα

αιφνιδίασε τους επίδοξους κατακτητές που δεν

μπορούσαν να αντιδράσουν στην ηρωική ελληνι-

κή επέλαση στα χιονισμένα βουνά της Βορείου

Ηπείρου. Σημειώνεται ότι η Βόρεια Ήπειρος είναι

επί της ουσίας η περιοχή της σημερινής Νοτίου

Αλβανίας.

Η ελληνική εποποιία ήταν η πρώτη νίκη των

συμμαχικών δυνάμεων απέναντι στις ανίκητες και

πανίσχυρες, ως τότε, δυνάμεις του Άξονα. Η απρ-

όσμενη αυτή επιτυχία συγκλόνισε την διεθνή κοινό-

τητα που θαύμασε την απαράμιλλη γενναιότητα

και την πρωτοφανή ανδρεία των αγωνιστών και γι'

αυτό η προβολή της πήρε τόσο μεγάλες διαστά-

σεις παγκοσμίως. 

Γερμανική εισβολή 

και τριπλή κατοχή

Η αιφνίδια ήττα της Ιταλίας, ανάγκασε τη Γερ-

μανία να στείλει πολύτιμες δυνάμεις για να κατα-

λάβει την Ελλάδα. Η δημιουργία του νέου μετώπου

στα Βαλκάνια και εν συνεχεία στην Ελλάδα, στην

οποία εισέβαλε η Γερμανία στις 6 Απριλίου 1941,

έπαιξε καθοριστικό ρόλο στην έκβαση του Β’ Παγ-

κοσμίου Πολέμου. Η μεταφορά δυνάμεων και οι

γερμανικές απώλειες στις ηρωικές μάχες των οχυρών

της «Γραμμής Μεταξά», σε Μακεδονία και Θράκη

και της «Μάχης της Κρήτης», οδήγησαν στην καθυ-

στέρηση της επίθεσης του Άξονα στην Σοβιετική

Ένωση για ορισμένους μήνες. Αυτό είχε ως καίριο

αποτέλεσμα να προσκρούσει (πριν προλάβει να

ολοκληρώσει το στόχο της) στον βαρύ ρωσικό

χειμώνα του 1941. Ωστόσο, η αναπόφευκτη συνθη-

κολόγηση της Ελλάδας μετά την εισβολή της Γερ-

μανίας οδήγησε στην τραγωδία της τριπλής κατοχής

της περιόδου 1941-1944 από Γερμανούς, Ιταλούς

και Βουλγάρους.

Ποια είναι η διαχρονική αξία του

«ΟΧΙ» και τι μας διδάσκει; 

Υπογραμμίζεται ότι η απάντηση που έμεινε γνω-

στή στην παγκόσμια ιστορία ως το μεγάλο «ΟΧΙ»

του Μεταξά δεν ήταν απλώς μια γενναία και στιγ-

μιαία απόφαση. Τουναντίον, η ελληνική ηγεσία

είχε εκτιμήσει σωστά ότι εν τέλει ο Άξονας θα ηττηθ-

εί και ήθελε η Ελλάδα να βρεθεί στο πλευρό των

συμμάχων που προέβλεπε ότι θα νικούσαν. Άρα,

ήταν μια στοχευμένη και μελετημένη κίνηση που

απεδείχθη εκ των υστέρων σοφή. Έτσι, το έμμεσο

«ΝΑΙ» στους συμμάχους, ενέταξε για άλλη μια φορά

την πατρίδα μας στην πλευρά των νικητών, δηλα-

δή στην πλευρά της Δύσης της οποίας αποτελούμε

αναπόσπαστο κομμάτι.

Συνεπώς, η παρακαταθήκη που μας άφησαν οι

πρόγονοι μας και αυτό που πρέπει να τονίζεται

κάθε χρόνο πέρα από τον αυτονόητο θαυμασμό

για τον ηρωισμό και την αυταπάρνηση των Ελλή-

νων στρατιωτών είναι ότι η Ελληνική διπλωματία

παράγει διαχρονικά εξαιρετικό έργο και κάνει

εύστοχες στρατηγικές επιλογές που μας τοποθε-

τούν στη σωστή πλευρά της Ιστορίας! Πιο συγκε-

κριμένα, η Ελλάδα τον 20ο αιώνα ήταν τέσσερις

φορές με την πλευρά των νικητών αφού προηγο-

υμένως με Πρωθυπουργό τον Ελευθέριο Βενιζέλο

είχε επιλέξει το σωστό στρατόπεδο κατά τον Πρώτο

και το Δεύτερο Βαλκανικό πόλεμο και μετέπειτα

τον Πρώτο Παγκόσμιο πόλεμο.

Κλείνοντας, το σπουδαίο και διαχρονικό μήνυμα

για τις επόμενες γενιές είναι ότι η ανέλπιστη προς

τον κόσμο, ελληνική επιτυχία, δεν προέκυψε τυχαία.

Αντιθέτως, επετεύχθη επειδή ως χώρα είχαμε κάνει

όλες τις απαραίτητες προετοιμασίες που μπορ-

ούσαν να γίνουν υπό τις πολύ δύσκολες οικονομι-

κές συνθήκες της εποχής. 

Μολαταύτα, υπήρχε σοβαρότητα, οργάνωση και

ομόνοια στον λαό που σύσσωμος ξεσηκώθηκε σε

όλη την επικράτεια και έστειλε με θάρρος, παρρη-

σία, λεβεντιά, υπερηφάνεια και χαμόγελο τα παι-

διά του στον πόλεμο και επί της ουσίας στο θάνα-

το, για το ύψιστο αγαθό, την ελευθερία του έθνο-

υς και της Πατρίδας! 

Επομένως, πρέπει πάντα να θυμόμαστε ότι για

να έχουμε Ελευθερία οφείλουμε ανά πάσα στιγ-

μή να είμαστε προετοιμασμένοι, ικανοί και απο-

φασισμένοι να κάνουμε όλες τις απαραίτητες

θυσίες για να την υπερασπιστούμε!

----------

*Ο Μιχάλης Αράπης (LLB, LLM, MA) είναι

νομικός με μεταπτυχιακά στο «Διεθνές Εμπο-

ρικό Δίκαιο» και στον τομέα του «Κυβερνο-

εγκλήματος και της Τρομοκρατίας».

Είναι Ιδρυτής και Πρόεδρος της Ε.Κ.Ο. 

Επιστημόνων Ηνωμένου Βασιλείου (H.B.)

Τα διαχρονικά διδάγματα 
της εποποιΐας του «ΟΧΙ»

Σ
τις 28 Οκτωβρίου του 1940, εδώ και 84 χρόνια, η

Ελλάδα σύρθηκε στη δίνη του Β’ Παγκοσμίου Πολέ-

μου με την απρόκλητη και ιταμή επίθεση της τότε φασι-

στικής Ιταλίας. Σήμερα, λοιπόν, γιορτάζουμε την επέ-

τειο του ελληνο-ιταλικού πολέμου 1940-41, γνωστού

και ως το «Έπος του ’40», ή η «Επέτειος του ΟΧΙ», που

αποτελεί Εθνική Εορτή των απανταχού Ελλήνων και

ένα από τους πυλώνες της νεότερης ελληνικής ιστορίας. 

Ο πόλεμος αυτός διαδραματίστηκε στη Βόρεια Ελλά-

δα, κυρίως στην Ήπειρο και στη Δυτική Μακεδονία σε

πρώτη φάση και στη συνέχεια στην Αλβανία, και ήταν

προϊόν της επεκτατικής πολιτικής του φασιστικού καθ-

εστώτος του δικτάτορα της Ιταλίας Μπενίτο Μουσσολίνι.

Έτσι λοιπόν, τις πρώτες πρωινές ώρες της 28ης Οκτω-

βρίου του 1940 ο Ιταλός πρέσβης στην Αθήνα Εμμανου-

έλε Γκράτσι επέδωσε στον ‘Έλληνα Πρωθυπουργό Ιωάν-

νη Μεταξά στην πρωθυπουργική κατοικία τελεσίγραφο

του δκτάτορα Μουσσολίνι. Το τελεσίγραφο αυτό απαι-

τούσε την ελεύθερη διέλευση του ιταλικού στρατού από

την ελληνοαλβανική μεθόριο, προκειμένου στη συνέχεια

να καταλάβει απροσδιόριστα στρατηγικά σημεία της

Ελληνικής Επικράτειας, όπως λιμάνια, αεροδρόμια, σιδ-

ηροδρομικούς σταθμούς κτλ. 

Ο Μεταξάς, διερμηνεύοντας τη θέληση της συντρι-

πτικής πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, αμέσως και

χωρίς δισταγμό απέρριψε το ιταλικό τελεσίγραφο με

αυτό που έμεινε γνωστό στην ιστορία ως το μεγάλο ΟΧΙ.

Μέσα σε λίγες ώρες , από τις 6.00 το πρωί, ξεκίνησε η

ιταλική επίθεση. Στις ελληνικές πόλεις και τα χωριά ο

κόσμος ξεχύθηκε στους δρόμους τραγουδώντας με εν-

θουσιασμό πατριωτικά τραγούδια και αντι-ιταλικά συν-

θήματα. Εθελοντές σε ολόκληρη τη χώρα, άνδρες και

γυναίκες, έσπευσαν στα στρατολογικά γραφεία για να

καταταγούν. Τα πενιχρά πολεμικά μέσα που διέθετε η

Ελλάδα αναπλήρωσαν ο άκρατος ενθουσιασμός και η

καρτερία των στρατευμένων Ελλήνων που έσπευσαν στο

μέτωπο ύστερα από εξαντλητικές πορείες. Ποτέ πριν οι

Έλληνες δεν έσπευσαν στο μέτωπο του πολέμου με τον

ενθουσιασμό που έσπευσε η γενιά του ’40. Η απόρριψη

του ιταλικού τελεσιγράφου – σε μια εποχή που οι δυνά-

μεις του Άξονα, ύστερα από σειρά εντυπωσιακών επιτ-

υχιών, θεωρούνταν ακατανίκητες, έτοιμες να συντρίψουν

όσους θα τολμούσαν να προβάλουν αντίσταση – και οι

πρώτες ελληνικές νίκες προκάλεσαν ξάφνιασμα και ενθ-

ουσιασμό των φίλων της ελευθερίας σε όλο τον κόσμο.

Αρχηγοί κρατών, πρωθυπουργοί και υπουργοί, διαπρε-

πείς στρατιωτικοί ηγέτες και επιφανείς δημοσιογράφοι

, εκλεκτοί άνθρωποι του πνεύματος από όλες τις ηπείρ-

ους , συναγωνίζονταν στις εκδηλώσεις θαυμασμού για

τον αγώνα της Ελλάδος, που μάλιστα πολλοί τον έκριναν

ισάξιο με τα πολεμικά τρόπαια των αρχαίων Ελλήνων. 

Ο ελληνο-ιταλικός πόλεμος διακρίνεται σε τρείς περ-

ιόδους : α) από τις 28/10 μέχρι τις 13/11/1940, περίοδο

κατά την οποία τα ελληνικά στρατεύματα απέκρουσαν

με επιτυχία την επίθεση των Ιταλών, των οποίων οι επα-

νειλημμένες προσπάθειες να διασπάσουν την κύρια

αμυντική γραμμή των Ελλήνων στην Ήπειρο συνετρίβησαν

από τις ελληνικές δυνάμεις, β) από τις 14/11/1940 μέχρι

τις 06/01/1941 με την αντεπίθεση και την αλματώδη προέ-

λαση των ελληνικών στρατευμάτων στη Βόρειο Ήπειρο

ύστερα από επανειλημμένες νίκες και την κατάληψη,

κατά σειρά, της Κορυτσάς, του Πόγραδετς, των Αγίων

Σαράντα, του Αργυρόκαστρου, της Χειμάρρας και του

στρατηγικού οχυρού της Κλεισούρας, γ) από τις 07/01

μέχρι τον Απρίλιο του 1941. Κατά την τελευταία αυτή

περίοδο του πολέμου η μεγάλη εαρινή αντεπίθεση των

Ιταλών τον Μάρτιο του 1941 απέτυχε, γεγονός που σφρά-

γισε τη συνολική νίκη των Ελλήνων στο μέτωπο. 

Η αποτυχία αυτή των Ιταλών ανάγκασε τη ναζιστική

Γερμανία να παρέμβει με γενική επίθεση στα ελληνικά

μέτωπα από τις 6 Απριλίου του 1941, που κατέληξε στη

συνθηκολόγηση με τους Γερμανούς στις 20 Απριλίου, και

με τους Ιταλούς στις 23 Απριλίου 1941, και σήμανε και

τυπικά πλέον το τέλος του ελληνο-ιταλικού πολέμου. 

Ένας σημαντικός και απρόβλεπτος παράγοντας στον

πόλεμο αυτό ήταν η επέλευση ενός πολύ βαρύ χειμώνα.

Από τον Δεκέμβριο και μετά ο μεγαλύτερος εχθρός ήταν

ο χειμώνας, το χιόνι που είχε σκεπάσει τα πάντα και το

θανάσιμο κρύο που πάγωνε κάθε ζωντανή ύπαρξη. Τα

κρυοπαγήματα έκαναν θραύση στα πόδια των στρα-

τιωτών και τα νοσοκομεία γέμισαν από ακρωτηριασμέ-

νους πολεμιστές. Το χιόνι, το πολικό κρύο, τα κρυοπα-

γήματα, η λάσπη, η βρωμιά και η ψείρα, τα παγωμένα

πτώματα ανδρών και ζώων και το φάσμα του αργού θανά-

του αποτελούν και αυτά μια άλλη πλευρά του πολέμου.

Ο ηρωικός αυτός αγώνας των Ελλήνων εναντίον των

δυνάμεων του Άξονα αποτελεί αναμφισβήτητα μία από

τις ενδοξότερες σελίδες της ελληνικής ιστορίας. Έχει όμως

και ευρύτερη ιστορική σημασία γιατί επηρέασε πολλαπλά

την εξέλιξη του Β’ Παγκοσμίου Πολέμου και συνέβαλε

κρίσιμα στην τελική του έκβαση. Η αναγκαστική γερμα-

νική επέμβαση, εκτός του ότι προκάλεσε απώλειες σε

αεροσκάφη και αλεξιπτωτιστές κατά την περίφημη Μάχη

της Κρήτης τον Μάιο του 1941, υποχρέωσε τους Γερμα-

νούς να αναβάλουν την επίθεση κατά της Σοβιετικής Ένω-

σης, προκειμένου να βοηθήσουν τους συμμάχους τους

Ιταλούς που έχαναν τον πόλεμο στην Ελλάδα. Η καθυ-

στέρηση αυτή της “Επιχείρησης Μπαρμπαρόσα” ενέ-

πλεξε τους Γερμανούς στις σκληρές συνθήκες του ρωσι-

κού χειμώνα με αποτέλεσμα την τεράστια και καθορι-

στική ήττα τους στο ρωσικό μέτωπο.

Η σημασία όμως του ελληνοϊταλικού πολέμου συνίστα-

ται κυρίως στον αντίκτυπο που είχε στον κόσμο γενικά.

Ήταν ο μέχρι θανάτου αγώνας μιας μικρής και φτωχής

χώρας και ενός λαού που πολεμούσε για την τιμή και την

αξιοπρέπειά του, καθώς και για τις βασικές αξίες του

πολιτισμένου κόσμου και τα ανθρώπινα δικαιώματα που

απειλούνταν σε ένα κόσμο που φαινόταν να υπερισχύουν

η ωμή και απροκάλυπτη βία, η αυθαιρεσία, ο καιροσκο-

πισμός και η απεμπόληση όλων εκείνων των αξιών και

δικαιωμάτων, για την εξασφάλιση των οποίων η ανθρω-

πότητα είχε πληρώσει ακριβό τίμημα επί πολλές γενεές.

Το “Έπος του 1940” δεν αποτελεί ύμνο στην σκληρή

και απάνθρωπη πραγματικότητα των πολέμων, ιδιαίτε-

ρα μάλιστα με τη μεσαιωνική βαρβαρότητα με την οποία

διεξάγονται τις ημέρες μας, που αποδεικνύει ότι οι μεγά-

λες δυνάμεις που κυβερνούν τον κόσμο σήμερα δεν έχουν

πάρει τα μαθήματα της ιστορίας.

Το “Έπος του 40” ανέδειξε τις ύψιστες αρετές της γεν-

ναιότητας και της ομοψυχίας των Ελλήνων και την αδιά-

σειστη προσήλωση του έθνους στο υπέρτατο αγαθό,

αυτό της ελευθερίας. Αποτελεί, λοιπόν, ύμνο στην ελε-

υθερία, όπως την περιγράφει ο εθνικός μας ποιητής

Διονύσιος Σολωμός στον Εθνικό ύμνο της πατρίδας Ελλά-

δας. Με υπερηφάνεια, λοιπόν, και ως φόρο τιμής στους

ηρωικούς πολεμιστές του 1940, ας βροντοφωνήσουμε 

Ζήτω η πατρίδα Ελλάδα, 

Ζήτω η Κύπρος, Ζήτω το έθνος!

ΟΜΙΛΙΑ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΝΔΡΕΟΥ, 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΑΥΡΙΑΝΑΚΗ, ΓΙΑ ΤΗΝ 28η ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 1940

«Αδιάσειστη προσήλωση 
του Έθνους στην ελευθερία»
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Ηέντονη πόλωση και τοξικότητα στις

ΗΠΑ αποτελεί αυτοτελώς ένα πρό-

βλημα για τις δημοκρατίες μας, τόνισε ο

πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης

για τις αμερικανικές εκλογές.

Στο πλαίσιο της καθιερωμένης συνάν-

τησης με την Πρόεδρο της Δημοκρατίας,

Κατερίνα Σακελλαροπούλου, στο Προε-

δρικό Μέγαρο, ο Κυρ. Μητσοτάκης τόνι-

σε ότι η χώρα μας έχει πληρώσει στο παρ-

ελθόν την τοξικότητα του πολιτικού διαλό-

γου.

Όπως είπε ο κ. Μητσοτάκης «η σημερι-

νή μας συνάντηση συμπίπτει με την διεξα-

γωγή των αμερικανικών εκλογών και επι-

τρέψτε μου να κάνω τρεις πολύ σύντομες

παρατηρήσεις για το γεγονός το οποίο μονο-

πωλεί σήμερα το ενδιαφέρον ολόκληρου

του πλανήτη. Η πρώτη επισήμανση είναι ότι

ανεξαρτήτως εκλογικού αποτελέσματος στις

Ηνωμένες Πολιτείες, οι ελληνοαμερικανικές

σχέσεις είναι στρατηγικές. Και πιστεύω ότι

ως προς το περιεχόμενό τους δεν θα επηρ-

εαστούν».

Συνέχισε λέγοντας πως «η δεύτερη παρα-

τήρησή μου έχει να κάνει με το γεγονός ότι

πάλι, ανεξαρτήτως αποτελέσματος στις Ηνω-

μένες Πολιτείες, η γεωπολιτική ενηλικίωση

της Ευρώπης καθίσταται πια απολύτως απα-

ραίτητη. Και με αφορμή τη συζήτηση που

θα έχουμε στο έκτακτο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο

της Βουδαπέστης και την έκθεση Ντράγκι,

ο οποίος κ. Ντράγκι περιγράφει με αρκετά

μελανά χρώματα την κατάσταση της ευρω-

παϊκής ανταγωνιστικότητας, έχει έρθει πια

η ώρα η Ευρώπη να ανασκουμπωθεί και να

πάρει πολύ σημαντικές αποφάσεις για το

πώς θα μπορέσει να καλύψει το χαμένο έδα-

φος από τις Ηνωμένες Πολιτείες, αλλά και

από την Κίνα. Με δρομολόγηση πολιτικών

οι οποίες θα πρέπει να ξεφύγουν από τη

μέχρι σήμερα πεπατημένη».

«Η πόλωση και η τοξικότητα
πρόβλημα για τις 
Δημοκρατίες μας»

Η τρίτη παρατήρηση του κ. Μητσοτάκη

είχε να κάνει «με το γεγονός ότι αυτή η πολύ

έντονη πόλωση και η σε ένα βαθμό τοξικότ-

ητα που βλέπουμε στις Ηνωμένες Πολιτείες

αποτελεί, πιστεύω αυτοτελώς ένα πρόβλημα

για τις δημοκρατίες μας. Και το λέω αυτό

διότι σε κάθε ευκαιρία δεν κουράζομαι να

επαναλαμβάνω ότι στη δημοκρατία μπορεί

να είμαστε αντίπαλοι, αλλά δεν είμαστε ποτέ

εχθροί. Η δημοκρατία προϋποθέτει τον

στοιχειώδη σεβασμό προς την άποψη του

άλλου. Σε καμία περίπτωση δεν είναι πεδίο

συμφωνίας μεταξύ των πολιτικών δυνά-

μεων».

Ο κ. Μητσοτάκης σημείωσε ότι η δημο-

κρατία προϋποθέτει την υγιή αντιπαράθε-

ση διαφορετικών απόψεων, σχεδίων, ορα-

μάτων για το μέλλον της χώρας. Όπως είπε,

«επειδή η χώρα μας έχει και αυτή στο πα-

ρελθόν πληρώσει την τοξικότητα του πολι-

τικού διαλόγου, καλό είναι να το έχουμε αυτό

πάντα υπόψη μας και να γνωρίζουμε ότι η

δημοκρατία μας τελικά ενισχύεται όταν ο

πολιτικός διάλογος γίνεται πολιτισμένα, χωρίς

προσωπικούς χαρακτηρισμούς, χωρίς 

αχρείαστες αντεγκλήσεις».

«Στοχευμένες και λελογι-
σμένες μειώσεις φόρων»

Παράλληλα, ο κ. Μητσοτάκης ενημέρω-

σε την Πρόεδρο της Δημοκρατίας για την

κατάθεση σε δημόσια διαβούλευση δύο

νομοσχέδια. Το πρώτο είναι το νέο φορο-

λογικό νομοσχέδιο της κυβέρνησης, στο

οποίο αποτυπώνονται οι δεσμεύσεις της

κυβέρνησης, όπως αυτές παρουσιάστηκαν

στη ΔΕΘ για τις φορολογικές μειώσεις για

το έτος 2025.

«Θέλω να σας επαναλάβω ότι η κυβέρ-

νηση παραμένει προσηλωμένη στην πολι-

τική σταθερής μείωσης των φόρων. Καθώς

η οικονομία αναπτύσσεται και καθώς αντι-

μετωπίζουμε πιο αποτελεσματικά τη μάστι-

γα της φοροδιαφυγής, έχουμε τη δυνατό-

τητα να προχωράμε σε στοχευμένες μειώσεις

φόρων που να ενισχύουν με αυτόν τον τρόπο

το διαθέσιμο εισόδημα. Και το λέω αυτό γιατί

σε πολλές άλλες ευρωπαϊκές χώρες οι κυβερ-

νήσεις αναγκάζονται να κάνουν το ακριβώς

ανάποδο. Να αυξήσουν τους φόρους, γιατί

με αυτόν τον τρόπο αναγκάζονται να κάνουν

μια δύσκολη δημοσιονομική προσαρμογή.

Το γεγονός λοιπόν ότι τα δημόσια οικονο-

μικά στη χώρα μας είναι πολύ υγιή, σε συνδυα-

σμό με τους αρκετά υψηλότερους του ευρω-

παϊκού μέσου όρου ρυθμούς ανάπτυξης,

μας επιτρέπει ακριβώς να υλοποιούμε αυτήν

την πολιτική λελογισμένης μείωσης των

φόρων, στρέφοντας από εδώ και στο εξής

την προσοχή μας πρωτίστως στη μεσαία

τάξη», είπε.

Πρόσθεσε ακολούθως ότι «καταθέτουμε

σε δημόσια διαβούλευση και το νομοσχέδιο

για τον καθορισμό του κατώτατου μ-σθού

μετά το 2027. Ενσωματώνοντας τη σχετική

ευρωπαϊκή οδηγία με απόλυτη εγγύηση ότι

οι κατώτατοι μισθοί δεν μπο-ρούν να μειώνον-

ται. Και λαμβάνοντας υπόψη και τον πληθω-

ρισμό αλλά και την παραγωγικότητα της

ελληνικής οικονομίας. Βέβαια, θέλω να σας

θυμίσω ότι η κυβέρνηση παραμένει απολύτως

προσηλωμένη στον στόχο της ο κατώτατος

μισθός το 2020 να φτάσει στα 950 ευρώ.

Θυμίζω ότι τον παραλάβαμε στα 650 ευρώ

το 2019, άρα μιλάμε για μια αύξηση η οποία

προσεγγίζει το 50%».

ΣΑΚΕΛΛΑΡΟΠΟΥΛΟΥ:
«Ανάγκη για μια Ευρώπη

ισχυρή και αυτόνομη 
στρατηγικά»

Για ιδιαίτερα σημαντικό γεγονός, όχι μόνο

για τους Αμερικανούς πολίτες, αλλά για το

σύνολο της διεθνούς κοινότητας και ιδίως

για την Ευρωπαϊκή Ένωση, σε αυτό το καθ-

εστώς γενικευμένης ασφάλειας και γεωπο-

λιτικών προκλήσεων που βιώνουμε, έκανε

λόγο η κ. Σακελλαροπούλου, σχολιάζοντας

τις αμερικανικές εκλογές.

«Έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον η συνέχεια

της πολιτικής που θα ασκήσει ο/η επόμε-

νος/η Πρόεδρος των Ηνωμένων Πολιτειών.

Και αναδεικνύεται για άλλη μια φορά η ανά-

γκη για μια Ευρώπη ισχυρή και αυτόνομη

στρατηγικά. Το θέμα των αναγκαίων συναι-

νέσεων είναι επίσης σημαντικό, η τήρηση

των δημοκρατικών διαδικασιών αλλά και ο

σεβασμός τους από όλα τα μέρη είναι πυρη-

νικό θέμα θα έλεγα σε μια σύγχρονη δημο-

κρατία. Σε κάθε περίπτωση, είναι προφα-

νές ότι η χώρα μας θα συνεργαστεί και θα

συνεχίσει να συνεργάζεται με όποιον πρόε-

δρο επιλέξει ο αμερικανικός λαός, διατη-

ρώντας τους δεσμούς εταιρικούς και συμμαχι-

κούς δεσμούς που έχει παραδοσιακά», τόνι-

σε η κ. Σακελλαροπούλου.

Ως προς το θέμα της φορολογίας, η κ.

Σακελλαροπούλου σημείωσε ότι η κοινω-

νική δικαιοσύνη είναι ένας κεντρικός επίσης

πυρήνας σε μια δημοκρατία. Έτσι, επισή-

μανε, η δίκαιη φορολόγηση υπηρετεί αυτόν

τον σκοπό. Είπε ότι όποιο μέτρο λαμβάνε-

ται κινείται στη σωστή κατεύθυνση, όταν

αποσκοπεί σε αυτόν τον σκοπό της δίκαι-

ης φορολόγησης.

«Είναι σημαντικό να επιβαρύνονται όλοι

ανάλογα, ούτως ώστε να επιτυγχάνεται η

κοινωνική δικαιοσύνη και ισότητα. Να μπο-

ρούμε να ελαφρύνουμε τα μέρη που θίγον-

ται περισσότερο. Τα μεσαία και τα χαμηλά

στρώματα και νοικοκυριά. Οπότε εύχομαι

καλή επιτυχία πραγματικά», κατέληξε.

ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΥ ΜΕ ΠΡΟΕΔΡΟ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Κ. ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: «Οι εκλογές στις ΗΠΑ δεν θα
επηρεάσουν τις ελληνο-αμερικανικές σχέσεις»

“Σαν βγεις στον πηγαιμό για την Ιθάκη,

να εύχεσαι να’ναι μακρύς ο δρόμος”

Πέμπτη 7 Νοεμβρίου 2024 ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ● 17ΕλλάδαΤου ανταποκριτή μας
στην Αθήνα

ΦΩΤΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗ

Δεν θα χτυπούν πια οι καμπάνες...

Από τα πολύ παλιά χρόνια μέχρι σήμερα, σημείο αναφοράς για την ώρα, για
να πληροφορηθεί ο κόσμος κάτι ευχάριστο ή δυσάρεστο, για να αναγγελθεί
κάτι σημαντικό, για να πανηγυρίσουμε ή να κλάψουμε, έχουμε την καμπάνα.
Μας ειδοποιεί για τον Όρθρο, τη Θεία Λειτουργία, τον Εσπερινό, μας ενημε-
ρώνει για την ώρα, μας ειδοποιεί για τις ακολουθίες, τα γεγονότα, τις εξελίξεις.
Όλα αυτά τα κάνει η καμπάνα, ο ακοίμητος φρουρός της καθημερινότητάς μας,
ο αγγελιοφόρος, ο χρονομέτρης, ο διαχρονικός τελάλης, το μέσο που ξεσηκώνει,
καταλαγιάζει, αλλά και ενημερώνει τον κόσμο εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Η
καμπάνα μέχρι τώρα ήταν η ηχώ των γεγονότων, το κάλεσμα της Εκκλησίας, η
φωνή της, η εντολή της. Στο άκουσμά της οι παλιότεροι έβγαζαν το καπέλο τους,
μετά όλοι έκαναν το Σταυρό τους, μέχρι που φτάσαμε στο σήμερα, που κάποι-
οι δεν θέλουν να την ακούν και προσφεύγουν στο δικαστήρια για να την… κατα-
ργήσουν. Κάποτε η καμπάνα ήταν σύμβολο, παρηγοριά, διέξοδος, σήμερα είναι
ενόχληση, ηχορύπανση, φασαρία. Οπότε δεν πρέπει να μας ξενίζει το γεγονός
ότι Δικαστήριο της Σύρου δικαίωσε κάποια κυρία από το Τριοβάσαλο της Μήλου,
η οποία ζητούσε να μη σημαίνει η καμπάνα την αλλαγή της ώρας, γιατί την
ενοχλούσε. Η ενάγουσα δεν ζητούσε να μη χτυπάει η καμπάνα για τις ακολο-
υθίες, ήθελε μόνο να μη λειτουργεί ως ρολόι. Όμως, το Πρωτοδικείο Σύρου
προχώρησε ακόμη περισσότερο και απαγόρευσε στο ναό να χτυπάει η καμπά-
να του, ακόμα και για θρησκευτικούς ή λατρευτικούς σκοπούς, όταν είναι ώρες
κοινής ησυχίας. Από την απαγόρευση ο δικαστής εξαίρεσε τις ημέρες των μεγά-
λων εορτών, τις δεσποτικές και τις θεομητορικές εορτές. Με λίγα λόγια, έκρινε
ότι του Αγίου Νικολάου θα απαγορεύεται να χτυπά η καμπάνα, αλλά του Ευαγ-
γελισμού θα επιτρέπεται. Σε περίπτωση δε που, παρά τις απαγορεύσεις, η καμ-
πάνα χτυπήσει, το πρόστιμο θα είναι 200 ευρώ ανά χτύπο. Εκεί φτάσαμε. Να
καθορίζουν τα δικαστήρια πότε θα χτυπούν οι καμπάνες. Σε λίγο θα μας λένε
και ποια Ευαγγέλια θα διαβάζονται κάθε Κυριακή, μετά τον Απόστολο. Και πότε
θα χτυπούν οι καμπάνες χαρμόσυνα ή πένθιμα. 

Περισσότεροι τουρίστες, λιγότερα έσοδα

Μπορεί η Αθήνα και τα νησιά να κατακλύσθηκαν φέτος από εκατομμύρια
τουρίστες από ολόκληρο τον κόσμο, ωστόσο τα έσοδα ήταν κατώτερα των προσ-
δοκιών. Οι περισσότεροι από τους ξένους ξόδεψαν λιγότερα απ’ ό,τι συνήθως
κατά την παραμονή τους στην Ελλάδα. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις, οι λόγοι είναι
κυρίως δύο: Πρώτον, οι υψηλές τιμές που υπάρχουν στην Ελλάδα σε καταλύμα-
τα, εστιατόρια κλπ και δεύτερον, το ότι σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες υπάρχουν
οικονομικές δυσκολίες, με αποτέλεσμα οι πολίτες τους να έχουν περιορίσει τις
δαπάνες τους ακόμη και για τις διακοπές. Η εκτίμηση είναι ότι τα πράγματα θα
είναι έτσι και τα επόμενα χρόνια. 

Στο ράφι της ιστορίας; 

Παρακολουθήσαμε την επίσκεψη του Γερμανού Προέδρου Σταϊνμάγερ στην
Ελλάδα, χρονικά πολύ κοντά στην επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. Το Βερολίνο
έχει επιδοθεί τα τελευταία χρόνια σε μία επιχείρηση εκμαυλισμού συνειδήσεων
και εξαγοράς της εθνικής μνήμης σε χώρες όπου η ναζιστική Γερμανία διέπρα-
ξε τις φρικαλεότητές της. Η γερμανική κυβέρνηση διαθέτει δεκάδες εκατομ-
μύρια για να ανεγείρει μνημεία σε τόπους θυσίας αθώων αμάχων, οργανισμούς,
ιδρύματα, για ανταλλαγή επισκέψεων μαθητών και φοιτητών, με μοναδικό
στόχο να εξωραΐσει την εικόνα της Γερμανίας στις χώρες που έζησαν τη γερμα-
νική Κατοχή. Ωραία τα μνημεία και τα παρηγορητικά λόγια, όμως θα πρέπει να
ξέρουν ότι οι ιστορικές ευθύνες δεν παραγράφονται και φυσικά κάθε άλλο παρά
είναι μόνο… ψυχολογικές. Υπάρχουν απαράγραπτες αξιώσεις για τις πολεμικές
επανορθώσεις, αλλά και το κατοχικό δάνειο και φυσικά η επανένωση της Γερ-
μανίας δεν οδήγησε στην παραγραφή των οφειλών, όπως υποστηρίζει η Γερ-
μανία. Τα τελευταία χρόνια έχει ξεχαστεί σχεδόν το θέμα των επανορθώσεων
και του δανείου. Το θέμα επανέφεραν ξεκάθαρα και χωρίς περιστροφές στο
προσκήνιο τόσο η πρόεδρος της Δημοκρατίας Κ. Σακελλαροπούλου όσο και ο
πρωθυπουργός Κ. Μητσοτάκης κατά την πρόσφατη συνάντησή τους στην Αθήνα
με τον Γερμανό πρόεδρο Σταϊνμάγερ. Από τις απαντήσεις του Γερμανού προέ-
δρου φάνηκε ότι βάζουν στο ράφι της Ιστορίας τις δίκαιες ελληνικές αξιώσεις.
Οι Γερμανοί, αντί να δείξουν σεβασμό ικανοποιώντας το δίκαιο και απαράγρα-
πτο αίτημα της Ελλάδας, ενισχύουν με κάθε τρόπο την Τουρκία, καθώς της προ-
σφέρουν όπλα, τα οποία μπορούν να χρησιμοποιηθούν εναντίον της Ελλάδας,
της δίνουν υποβρύχια που αποτελούν απειλή για την Ελλάδα και προετοιμά-
ζουν το έδαφος για την πώληση των Eurofighter, επειδή αισθάνονται ότι η Ελλά-
δα παίρνει το πάνω χέρι στον εναέριο χώρο του Αιγαίου, με γαλλικά και αμερι-
κανικά μαχητικά… Και ας μην ξεχνάμε επίσης το πώς συνέθλιψαν την Ελλάδα
τα Μνημόνια, στα οποία πρωτοστάτησε η Γερμανία. Θα περιμέναμε λοιπόν μια
πιο έμπρακτη συγνώμη από τον Γερμανό Πρόεδρο…

Icognito επισκέψεις Μητσοτάκη για το Μετρό

Στη Θεσσαλονίκη όλοι μετρούν μέρες για την εκκίνηση του Μετρό και στις
συζητήσεις σε πολιτικές παρέες στην πόλη μιλούν για τους ανθρώπους που
«ξεκλείδωσαν» το πολύπαθο έργο. Πρώτος και με απόσταση στη σχετική λίστα
φιγουράρει ο ίδιος ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, που όταν το 2019
ανέλαβε τη διακυβέρνηση της Ελλάδας, βρέθηκε μπροστά σε σημαντικά διλήμ-
ματα. Ρώτησε, έμαθε, έκανε ακόμα και incognito επισκέψεις και τελικά αποφά-
σισε, ενώ δεν υποχώρησε, παρά τις έντονες τότε αντιδράσεις στη λύση «και
Μετρό και αρχαία». Το ότι η εκκίνηση του έργου θα έχει τη δική του υπογραφή
δεν είναι καθόλου τυχαίο. 

Η λειψυδρία στην ατζέντα του πρωθυπουργού

Από αυτήν την εβδομάδα κιόλας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης βάζει στην κορ-
υφή της ατζέντας του το «καυτό» θέμα της λειψυδρίας, σε μία προσπάθεια να
ανοίξει ακόμα περισσότερο τη βεντάλια της ανάδειξης και της προσωπικής του
ενασχόλησης με τα μεγάλα θέματα της καθημερινότητας, που απασχολούν τους
πολίτες. Στο πλαίσιο αυτό, ξεκινά σειρά επαφών με παράγοντες των περιοχών
που βρίσκονται στο «κόκκινο», τις οποίες θα συνοδεύει μία δέσμη κυβερνητικών
πρωτοβουλιών, που θα φέρουν την υπογραφή και την έγκρισή του. Σημαντικό
στοιχείο της εν λόγω εξίσωσης συνιστούν και οι στοχευμένες επισκέψεις που
θα πραγματοποιήσει το αμέσως επόμενο διάστημα σε νησιά και ηπειρωτικές
περιοχές που αντιμετωπίζουν τα σοβαρότερα προβλήματα, ανάλογα βεβαίως
με τον γενικότερο πρωθυπουργικό προγραμματισμό. 

Φ. Χαρ.

Σ Χ Ο Λ Ι ΑΣ Χ Ο Λ Ι Α
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Ο
Ντόναλντ Τραμπ επιστρέφει στον Λευκό

Οίκο και θα γίνει ο 47ος των ΗΠΑ, μετά

την σαρωτική νίκη του στη μονομαχία του

εναντίον της Κάμαλα Χάρις, όχι μόνο σε εκλέ-

κτορες – πήρε πολύ περισσότερους από τους

270 που απαιτούνται) – αλλά και σε ψή-

φους. 

Ο ίδιος στις δηλώσεις του είπε ότι «η Αμε-

ρική μας έδωσε μια πρωτοφανή και ισχυρή

εντολή» και έκανε λόγο για «χρυσή εποχή της

Αμερικής». Οι Ρεπουμπλικανοί στο μεταξύ,

κέρδισαν και τη Γερουσία.

Ο Ντόναλντ Τραμπ μίλησε στους ψηφοφό-

ρους του, περιστοιχισμένος από μέλη της οικο-

γένειάς του και στενούς συνεργάτες του.

Υπό τις επευφημίες του κόσμου ο Τραμπ

είπε: «Αυτή είναι η χρυσή  εποχή της Αμερι-

κής», ενώ εστίασε στο γεγονός ότι πήρε και τη

λαϊκή ψήφο.

«Είναι απίστευτο ότι αυτοί οι άνθρωποι

στέκονται δίπλα μου. Θα σας κάνω χαρούμε-

νους για την ψήφο σας», πρόσθεσε ο Τραμπ.

Λέγοντας ότι «η Αμερική μας έχει δώσει μια

εντολή άνευ προηγουμένου», αναφέρθηκε

στην νίκη του στη Γερουσία καθώς και στο

μεταναστευτικό λέγοντας ότι «θα πρέπει να

ασφαλίσουμε τα σύνορά μας».

«Θέλω να σας ευχαριστήσω όλους. Είναι

μια απίστευτη κίνηση. Ειλικρινά ήταν η μεγαλύτε-

ρη πολιτική κίνηση όλων των εποχών. Τώρα

θα φτάσουμε ένα καινούργιο επίπεδο. Η χώρα

μας θα θεραπευθεί. Θα διορθώσουμε τα πάντα.

Γράψαμε ιστορία και ξεπεράσαμε εμπόδια»,

δήλωσε ο Ντόναλντ Τραμπ.

ΣΥΓΧΑΡΗΤΗΡΙΑ ΑΠΟ ΗΓΕΤΕΣ 

ΟΛΟΥ ΤΟΥ ΚΟΣΜΟΥ

Συγχαρητήρια από Νετανιάχου σε Τραμπ

για το «σπουδαιότερο comeback της ιστο-

ρίας». Ο Ισραηλινός πρωθυπουργός έγραψε:

«Αγαπητοί Ντόναλντ και Μελάνια Τραμπ.

Συγχαρητήρια για το σπουδαιότερο comeback

της ιστορίας», έγραψε στο Twitter ο Ισραηλινός

πρωθυπουργός Μπένιαμιν Νετανιάχου και

πρόσθεσε: «Η ιστορική σου επιστροφή στον

Λευκό Οίκο προσφέρει ένα νέο ξεκίνημα για

την Αμερική και μια ισχυρή επαναδέσμευση

στη μεγάλη συμμαχία μεταξύ Ισραήλ και Αμε-

ρικής. Πρόκειται για μια τεράστια νίκη!».

Συγχαρητήρια στον Τραμπ έδωσε και ο

Ουκρανός πρόεδρος Βολοντίμιρ Ζελένσκι

κάνοντας λόγο για «εντυπωσιακή» νίκη. Ο

Ζελένσκι ανέφερε ότι ελπίζει πως η νίκη Τραμπ

θα φέρει «πιο κοντά την ειρήνη στην Ουκρα-

νία».

«Συγχαρητήρια στον πρόεδρο Τραμπ για

την ιστορική εκλογική νίκη. Ανυπομονώ να

συνεργαστώ μαζί σας τα επόμενα χρόνια»,

έγραψε ο πρωθυπουργός της Βρετανίας, Κίαρ

Στάρμερ.

Ο καγκελάριος Όλαφ Σολτς συνεχάρη τον

Ντόναλντ Τραμπ για την εκλογή του, ανα-

δεικνύοντας τη μακροχρόνια συνεργασία των

δύο χωρών.

«Συγχαίρω τον Ντόναλντ Τραμπ για την

εκλογή του ως Προέδρου των ΗΠΑ. Η Γερμανία

και οι ΗΠΑ εργάζονται εδώ και πολύ καιρό από

κοινού με επιτυχία για την προώθηση της

ευημερίας και της ελευθερίας και στις δύο

πλευρές του Ατλαντικού. Θα συνεχίσουμε να

το κάνουμε προς όφελος των πολιτών μας»,

αναφέρει ο καγκελάριος στη δήλωσή του.

«Συγχαίρω τον φίλο μου Ντόναλντ Τραμπ,

ο οποίος κέρδισε τις προεδρικές εκλογές στις

Ηνωμένες Πολιτείες μετά από μεγάλο αγώνα

και επανεξελέγη Πρόεδρος των Ηνωμένων

Πολιτειών», αναφέρει ο πρόεδρος της Τουρκίας

Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν.

«Σε αυτή τη νέα εποχή, που θα ξεκινήσει

με την εκλογή του αμερικανικού λαού, ελπίζου-

με ότι οι σχέσεις Τουρκίας-ΗΠΑ θα ενισχυ-

θούν και οι περιφερειακές και παγκόσμιες

κρίσεις και πόλεμοι, ειδικά το Παλαιστινιακό

ζήτημα και ο πόλεμος Ρωσίας-Ουκρανίας, θα

τελειώσουν. Πιστεύω ότι θα γίνουν περισσό-

τερες προσπάθειες για έναν πιο δίκαιο κόσμο.

Ελπίζω ότι οι εκλογές θα είναι ωφέλιμες για

τον φίλο και σύμμαχο λαό των ΗΠΑ και όλη

την ανθρωπότητα», συνέχισε ο Τούρκος πρόε-

δρος. 

Τον Τραμπ συγχαίρει και ο  πρωθυπουργός

Κυριάκος Μητσοτάκης αναφέροντας ότι:  «Η

Ελλάδα προσβλέπει σε περαιτέρω εμβάθυ-

νση της στρατηγικής σχέσης» με τις ΗΠΑ  και

«στη συνεργασία σε σημαντικά περιφερεια-

κά και παγκόσμια ζητήματα».

«Συγχαίρω θερμά τον Donald J. Trump. Η

ΕΕ και οι ΗΠΑ είναι κάτι περισσότερο από

σύμμαχοι», έγραψε στο Χ η πρόεδρος της Κομι-

σιόν Ούρσουλα Φον ντερ Λάιεν.

«Δεσμευόμαστε από μια πραγματική εται-

ρική σχέση μεταξύ των λαών μας, ενώνοντας

800 εκατομμύρια πολίτες. Ας συνεργαστούμε

λοιπόν σε μια ισχυρή διατλαντική ατζέντα που

θα συνεχίσει να παράγει αποτελέσματα για

αυτούς», συμπλήρωσε.

«Εξ ονόματός μου και εξ ονόματος της ιτα-

λικής κυβέρνησης, τα ειλικρινέστερα συγχα-

ρητήρια στον εκλεγμένο πρόεδρο των Ηνω-

μένων Πολιτειών Ντόναλντ Τραμπ.

Ιταλία και Ηνωμένες Πολιτείες είναι αδε-

λφές χώρες, οι οποίες συνδέονται από ισχυρό-

τατη συμμαχία, κοινές αξίες και ιστορική φιλία.

Πρόκειται για στρατηγική σχέση, την οποία

είμαι βέβαιη ότι τώρα θα ενισχύσουμε ακόμη

περισσότερο. Καλή δουλειά, Πρόεδρε», έγρα-

ψε στο Χ η Ιταλίδα πρωθυπουργός Τζόρτζια

Μελόνι.

Οι Ρεπουμπλικανοί 

κέρδισαν και τη Γερουσία

Το Ρεπουμπλικανικό Κόμμα ξαναπήρε την

πλειοψηφία στη Γερουσία, αφού κέρδισε έδρες

στο Οχάιο και τη Δυτική Βιρτζίνια, ενώ οι υπο-

ψήφιοι του άντεξαν σε Τέξας και Νεμπράσκα.

Αυτό σημαίνει ότι οι Ρεπουμπλικανοί θα

αποκτήσουν τον έλεγχο της Άνω Βουλής του

Κογκρέσου για πρώτη φορά μετά από τέσσε-

ρα χρόνια, διαθέτοντας 51 Γερουσιαστές από

τους 100. 

Με τη νίκη του Τραμπ, θα είναι σε θέση να

εγκρίνουν τον διορισμό ανώτατων δικαστών,

ομοσπονδιακών δικαστών και υπουργών.  
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Ο Σπύρος Κυπριανού υποστήριζε
ένταξη στο ΝΑΤΟ και ΕΟΚ

Σ
ήμερα υπενθυμίζουμε περιληπτικά τι ζητούσε από τους

Βρετανούς ο μ. Σπύρος Κυπριανού σε αντίθεση με τι

προσέφεραν μετά από αυτόν ο Γ. Βασιλείου μέχρι τον Νίκο

Χριστοδουλίδη. 

Στις 30 και 31 Δεκεμβρίου 2014 δημοσιεύσαμε τι είχαν

αποδεσμεύσει στο Βρετανικό Εθνικό Αρχείο για την προε-

δρία Σπ. Κυπριανού για τα έτη 1985-86 μέσω δύο πρωθυ-

πουργικών φακέλων (όχι του Φόρεϊν Όφις), και οι οποίοι

κάλυπταν διαδοχικές συναντήσεις του με την τότε Πρωθυ-

πουργό μ. Μάργκαρετ Θάτσερ. 

Στη συνάντησή τους στις 14 Ιανουαρίου 1985, στην πρωθυ-

πουργική κατοικία, ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας

Σπύρος Κυπριανού ζήτησε την ένταξη της Κύπρου στο ΝΑΤΟ

και την Ευρωπαϊκή Οικονομική Κοινότητα ( όπως ήταν αρχι-

κά γνωστή η σημερινή ΕΕ). Γνώριζε ότι η πρότασή του (προ-

σωπική μεν αλλά επαναλαμβανόταν στις συναντήσεις του)

δεν φαινόταν ρεαλιστική, όμως ήταν πεπεισμένος ότι πρό-

σφερε την καλύτερη μακροπρόσθεσμη ελπίδα για διαρκή

λύση του Κυπριακού.

Ο τότε Υπ. Εξωτερικών και Κοινοπολιτείας Τζέφρι Χάου,

που παρευρέθηκε στη συνάντηση, είπε ότι τέτοιες ιδέες εμπε-

ριείχαν τον κίνδυνο δημιουργίας νέων περιπλοκών στο Κυπρ-

ιακό. Η Τουρκία οπωσδήποτε θα επέμενε να παραμείνει

εγγυήτρια δύναμη και η Πρωθυπουργός συμφώνησε ότι θα

ήταν δύσκολο να εγκαταλειφθούν οι υφιστάμενες διευθε-

τήσεις εγγυήσεων.

Ο Πρόεδρος Κυπριανού, όμως, επέμενε στην ανάγκη

αποχώρησης των τουρκικών στρατευμάτων και των εποίκων,

και διαφωνούσε με τη βρετανική προτροπή να μην επιμένει

στην αποχώρησή τους προτού επιτευχθεί συμφωνία στο εδα-

φικό και συνταγματικό. 

Αντίθετα, ο Κυπριανού το εύρισκε μη ρεαλιστικό για την

κυπριακή κυβέρνηση να εγκαταλείψει την εξουσία της προ-

τού αποχωρήσουν τα κατοχικά στρατεύματα.

Οι εγγυήσεις

Εξηγώντας αναλυτικά την κατάσταση στην κ. Θάτσερ, ο

κ. Κυπριανού είπε πως οι Τουρκοκύπριοι είχαν αποσύρει

(τότε) το αίτημά τους για εκ περιτροπής προεδρία, είχαν

συμφωνήσει το Εκτελεστικό να παρέμενε στο σύστημα του

1960, όμως ήθελαν βέτο σε όλες τις αποφάσεις της εκτελε-

στικής εξουσίας και απαιτούσαν ο Υπουργός Εξωτερικών να

ήταν πάντα Τουρκοκύπριος. Η κύρια ανησυχία του Σπύρου

Κυπριανού ήταν ότι θα συναντούσε σοβαρές δυσκολίες με

τον Ρ. Ντενκτάς στην αποχώρηση των τουρκικών στρατε-

υμάτων, στις εγγυήσεις και τις θεμελιώδεις ελευθερίες. 

Ο Ντενκτάς την ίδια μέρα είχε επαναλάβει από την Άγκυρα

ότι δεν υπήρχε θέμα συμφωνίας, εκτός και αν η Τουρκία

παρέμενε εγγυήτρια δύναμη και πως αν οι Ελληνοκύπριοι

πίστευαν ότι θα κατάφερναν πλήρη ελευθερία διακίνησης

και εγκατάστασης, ζούσαν σε ψευδαισθήσεις.

Ο Πρόεδρος Κυπριανού ζήτησε από την κ. Θάτσερ να μελε-

τήσει την πρόταση για ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή

Κοινότητα και ΝΑΤΟ, γιατί πίστευε ότι θα ήταν η καλύτερη

εγγύηση για ενότητα στην Κύπρο και αποφυγή της ανάγκης

των εγγυήσεων. 

Τα έγγραφα επιβεβαιώνουν ότι ο Πρόεδρος Σπύρος Κυπρ-

ιανού, σε όλες του τις συναντήσεις με την Πρωθυπουργό

Μάργκαρετ Θάτσερ, υποστήριζε την ένταξη της Κύπρου στο

ΝΑΤΟ και στην επαναφορά στην κατάσταση του 1960.

Συνδιαβούλευση

Ο Σπύρος Κυπριανού ήθελε, επίσης, να επαναφέρει την

ιδέα συνδιαβούλευσης (που είχε εκφράσει σε προηγούμε-

να χρόνια) με τις εγγυήτριες δυνάμεις, αλλά τον αποθάρρυ-

νε η κ. Θάτσερ πως δεν ήταν ο κατάλληλος χρόνος. Προτερ-

αιότητά του, έλεγε, ήταν η πρόοδος στις εκ του σύνεγγυς

συνομιλίες. Αρνητική στη συνδιαβούλευση με τις εγγυήτρ-

ιες δυνάμεις ήταν – σύμφωνα με τα έγγραφα – και η θέση

της Αθήνας.

Και ο Μακάριος υπέρ ένταξης στο ΝΑΤΟ…

Από προηγούμενα βρετανικά έγγραφα σημειώνω ότι και

ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ήταν υπέρ του ΝΑΤΟ από το 1966.

Σε εμπιστευτικότατο έγγραφο ημερ. 15 Δεκεμβρίου 1966, οι

Βρετανοί είχαν την πληροφορία απευθείας από τον ίδιο τον

Μακάριο ότι «η κυβέρνησή του θα παραχωρούσε μία βάση

στο ΝΑΤΟ, για στάθμευση στρατευμάτων, εκτός από τουρ-

κικά».

Σταδιακή αποστρατιωτικοποίηση

Με τηλεγράφημα από Ουάσιγκτον προς το Φόρεϊν Όφις,

ημερ. 10 Ιανουαρίου 1984, οι Βρετανοί έδιδαν λεπτομέρει-

ες για τις προτάσεις Σπ. Κυπριανού για λύση. Βασική προϋπόθ-

εση για λύση, η αποστρατιωτικοποίηση. Σε πρώτο στάδιο,

αποχώρηση όλων των τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων

μαζί με τους εισαγόμενους εποίκους από την Τουρκία. Αργό-

τερα, αποχώρηση των ελληνικών και τουρκικών στρατε-

υμάτων, που βρίσκονται στην Κύπρο βάσει της Συνθήκης

Συμμαχίας, και διάλυση της Εθνικής Φρουράς και των ούτω

καλούμενων σωμάτων ασφαλείας των Τουρκοκυπρίων. Ακο-

λούθως, διεθνής δύναμη των Ηνωμένων Εθνών, αποτε-

λούμενη από χώρες που δεν είχαν άμεση ανάμιξη με την

Κύπρο. Η Κυπριακή Δημοκρατία να γίνει ομόσπονδο κράτος.

Μέχρι και 25%

Σε ξεχωριστό έγγραφο, ημερ. 11 Ιανουαρίου 1984, με τίτλο

«Περίγραμμα για συνολική λύση του κυπριακού προβλή-

ματος», καταγράφονται οι προτάσεις Σπ. Κυπριανού . «...Οι

Τουρκοκύπριοι αποτελούν το 18% του πληθυσμού και οι

έποικοι από την Τουρκία κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες

δεν μπορούν να θεωρούνται Κύπριοι. Παρόλο που οι Τ/κ

είναι το 18%, όπως λέχθηκε και στον Γενικό Γραμματέα του

ΟΗΕ στις 30 Σεπτεμβρίου 1983, η ελληνοκυπριακή πλευρά

προτείνει διαπραγμάτευση στη βάση του 23% για την περ-

ιοχή κάτω από τουρκοκυπριακή διοίκηση. Όμως, αν είναι να

εξασφαλιστεί γρήγορα μια συνολική λύση, θα είναι δυνατόν

να συμφωνήσει στο 25% στο έδαφος της Κυπριακής Δημο-

κρατίας, νοουμένου ότι περιοχές όπως η Αμμόχωστος και

Μόρφου, που ήταν πλειοψηφικά κατοικημένες από Ελληνοκ-

υπρίους πριν τον ξεριζωμό τους με την εισβολή, θα τεθούν

υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση.

Στο Συνταγματικό πρέπει να ληφθεί υπ' όψιν ότι κάτω από

ένα ομοσπονδιακό σύστημα οι περιοχές (regions) ή επαρχίες

(provinces) θα έχουν αρκετή αυτονομία και εξουσίες, αλλά

δεν θα επεμβαίνουν στις λειτουργίες της ομόσπονδης κυβέρν-

ησης, αλλιώς το κράτος θα κινδυνεύει με διάλυση. Στο Εκτε-

λεστικό, το προεδρικό σύστημα του 1960 θεωρείται κατάλ-

ληλο. Στο Νομοθετικό, ο κ. Κυπριανού υποστηρίζει «uni-

cameral system» ως πιο κατάλληλο και εναλλακτικά ένα «bi-

cameral system», αποτελούμενο από μία κάτω βουλή και

μία άνω βουλή... Τα ανθρώπινα δικαιώματα και θεμελιώδεις

ελευθερίες, περιλαμβανομένων και των τριών ελευθεριών

διακίνησης, εγκατάστασης και δικαιώματος ιδιοκτησίας, πρέ-

πει να εξασφαλίζονται τόσο σε ομοσπονδιακό όσο και περ-

ιφερειακό επίπεδο, και θα πρέπει να αποτελούν μέρος του

ομοσπονδιακού συντάγματος...»

Η λέξη «unitary» ενόχλησε τους 

Τούρκους και το δέχθηκε το Φ.Ο!!!

Στο ανακοινωθέν της πρωθυπουργικής κατοικίας, που

ακολούθησε τη συνάντηση του Προέδρου Κυπριανού με την

Πρωθυπουργό Θάτσερ στις 14 Ιανουαρίου 1985, γράφτηκε

ότι «η Πρωθυπουργός επανέλαβε την υποστήριξή της σε μια

ενιαία Κύπρο...» και η λέξη που χρησιμοποιήθηκε ήταν

«unitary» (ενιαία). Αυτή ενόχλησε αμφότερους Τούρκους

και Τουρκοκυπρίους. Γι’ αυτό και προέβησαν σε παραστά-

σεις προς το Φόρεϊν Όφις, καθώς επιστολή από το Φ.Ο. προς

τον Γραμματέα της Θάτσερ ημερ. 31 Ιανουαρίου 1985 έγρ-

αφε:

«... Η λέξη «unitary» (ενιαία) παρόλο που όσον αφορά το

αγγλικό λεξικό θεωρείται συνώνυμη της unified (ενοποι-

ημένη), φαίνεται ότι ενόχλησε τους Τούρκους και τους Τουρ-

κοκυπρίους. Το ερμηνεύουν ότι υπονοεί ακριβώς το αντίθ-

ετο της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, όπως προτά-

θηκε στο έγγραφο της συμφωνίας Υψηλού Επιπέδου του

Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ... Εξ όσων γνωρίζουμε, η πρώτη

φορά που η λέξη «ενιαία» χρησιμοποιήθηκε σε σχέση με τις

προσδοκίες μας για την Κύπρο ήταν από την Πρωθυπουργό

κατά τη διάρκεια ερωτήσεων/απαντήσεων στη Βουλή των

Κοινοτήτων στις 12 Ιουνίου 1984. Έκτοτε υιοθετήσαμε τη

λέξη στις επαφές μας με το Κοινοβούλιο και τον Τύπο. Όμως,

ενόψει των τουρκικών και τουρκοκυπριακών ευαισθησιών

στην Κύπρο, πιστεύουμε ότι θα ήταν πιο σωστό να αντικα-

ταστήσουμε τη λέξη «ενιαία» με τη λέξη «ενοποιημένη» σε

όλες τις μελλοντικές ανακοινώσεις μας».

Στη δε επιστολή του ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 1984 προς

την Πρωθυπουργό Θάτσερ, ο Πρόεδρος Κυπριανού την ευχα-

ριστούσε για τη βοήθειά της, γιατί πίστευε ότι η βελτίωση

της τουρκικής στάσης είχε πολύ να κάνει με τις δικές της προ-

σπάθειες. Όμως, από μόνη της αυτή η βελτίωση δεν μπορ-

ούσε να θεωρηθεί ως σπάσιμο του αδιεξόδου. Οι συνταγ-

ματικές διευθετήσεις έπρεπε να στοχεύουν στη σταθερότη-

τα, της έγραψε, κατονομάζοντας τις δυσκολίες…

Οι Τουρκοκύπριοι επέμεναν σε βέτο σε όλες τις αποφά-

σεις του ομοσπονδιακού εκτελεστικού και του ομοσπον-

διακού νομοθετικού. Αυτά, εκτός του ότι δεν θα τα δεχόταν

η πλειοψηφία των πολιτών, οπωσδήποτε θα μετέτρεπαν το

σύστημα σε μη λειτουργικό, θα δημιουργούσαν αστάθεια,

με καταστροφικά αποτελέσματα. Όσον αφορά το εδαφικό,

επέμενε στην ανάγκη οι περιοχές που θα «επιστρέφονταν»

να περιλάμβαναν περιοχές με μεγάλο αριθμό κατοίκων κάτω

από ελληνοκυπριακή διοίκηση. «Μπορείτε να φανταστείτε

την πικρία όλων εκείνων των συμπατριωτών μας που δεν θα

μπορέσουν να επιστρέψουν στα σπίτια τους κάτω από τη

δική μας διοίκηση...», έγραφε τότε μεταξύ άλλων ο κ. Κυπρ-

ιανού και ολοκλήρωσε:

«…Πιστεύουμε ότι η ομόσπονδη διευθέτηση πρέπει να

εγγυάται τις θεμελιώδεις ελευθερίες όλων των πολιτών, περ-

ιλαμβανομένων της ελευθερίας διακίνησης, εγκατάστασης

και δικαιώματος περιουσίας. Πιστεύω ακράδαντα ότι μια

συνάντηση υψηλού επιπέδου πρέπει να έχει επιτυχή απο-

τελέσματα. Αποτυχία μιας τέτοιας συνάντησης θα είναι πολύ

επικίνδυνο...»

Τη συνάντηση υψηλού επιπέδου 

προωθούσε ο τότε ΓΓ του ΟΗΕ

(Σημ. Φ.Α.: Δεν υπήρξε «έγγραφο» «συμφωνίας Υψηλού

Επιπέδου» του ΓΓ του ΟΗΕ, για δικοινοτική, διζωνική ομο-

σπονδία, η αναφορά είναι για την ΑΠΑΤΗ που αναπτύχθη-

κε σταδιακά με τις 4 κατευθυντήριες γραμμές στη συνάν-

τηση 12.2.1977 που ήταν απλά οδηγίες προς τους διαπραγ-

ματευτές για επανέναρξη του διαλόγου. Γράψαμε γι’ αυτό

και θα επανέλθω σε επόμενο άρθρο). 

Στις 6 Δεκεμβρίου 1984, ανώτερος αξιωματούχος του Φόρ-

εϊν Όφις, με επιστολή του προς τον Ιδιαίτερο Γραμματέα της

Πρωθυπουργού Θάτσερ, εξηγούσε πώς να απαντηθεί η επι-

στολή Κυπριανού και ουσιαστικά εισηγείτο: 

«Να στείλουμε μια γρήγορη απάντηση… που να του δίνει

μια γενική ενθάρρυνση να συνεχίσει τη διαδικασία...»

Οι δύο φάκελοι περιλάμβαναν και πρακτικά της συνάν-

τησης που είχε ο Πρόεδρος Κυπριανού στο Λονδίνο με την

Πρωθυπουργό Μάργκαρετ Θάτσερ στις 17 Νοεμβρίου 1983

(δύο μέρες μετά τη μονομερή ανακήρυξη του Ρ. Ντενκτάς).

Ήθελε να της εξηγήσει με πλήρη εμπιστευτικότητα ορισμέ-

να πράγματα. Έπρεπε να εξασφαλιζόταν ψήφισμα του Συμβου-

λίου Ασφαλείας καταδικάζοντας την ενέργεια των Τουρ-

κοκυπρίων και ζητώντας την αντιστροφή της απόφασης.

Μόλις είχε επισκεφθεί την Αθήνα, όπου είχε δει τον Πρόε-

δρο και τον Πρωθυπουργό. Ήταν σοκαρισμένοι και ένοιωθ-

αν εξαπατημένοι από την Τουρκία. Υπήρχε έντονο το αίσθ-

ημα στην Ελλάδα πως, μετά από την ανεπαρκή ανταπόκρι-

ση στα γεγονότα του 1974, απραξία ή αδιαφορία από μέρ-

ους της ελληνικής κυβέρνησης δεν θα γινόντουσαν ανεκτές

από την κοινή γνώμη.

Επισημαίνεται ότι αν δεν υπήρχε άμεση επέμβαση και

επιβολή της πολιτικής του Φόρεϊν Όφις, η πολιτική της Πρωθυ-

πουργού Θάτσερ έναντι του Κυπριακού θα ήταν πολύ δια-

φορετική, καθώς φαίνεται ότι ο Πρόεδρος Κυπριανού μπο-

ρούσε να συνεννοηθεί μαζί της και να γίνει κατανοητός ως

προς τα αιτήματά του για το συμφέρον της Κύπρου.

Από τα λίγα έγγραφα που μας αποδέσμευσαν, συμπερ-

αίνεται ότι και στο θέμα της Κύπρου η Πρωθυπουργός Μάργ-

καρετ Θάτσερ είχε κάποιες διαφωνίες (όπως και σε άλλα

θέματα άσχετα με το Κυπριακό) με την πολιτική των μαν-

δαρίνων του Φόρεϊν Όφις. Ενδεικτικές οι υποδείξεις στο θέμα

της λέξης «ενιαία» και πως το Φ.Ο. υπέκυψε, δίχως δεύτε-

ρη σκέψη στις τουρκικές παραστάσεις και επέβαλε τη θέση

του και στο γραφείο της Πρωθυπουργού.

Γενικά η προσέγγιση του Φόρεϊν Όφις για το Κυπριακό

ήταν να καθησυχάζει την κυπριακή κυβέρνηση, να εισηγείται

κατευναστικές ενέργειες έναντι των τουρκικών απαιτήσεων,

για να αποφεύγει η κυπριακή κυβέρνηση δυναμικές ενέρ-

γειες εις βάρος της Τουρκίας και συνέχιση του ενδοκοινοτι-

κού διαλόγου. Τίποτα δεν άλλαξε μέχρι σήμερα. 

Σημειώνεται, επίσης, ότι αμφότερα τα ψηφίσματα του

Συμβουλίου Ασφαλείας 541 του 1983 και 550 του 1984 γρά-

φτηκαν από τους Βρετανούς και ψηφίστηκαν επί πρωθυ-

πουργίας Μάργκαρετ Θάτσερ.

 

 
 

 

 

Της Φανούλας 
Αργυρού
Ερευνήτριας - Δημοσιογράφου



PAUL DOUGLAS (1935-2024)

True love’s the gift which God has given

To man alone beneath the heaven…

It is the secret sympathy,

The silver link, the silver tie,

Which heart to heart and mind to mind,

In body and in soul can bind.

_Sir Walter Scott

Δημιουργία θεϊκή την ένοιωθες τη ζήση,

το διαλαλούσες απ’ τα βάθη της ψυχής σου. 

Κανέναν δεν επίεσες ή πόνεσες ποτέ. 

Ήσουν καλός, μοναδικός. Στολίδι της ζωής σου. 

Μας άφησες και βρίσκεσαι κει που δεν ξέρει ο νους μας,

γήινος ανεκτίμητος – στα πόδια του Θεού μας. 

Να τριγυρνάς με πετεινά του Παραδείσου…

Θνητός ανόθευτος – σ’ αιθέρες μαγικούς…

Κι όπως το θέλαμε κι οι δυο, 

κι εγώ θα περπατώ μαζί σου…

Την κάποια μέρα που θα ορίσει ο Θεός…

ΑΜΗΝ.

Με βαθιά λύπη για τον σύζυγό μου P.D.

και από τα παιδιά μας, φίλους και συγγενείς.

Μερσίνη MacFarland

ΗΤεχνητή νοημοσύνη (TN) αναφ-
έρεται στην ικανότητα μιας μηχα-

νής να αναπαράγει τις γνωστικές λει-
τουργίες ενός ανθρώπου, όπως είναι
η μάθηση, ο σχεδιασμός και η δημιο-
υργικότητα. Στόχος της είναι η σύνθ-
εση ευφυούς συμπεριφοράς, με στοιχεία
συλλογιστικής, μάθησης και προσα-
ρμογής στο περιβάλλον, ενώ συνήθ-
ως εφαρμόζεται σε μηχανές ή υπο-
λογιστές ειδικής κατασκευής. Διαιρ-
είται στη συμβολική τεχνητή νοημοσύνη
(που επιχειρεί να εξομοιώνει την ανθ-
ρώπινη νοημοσύνη αλγοριθμικά χρη-
σιμοποιώντας σύμβολα και λογικούς
κανόνες υψηλού επιπέδου) και στην
υποσυμβολική τεχνητή νοημοσύνη,
η οποία προσπαθεί να αναπαράγει
την ανθρώπινη ευφυΐα! 

Δρ Αυγουστίνος 
(Ντίνος) Αυγουστή

Καθηγητής 
Παν/μιο Θεσσαλίας

Από το Μονάγρι 
Λεμεσού 

av.avgoustinos@gmail.com

Η TN θεμελιώθηκε τυπικά ως πεδίο

στη συνάντηση ορισμένων επιφανών

Αμερικανών επιστημόνων το 1956. Επό-

μενοι σημαντικοί σταθμοί ήταν η ανά-

πτυξη της γλώσσας προγραμματισμού,

η οποία έπαιξε πολύ σημαντικό ρόλο στη

δημιουργία εφαρμογών ΤΝ κατά στις επε-

ρχόμενες δεκαετίες. Κατά τα τέλη της

δεκαετίας του '60, όμως, άρχισε η εποχή

κριτικής, απογοήτευσης και υποχρημα-

τοδότησης των ερευνητικών προγραμ-

μάτων καθώς όλα τα μέχρι τότε εργαλεία

του χώρου ήταν κατάλληλα μόνο για την

επίλυση εξαιρετικά απλών προβλημά-

των. Στα μέσα του '70, ωστόσο, προέκ-

υψε μία αναθέρμανση του ενδιαφέρον-

τος για τον τομέα λόγω των εμπορικών

εφαρμογών, ενώ στις αρχές της δεκα-

ετίας του '80 άρχισαν να υλοποιούνται

πολύ πιο ισχυρά και με περισσότερες

εφαρμογές νευρωνικά δίκτυα. Κατά τη

δεκαετία του '90, ανάπτυξη γνώρισαν οι

ευφυείς πράκτορες, (αυτόνομο λογισμικό

ΤΝ), οι οποίοι βρήκαν μεγάλο πεδίο εφα-

ρμογών λόγω της εξάπλωσης του Δια-

δικτύου. Επίσης, τη δεκαετία του '90 η

ΤΝ, κυρίως η μηχανική μάθηση και η ανα-

κάλυψη γνώσης, άρχισε να επηρεάζεται

πολύ από τη θεωρία πιθανοτήτων και τη

στατιστική. Σήμερα, όχι σπάνια, η ΤΝ

ορίζεται ως η επιστήμη που μελετά τη

σχεδίαση και υλοποίηση ευφυών μηχανών.

Όπως γράφει ο Γιώργος Χατζηβασι-

λείου στο βιβλίο του «Φιλοσοφία της

τεχνητής νοημοσύνης», η τεχνητή

νοημοσύνη μπορεί να φτάσει ή και να

υπερβεί την ανθρώπινη νοημοσύνη στις

ερχόμενες δεκαετίες και ήδη επιδρά ραγ-

δαία στην καθημερινότητά μας. Αναλο-

γιστείτε πόσο έχει αλλάξει τον κόσμο μόνο

μία μορφή τεχνητής νοημοσύνης: η Google.

Στον 21ο αιώνα οι άνθρωποι ερχόμαστε

αντιμέτωποι πρώτη φορά με την ογκώδη

επίδραση ευφυών μηχανών και το ενδεχό-

μενο να εκκολαφθούν στο μέλλον μορφ-

ές τους που θα ξεπερνούν τον άνθρωπο

σε ό,τι τον έφτασε από τις πρωτόγονες

σπηλιές του μέχρι το φεγγάρι: τη νοημοσύνη

του.

Η νέα Τεχνολογία επωάζει ένα καινο-

φανές σύμπαν. Ο άνθρωπος όπως τον

γνωρίζουμε, οι συνήθειες, το φυσικό και

ψηφιακό του περιβάλλον, η σωματικότ-

ητά του, ίσως και να φαντάζει πρωτόγο-

νος σε λίγες γενιές από σήμερα. Καλώς

ή κακώς θα φανεί στο βαθύ μέλλον. Σε

κάθε περίπτωση ζούμε ορισμένες από

τις πιο ενδιαφέρουσες, για αυτό και κρίσι-

μες, στιγμές της ανθρώπινης ιστορίας.

Το πιο επιτακτικό φιλοσοφικό ερώτημα

που αντιμετωπίζει, λοιπόν, η σύγχρονη

σκέψη είναι: «Μπορεί ο άνθρωπος να

ελέγξει κάτι πιο ευφυές από τον ίδιο;» 

Είναι γενικά αποδεκτό ότι τα σημερινά

συστήματα τεχνητής νοημοσύνης δεν

έχουν ηθικό status. Κατά συνέπεια, είναι

πολύ πιθανόν τέτοιου είδους τεχνολογι-

κά επιτεύγματα να βρεθούν στα χέρια

παρανοϊκών και διεστραμμένων εγκεφ-

άλων που θα τα χρησιμοποιούν χωρίς

καμιά αναστολή… που δεν θα διστάσουν

να πατήσουν επί πτωμάτων, με μόνο

σκοπό το κέρδος. 

Υστερόγραφο: Σκέφτομαι αληθινά σε

τι κόσμο θα κληθούν να ζήσουν τα παι-

διά και τα εγγόνια μας. Θα είναι άραγε

ελεύθεροι ή θα τους καταδυναστεύει σε

κάθε τους βήμα μια αόρατη και ανεξέ-

λεγκτη δύναμη έτοιμη να τους κατασπα-

ράξει; 

Τεχνητή Νοημοσύνη: Ευλογία ή κατάρα;

20 ● ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ Πέμπτη 7 Νοεμβρίου 2024Eπιστολές - Γνώμες

Υπάρχουν όρια στην απεραντοσύνη του σύμπαντος. Και βέβαια

δεν υπάρχουν. Στο ανθρώπινο γένος, είναι τα όρια του το ίδιο

ανύπαρκτα. Ακούς για παράδειγμα την Πέμπτη συμφωνία του

Μπετόβεν, ακούς τη Μεγάλη Πολωνέζα του Σοπέν, πας παρα-

κάτω και ακούς τη «Λίμνη των κύκνων» του Τσαϊκόφσκι και ανα-

τριχιάζεις από ηδονή και θαυμασμό. 

Γράφει 

ο Φοίβος 

Ιωσήφ

Διαβάζεις για τα μαθηματικά του Πυθαγόρα και του Αρχιμήδη

και εκπλήσσεσαι. Διαπιστώνεις τα επιτεύγματα του Αρχιμήδη και

υπερηφανεύεσαι για τον πρόγονό σου. Διαβάζεις τις μελέτες για

τα άστρα του Αρίσταρχου του Σάμιου και μειδιάς μπροστά στα

επιτεύγματα του Γαλιλαίου. Ακόμη και όταν διαβάζεις την «Αντιγόνη»

του Σοφοκλή και την «Ανάσταση» του Τολστόϊ, αισθάνεσαι υπε-

ροχή μπροστά στα άλλα πλάσματα της φύσης. 

Και είναι δίκαιο, δεν μπορεί ένα ποντίκι να γράψει τα αριστο-

υργήματα του Σαίξπηρ ούτε τα ποιήματα του Σολωμού. Δεν θα

τα καταφέρει ποτέ, θα παραμένει πάντοτε κρυμμένο στους υπονό-

μους και θα καταβροχθίζει τις ανθρώπινες ακαθαρσίες, το ίδιο με

τις μαύρες κατσαρίδες, και μόλις βγουν στην επιφάνεια της γης,

να το πιο γιορτινό Πάσχα για τις συμπαθητικές γατούλες. Βρε,

καλώς τα τα παιδιά, κι είχα τρία μερόνυχτα να γευτώ έτοιμο βρώμι-

κο κρέας, και αρχίζει το τσιμπούσι με κρέας και για ποτό κοκκι-

νέλι υπόξινο αίμα, το νοστιμότερο. Μακάρι κάθε μέρα να βγαίνα-

νε στην επιφάνεια για να στρέψουμε κι εμείς το βλέμμα προς τον

καλοκάγαθο Θεό. Μπουκιά και προσευχή.

Εμείς βέβαια δεν τρώμε ωμά τα κρέατα, κυρίως τα ψήνουμε,

αλλά και άλλες φορές τα αφήνουμε άψητα και άταφα, δεν είναι

ανάγκη να προβαίνουμε και σε έξοδα με μάρμαρα και μνήματα.

Οι καιροί δυσκόλεψαν και οι τράπεζες δεν δίνουν εύκολα δάνεια

για ορύγματα τάφων και μνημεία πολυτελείας. Ας αρκεσθούμε

σε χρωματιστές πετρούλες επί το περισσότερο λυπητερό. Οι

πλούσιοι καλά, αλλά οι φτωχοί γιατί θέλουν να τους συναγωνίζονται,

είναι κι αυτό μια άλλη υπερβολή!

Οι μουσικοί και οι λογοτέχνες καλά κάνουν και ανυμνούν το

ανθρώπινο γένος. Οι χημικοί και οι φυσικοί, γιατί θέλουν κι αυτοί

μερίδιο δόξας; Βλέπεις, ο χημικός με τις επιστημονικές του γνώσεις

γεμίζει τη ρουκέτα με τρινιτροτολουόλη και με τη βοήθεια τού

επίσης φυσικού επιστήμονος τη στέλνει από το Καζακστάν στη

νήσο Σαχαλίνη με όλα τα θερμά συγχαρητήρια του προέδρου της

χώρας του. Η επιβράβευση ακολουθεί πάντα τις ισοπεδώσεις

πόλεων, κωμοπόλεων χωριών και μαντριών. 

Είναι υποχρέωση των επιστημόνων να εξαφανίζουν, πλην των

τοίχων, επίσης και τα εναπομείναντα DNA. Είναι η επιστήμη στην

υπηρεσία του σκοτεινού μέλλοντος ταυτόχρονα μα την διαγρα-

φή του παρελθόντος… 

Αυτή είναι η υπεροχή των ανθρώπων έναντι των ποντικών και

των χελιδονιών. Ωραία κελαηδάνε τα πουλιά αλλά δεν μπορούν

ούτε ένα πιστόλι των 9mm να κατασκευάσουν, δεν συναγωνίζονται

ούτε στο νυχάκι τούς κυνηγούς με τα Super Pose και τα Beretta.

Τσιμουδιά δεν βγάζουν τα κοτσίφια μπροστά στην ανωτερότητα

των κυνηγών και των λοχαγών του Πυροβολικού. Ιδού η ανωτε-

ρότης που μας χαρίστηκε από τον Πανάγαθο…

Τα όρια του ανθρώπινου
γένους

Χ Ρ Ο Ν Ο Γ Ρ Α Φ Η Μ ΑΧ Ρ Ο Ν Ο Γ Ρ Α Φ Η Μ Α

Ευθύνες για 

τα πρόστιμα 

στις χωματερές 
Ανίκανοι και μοιραίοι Δήμαρχοι δεν μπόρεσαν επί

δεκαετίες ούτε τα σκουπίδια να διαχειριστούν, παρά

το γεγονός πως κρύβεται ένας στα σκουπίδια θησα-

υρός αξίας 5 δις. ευρώ. Η χώρα μας παράγει ετησίως

31 εκ. τόνους αποβλήτων. Κάθε Έλληνας παράγει

ετησίως 68 κιλά πλαστικών σκουπιδιών, από τα

οποία μόλις τα 6,5 ανακυκλώνονται. Τα υπόλοιπα

57 θάβονται και τα 4,5 διαρρέουν στην φύση. Επίσης,

από τους 50.000 τόνους πλαστικών κάθε χρόνο,

11.700 τόνοι καταλήγουν στην θάλασσα. Δήμαρχοι

ευρισκόμενοι σε βαθύ ανατολίτικο λήθαργο δεν έκα-

ναν τίποτε επί πολλά χρόνια, ώστε να απαγορεύσουν

τις παράνομες χωματερές. Οι φορολογούμενοι πολίτες

έχουν πληρώσει καμπάνες 60 εκατ. ευρώ που επιβ-

λήθηκαν από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Κανονικά

έπρεπε οι ίδιοι οι Δήμαρχοι να πληρώσουν αυτά τα

πρόστιμα. Αναμένω σχετική νομοθετική πρωτο-

βουλία από τον περιφερειάρχη Αττικής Ν. Χαρδα-

λιά καθώς και για την ρύθμιση των αρμοδίων φορέων

για τα φρεάτια που τώρα είναι 4 (!) ώστε να παύσει

το αλαλούμ της μετάθεσης ευθυνών. Έτσι θα απο-

φευχθούν οι τραγωδίες από τις πλημμύρες λόγω

των κλειστών φρεατίων. Ίδωμεν.

Γιώργης Τρανταλίδης

Δικηγόρος - Ρέθυμνο
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Πάει, πέρασε και αυτό το καλοκαίρι. Πάει το μπά-

νιο στην θάλασσα και οι καλοκαιρινές διακοπές

στις ακρογιαλιές και στις αμμουδιές, μπαίνουν

πλέον στο αρχείο των αναμνήσεων, κάθε πράμα

στον καιρό του και ο κολιός τον Αύγουστο, όπως

και το μαύρισμα από τον ήλιο.

Όταν ήμουν μικρή πηγαίναμε στα Φλώρια μια

δυο φορές τον χρόνο. Ο λόγος; Η ηλιοθεραπεία.

Μάλλον το τσουρούφλισμα. Σαν ο δικός μας ο ήλιος

δεν ήταν αρκετός για το πολυπόθητο χρώμα. Για

να πω την αλήθεια δεν πολυθυμούμαι πώς πηγαίνα-

με, πρέπει να κοιτάξω στον χάρτη για να δω πού

ακριβώς βρίσκονται τα Φλώρια, θα πρέπει να είναι

κοντά στο Μακροχώρι – Μακρικόϊ που έλεγε η για-

γιά μου, πάρε λίγο μάκρος από τα Ελληνικά, πρό-

σθεσε λίγο KOΪ στα Τουρκικά, και κανείς παραπο-

νεμένος. Στο Μακροχώρι έμενε η θεία Αγγελική της

νουνάς. Δεν ήμασταν συγγενείς εξ αίματος, αλλά

ήταν κόρη της νουνάς Ειρήνης, και ανεψιά της νου-

νάς Θοδώρας, και πολύ στενή φίλη της μαμάς μου

στα παιδικά τους χρόνια, κολλητή, που θα λέγαμε

σήμερα. Θα κάνω μια παρένθεση εδώ, δηλαδή θα

προσθέσω ακόμα μία σε όλες τις πολλές και μπερ-

δεύω ακόμα και τον εαυτό μου από τις πολλές παρ-

ενθέσεις που κάνω.

Την λέξη «κολλητή» δεν την ήξερα με αυτή την

έννοια, την έμαθα αρκετά αργότερα από τα πάνε

και έλα στην Αθήνα. Έτσι είναι, μαθαίνει πολλά

κανείς συν τω χρόνω... 

Μαμά,θεία, θεία Κασούλα και θεία Χρυσούλα,

ο Ρούλης, ο Χαρίλαος, εγώ και το (απαραίτητο)

καπέλο μου, με την μοναδική μου αποσκευή το

σιμίτι (σωσίβιο) παραμάσχαλα, με τα φρούτα και

το ψωμοτύρι, καμιά ελιά και κανένα βραστό αυγό,

μια-δυό φέτες κεϊκ μαρμπρέ με σοκολάτα, άντε και

λίγος χαλβάς μέσα στα διχτυωτά από σπάγκο ζεμ-

πίλια. Στις τσάντες του χεριού, ανάμεσα στα μπα-

νικά, τα πεσκίρια και τα σκουφάκια για να μην

βρέχονται τα μαλλιά βρίσκονταν τα μπουκαλάκια

με τα λάδια μαυρίσματος, καλοσφραγισμένα και

τυλιγμένα με προσοχή μην ξεφύγει καμιά σταγό-

να και όχι μόνο θα λέκιαζε ό,τι υπήρχε μέσα στην

τσάντα, αλλά θα πήγαινε χαμένο ένα μέρος από το

υγρό με την μυστική συνταγή λαδιού μαυρίσμα-

τος.

Στα Φλώρια, λοιπόν, και υπάρχει κάπου χαντα-

κωμένη μια φωτογραφία που κάποιος τράβηξε για

ενθύμιο. Στην παρέα και η θεία Χρυσούλα από την

Αθήνα. Στην πραγματικότητα το όνομά της ήταν

Τούλα από το Σεβαστή, αλλά από το λέγε Τούλα

και ξαναλέγε Τούλα, ο σύζυγός της, ο θείος Δημητρ-

ός, ανεψιός της γιαγιάς μου, την έκανε Σούλα και

η μαμά μου από το Σούλα την έχρισε Χρυσούλα και

έτσι έμεινε.....Και δώστου «Χρόνια Πολλά» τα Χρι-

στούγεννα… ώσπου μας παραπονέθηκε πως ξεχνούσα-

με να την ευχηθούμε στην γιορτή της τον Δεκέμ-

βριο. 

Η θεία Χρυσούλα, όχι η αυθεντική αλλά η Αθη-

ναία, έφερε και το αγοράκι της, τον χρονιάρικο

Νικάκη – αργότερα Νίκο – με τις σκούρες μπούκλες

και τον μη γεννηθέντα ακόμα Θοδωράκη μαζί της,

ήταν δηλαδή αυτό που λέγαμε στην Πόλη, σε ενδια-

φέρουσα. Αυτός έμελλε να έχει ξανθές μπούκλες

και αργότερα έγινε Θοδωρής. Προς τιμήν της, ήρθε

και η γιαγιά μου, που αντιπαθούσε τα ταξίδια, την

πείραζαν τα τραντάγματα του κάθε οχήματος και

η μυρωδιά της μπενζίνας, και δώστου κολώνια λιμόν

τσιτσεγί (άνθος λεμονιάς) στο μαντιλάκι της, το

καλό. με την νταντέλα στην γωνία..

Και βέβαια έκανε ζέστη και στο πάνε και στο έλα

και στα Φλώρια, και η θηλυκή πολυφωνική χορω-

δία της συντροφιάς κάθε τόσο φρόντιζαν την κυο-

φορούσα εξ Αθηνών μουσαφίρισσα με το να την

ρωτούν αν είναι καλά, αν θέλει τίποτα, νερό, πορ-

τοκαλάδα, αν πεινά, αν ζεσταίνεται και κάθε τόσο:

«Κλωτσάει, κλωτσάει το μωρό;»

Ο καιρός ήταν ακόμα αίθριος. αλλά έφτασε η

μέρα να πάμε στο YESILKOY HAVAALANI, στον Άγιο

Στέφανο, να αποβγάλουμε τους επισκέπτες, μαζί

μας και η θεία Κίτσα, του θείου Στυλιανού με τα

απαραίτητα λουκούμια και τους ακιντέδες του Χατζή

Μπεκίρ στο χέρι. Η γιαγιά δεν ήρθε, είπαμε απεχθ-

ανόταν τα σούρτα-φέρτα με τις οσμές που από τα

καύσιμα. Αγκαλιαστήκαμε, φιληθήκαμε, δακρύσα-

με, ξανά-μανά, είπαμε τα αντίο μας και τις ευχές

«Με ένα πόνο»... 

«Τι είναι πάλι αυτό;» «Μα εύχονται να έχει έναν

πόνο η γλυκιά σγουρομάλλα θεία; Τι έπαθαν αυτοί

οι μεγάλοι τέλος πάντων», αναρωτιόμουν. 

Με τον Αύγουστο να φτάνει στο τέλος του, με

τον Σεπτέμβρη να περιμένει να πάρει σειρά και να

μας φέρει στην Ύψωση του Σταυρού και την νηστεία

Του κυλούσαν οι μέρες. Βασιλικός την μιά μέρα,

του Άη Νικήτα την άλλη, στις δεκαπέντε. 

«Άντε να πάμε!», είπε η γιαγιά. «Πού να πάμε

μητέρα;», ρώτησε η θεία, «Στον Άη Νικήτα», ερχό-

ταν η απάντηση. Ρήσεις και αντιρρήσεις, να το πούμε

και στη Μαρουλιώ, τη συνυφάδα της, στο ίδιο σπίτι,

αλλά με άλλη εξωπόρτα. «Αθανασία, Αθανασία,

εμείς θα πάμε στον Άη Νικήτα, θα έρθεις;», φώνα-

ζε κάτω από τα παραθύρια της γειτόνισσας, άλλες

ρήσεις και αντιρρήσεις, αν θα κουραστούμε, έχο-

υμε και το παιδί, αν θα πεινάσουμε και αν θα φάμε

κάτι στα πεταχτά στο καζινάκι στο Κιρετς Μπουρ-

νού, τι θα φάμε, τι θα πιούμε, τρέχα γύρευε και στα

βιαστικά ποδαράτο με εμένα από το χέρι, για το

Κεφελίκιοϊ, δυο χωριά παρακάτω από το δικό μας.....

Στον Άη Νικήτα, που κάποτε βρισκόταν στο Κεφε-

λικιόϊ, αν θυμούμαι καλά, όχι βέβαια ο ίδιος, αφού

ο αυτός ο Άγιος γεννήθηκε και έζησε το 300 και κάτι

μετά τον Χριστό, στις όχθες του Δούναβη και όχι

στις όχθες του Βοσπόρου, αλλά ο Ιερός Ναός αφιε-

ρωμένος σε αυτόν, πήγαινε κόσμος και κοσμάκης

για να προσκυνήσει την τοποθεσία που υπήρχε

αυτός ο Ναός κάποτε, στα χρόνια εκείνα τα παλιά

και τα καλά.

Σαν την Γερακίνα που κίνησε για νερό, κινήσαμε

και εμείς για προσκύνημα και για νερό, αφού στο

Κεφελίκιοϊ είχε (και έχει) μια παλιά βρύση με «καλό»

νερό. 

Μέσα στο ένα και στο άλλο και κάθε τόσο πηγαι-

νοέρχεται η θύμηση του Άη Νικήτα και γυροφέρ-

νει τον νου μου. Για σιγουριά ρώτησα έναν παιδικό

μου φίλο που ζει, αναπνέει και ακούει τα φουγάρα

και το τικ-τακ των καραβιών που περνούν και

ανταμώνονται τις νύχτες στα στενά του Βοσπόρου. 

«Πού έχουμε Άη Νικήτα στην Πόλη;» Φυσικά,

επιβεβαίωσε τα της τοποθεσίας, και μάλιστα με

ενημέρωσε πως η οικεία Μητρόπολη – η δική μου

δηλαδή, που δεν την αποχωρίζομαι όπου και να ζω

και βρίσκομαι, η Μητρόπολη Δέρκων και ας μην

υπάρχει το κτήριο πια που την στέγαζε, ούτε και ο

Αη Γιώργης μας, ογδόντα μέτρα μακριά από την

θάλασσα, φροντίζει να γίνει κάτι... Περιμένω.

Όπως λέμε ο καιρός τρέχει, όχι μόνο τρέχει, αλλά

κατρακυλά σαν να κάθεται σε μπισικλέτα με τερά-

στιες ρόδες, πάνω σε κατηφόρα. Κοιτάζω έξω και

βλέπω το νερό της βροχής που με την βοήθεια του

αέρα βάλθηκε να χτυπά τα τζάμια στο καθιστικό.

Σουρούπωσε και ο ήλιος πάει να αγκαλιάσει τον

Μορφέα, σε λίγο θα μας αγκαλιάσει το σκοτάδι. Τα

πτηνά του ουρανού πήγαν για ύπνο και το φεγγάρι

δεν βγήκε για τον περίπατό του ακόμα. 

Πέρασε η γιορτή του Άη Δημήτρη και του Αγίου

Νέστορος και αποχαιρετώντας την καλοκαιρινή

ώρα την Κυριακή, αλλάξαμε τα ρολόγια μας και

κερδίσαμε μια ώρα ύπνου, κάτι είναι και αυτό.

Καλό Χειμώνα, 

Νίκη Beales,
Φθινόπωρο 2024, 

Βuckingham, Αγγλία

ΝΟΣΤΑΛΓΙΚΕΣ ΑΠΑΙΔΙΚΕΣ ΑΝΑΜΝΗΣΕΙΣ ΑΠΌ ΤΗΝ ΠΟΛΗ

Όπως λέγαμε...

Demetriou & English provide a complete funeral service from 
Προσφέρουµε µια πλήρης υπηρεσία κηδείας από  

 - Burials, Cremations, Exhumations / Κηδείες, Aποτεφρώσεις, Eκταφές

 - Help with funeral matters and legal documentation / Βοήθεια µε όλα τα θέµατα κηδείας  και νοµικά έγγραφα

 - Repatriation both to and from abroad / Επαναπατρισµός προς και από το εξωτερικό

 - Home visits  / Κατ’ οίκον επισκέψεις για να συζητηθούν τα θέµατα της κηδείας

 - Chapel of Rest / Παρεκκλήσι Ανάπαυσης

 - DWP funeral funding / Οικονοµική βοήθεια για τα έξοδα της κηδείας

 - Memorial stones / Ταφόπλακες

We guarantee the best prices, quality and professionalism /  
Καλύτερες τιµές, ποιότητα και επαγγελµατισµός 
Demetriou & English   131-133 Myddleton Road, Wood Green, London N22 8NG       020 8889 9888      d-e.co.uk
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O
monia Youth FC, proudly spon-

sored by Stef & Philips, cele-

brated another successful weekend

across various age groups. Each team

demonstrated commitment, resilience,

and skill, underscoring the club's

commitment to development and

sportsmanship.

By Ali Emir

Omonia Youth FC Social Media Rep

& U11 Wildcats White Lead Coach

U9 Silver: A Game of Two Halves

The U9 Silver boys displayed strong

focus and passing accuracy in the first

half, which resulted in several good

attacking moves. Despite an even

game, they were a bit wasteful in front

of goal. In the second half, focus waned

slightly, leading to missed scoring

opportunities due to rushed shots.

The team aims to work on their pass-

ing, shooting accuracy, and decision-

making, developing football knowl-

edge to improve game management.

Kyri Karaiskakis & Paolo Di Bernado

U14 Green: 3-1 Victory with a

Second-Half Comeback

In a challenging match against

familiar opponents, the U14 Green

team staged a remarkable second-

half comeback after trailing 1-0 at

halftime. Upping their game, they

dominated the latter part of the match,

scoring three goals in the final 15 min-

utes. The goals from Ivan, Leo, and

Dimi sealed a deserved 3-1 victory,

marking a confident display in the

WFL Red Division.

Jack Markou & Manos

Hadjimanolis

U12 Green Girls: Fighting Spirit

Against Top Opponents

The U12 Girls Green team faced

the top team in their division and

began with a strong showing, taking

the game to a 2-2 draw by halftime.

In the second half, fatigue allowed

the opposition to capitalise, though

the team pushed back and managed

another goal before the end, result-

ing in a 6-3 defeat. Alexia, Taylor, and

Evie scored, with Evie also named

Player of the Match for her leader-

ship as captain.

Jacob Mitchell

U12 White girls: Impressive 6-0

Win with Only Eight Players

Traveling to Essex with just eight

players and no regular goalkeeper,

the U12 Girls White team delivered

an impressive performance, scoring

six goals in the first half alone. Melissa,

Paris, Natalie, and Poppy led the scor-

ing efforts, while standout defensive

displays from Mila and Laila kept a

clean sheet. Mila and Laila were named

Players of the Match for their disci-

plined play and effective protection

of the goal.

Tony Sylvan & Seema Golding

U8 Green: Resilience and Growth

on the Road

The U8 Green team had a chal-

lenging first half, struggling to mark

opponents effectively. Thanks to some

impressive goalkeeping from Marco,

the team stayed competitive. In the

second half, the boys reset and held

their own, creating half-chances and

displaying skill with Michael earning

Player of the Match for his dribbling

and ball control. Both parents and

coaches were supportive, creating a

positive atmosphere.

Andy Savas & Dominic Willcock

U9 Green: Competitive Display

Against Strong Opponents

The U9 Green boys showcased

determination against a strong oppo-

nent, SFC Orange. After a slow start,

they found their rhythm and finished

the first half with some well-execut-

ed goals. In the second half, the Greens

dominated possession, playing cohe-

sive football that demonstrated their

improvement and team spirit.

Kyp Panaretou & Ben Devons

U11 White: Dominant Display with

Versatility

The U11 White team delivered a

commanding performance, quickly

establishing control with fluid ball

movement and excellent teamwork.

They created numerous scoring oppor-

tunities in the first half and contin-

ued to experiment with new posi-

tions in the second. While they iden-

tified areas for improvement, partic-

ularly in defending set pieces, the

team's overall display showed sig-

nificant growth.

Abdi Ismail, Christos Hajipapas &

Fahd Kashmiri

U13 Silver: Hard-Fought 3-3 Draw

The U13 Silver team had a com-

petitive league match, ultimately

drawing 3-3. Despite leading three

times, they allowed their opponents

back due to defensive errors. Albion

scored twice in the first half, and debu-

tant Alan added a third in the second.

The team's effort without any sub-

stitutes was commendable, with valu-

able lessons to carry forward into the

next match.

George Sammoutis & Mitul Kataria

U15 White Girls: Dominant Season

Opener with a 7-1 Win

The U15 White Girls kicked off their

season with a resounding 7-1 win.

They implemented tactical improve-

ments, including marking, pressing,

and ball control. Sofia, scoring a hat-

trick and assisting Zoe, earned Player

of the Match honours. Elena added

two goals, and Isabella contributed

with a long-range shot, all reflecting

the team's commitment to continu-

ous improvement.

Anthony Mattas & Tony Stylianides

U18 Girls: Confident 4-0 Win

Against Opponents

The U18 Girls secured a decisive

4-0 victory, with Shekhinah scoring

all four goals. The first half was scrap-

py, but a motivational half-time talk

led to an energised second half. Georgia

earned Player of the Match for her

relentless pressing, while Nicole made

key saves to secure a clean sheet,

underscoring a commanding perfor-

mance.

Sophia Karanicholas & Samuel

Arthur

U15 Green: Narrow 4-3 Defeat

but Strong Progress

Despite a 4-3 loss, the U15 Green

boys showcased significant improve-

ment. The team followed their coach-

es' instructions closely and delivered

their best half of the season so far.

Coaches encouraged the players to

channel their emotions constructively,

focusing on their growth and resilience.

The team's positive attitude and

progress were notable throughout

the match.

Samuel Arthur & John Frangou

Omonia Youth FC's teams con-

tinued to build on their skills, empha-

sising learning and teamwork across

all age groups. This weekend's games

reflected the dedication of the play-

ers and coaches to fostering a posi-

tive, growth-focused environment

that strengthens both their com-

petitive edge and sportsmanship.

Omonia Youth FC's
Strong Challenges and

Cup Progressions

22 ● ELEFTHERIA Thursday 7th November 2024CοmmunitySports

Should you feel enthused and want to know more about

Omonia Youth FC, you can contact the club via the form

on our Contact Us page, email the club at queries@omo-

niayouthfc.com, as well as following the club on X/Twit-

ter @OmoniaYouthFC, Facebook @OmoniaYouthFC and

Instagram @OmoniaYouthFC1994.

U9 Green

U9 Silver

U12 White girls

U14 White girls



RAVANI

(SEMOLINA CAKE
WITH SYRUP)

This sweet semolina cake

made with coarse semolina is

one of the most popular Greek

desserts. It is a delicious sponge

cake soaked in a light citrusy

syrup. It can be served sprin-

kled with icing sugar or deco-

rated with sliced blanched al-

monds or chopped pistachios. 

ΙΝGREDIENTS

Serves 18-20 slices

115g unsalted butter and

some extra for grease

125g granulated sugar

280g plain flour

175g coarse semolina or

cream of wheat

2 tsp baking powder

5 medium free-range eggs,

separated 

125g Greek yoghurt 

1 tsp vanilla essence

finely grated zest of 2 lemons

juice of 2 oranges

SYRUP

500ml water 

440g caster sugar

1 small cinnamon stick 3.5cm

long

peel and juice of 1 lemon

2 tsp brandy 

TO GARNISH

50g blanched slivered al-

monds or coarsely chopped

pistachios

TO DUST

icing sugar

METHOD

1. Preheat the oven to

180⁰C/160⁰C/gas 4.

2. Cream the butter, sugar and

vanilla essence in a mixer

until light and fluffy.

3. In a large bowl, whisk to-

gether the flour, semolina

and baking powder and set

aside. 

4. Add the semolina and flour

mixture to the creamed but-

ter and blend well to form a

batter. 

5. In a clean bowl beat the egg

whites until stiff and fold in

the batter. Add the yoghurt,

vanilla essence, lemon zest

and orange juice and stir.

6. Grease a 33x28x5cm bak-

ing pan with some butter.

Carefully transfer the batter

into the pan. 

7. Place in the preheated oven

on the middle shelf. Bake

for 40-45 minutes until gold-

en and the cake pulls away

from the side of the pan. 

8. Take it out and set aside to

cool for 5-10 minutes. 

9. Meanwhile, prepare the

syrup. Add the water, sugar

and a cinnamon stick into a

saucepan. Bring to the boil

over a medium heat, stirring

occasionally. Turn the heat

to low and simmer for 5

minutes. Stir in the lemon

peel and juice and brandy.

Set aside to chill.

10. Pour the citrusy syrup over

the cake.

11. Once the syrup has been

absorbed, cut the ravani in-

to square or diamond

shapes.

12. Garnish the pieces with

blanched almonds or

chopped pistachios. 

13. Dust with icing sugar if de-

sired and serve with ice

cream or whipped cream.

.© Copyright 

George Psarias  
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THE FAMOUS CYPRIOT COOK AND RESTAURANT OWNER GEORGE PSARIAS . . .  COOKS FOR ELEFTHERIA

George Psarias has been a restaurateur for almost forty years. He

spent his time and energy cooking traditional Greek dishes but also 

developing new ones based on fresh ingredients and Mediterranean

flavours. 

He has appeared on numerous radio and television programmes on BBC2

Food and Drink. ITV, Channel 4, Sky's Good Food Live and others. 

Here he would like to give you a taste of his recipes.

RAVANI
(SEMOLINA CAKE WITH SYRUP)

Oh Voice of many waters

With a golden harp in hand,

Sweeten the soul with music

Divinely inspired;

Oh Spirit of Godly grace

Allow prophetic images to

Enlighten the conscious mind

And fill the noetic

Heart of man with thought

Sacrosanct;

Images Eternal cast in truth

On the Cross of Christ,

Ages upon ages

Light of Light

Shall we witness prophesy

By prophetic over-sight;

Heavy-laden winds

Blowing;

A new song enchants,

Hallowed

From the north-east;

In motion the leaves

Illuminated are the trees

Bowed in translucent white;

Hallowed by the Living Source

Of Life Eternal

Amen.

Jo-Anne Colombo Marinakis

A New Song

LGR - London Greek Radio

- Weekly programme

ΠΕΜΠΤΗ 7 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

09:30 Από Μέρα σε Μέρα
16.30 Αθλητικό Ρετρό
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Τρικυμία
20.00 Υγεία και Ευεξία 

με τη Βασούλα Χριστοδούλου
20.30 MISSION - Αποστολή με την

Κλέλια Χαρίση
21.35 Ελληνική Ταινία: 

Ο Τρελοπενηντάρης
23.10 Ελληνική Ταινία: 

Μια Λατέρνα Μια Ζωή

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ 8 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

10.00 Σύνδεση με ΡΙΚ
16.00 Απογευματικό Δελτίο Ειδήσεων
16.30 Ειρήνη Πάσι
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Τρικυμία
20.00 Alexios Gennaris & James

Neophytou - Table For Two
20.30 Παραδοσιακή Βραδιά
22.30 Ελληνική Ταινία: 

Παντρεύουν τον Ανδρέα
23.35 Ελληνική Ταινία: 

Κάτι να Καίει

ΣΑΒΒΑΤΟ 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

10.00 Σύνδεση με ΡΙΚ
12.00 Μεσημβρινό Δελτίο Ειδήσεων
14.00 Σε Προσκυνώ, Γλώσσα
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων –

ΡΙΚ
19.00 Στων Αστεριών τις Νότες
21.00 Αύριο είναι Κυριακή, 

με τον Πρωτ. Ιωσήφ Παλιούρα
21.35 Με τον Φακό του Hellenic TV
22.10 Ελληνική Ταινία

Να Ζει Κανείς Ή Να Μη Ζει
23.45 Ελληνική Ταινία

Δεμένη Κόκκινη Κλωστή

KYΡIAKH 10 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

11.00 Ζωντανή μετάδοση 
Θείας Λειτουργίας από τον 
Ι.Ν. Δώδεκα Αποστόλων

14.00 Σε Προσκυνώ, Γλώσσα
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Στων Αστεριών Τις Νότες
20.05 Πρόσωπα με τον Βασ. Παναγή
20.35 Με τον Φακό του Hellenic TV
21.10 Ελληνική Ταινία: 

Στούπερμαν... Αγάπη Μου
22.35 Ελληνική Ταινία: 

Η Λεωφόρος Του Μίσους

ΔΕΥΤΕΡΑ 11 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

09:30 Σύνδεση με ΡΙΚ
16.00 Απογευματικό Δελτίο Ειδήσεων
16.30 Περικλής τζι’ Εριέττα
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Τρικυμία
20.00 GreekStories με 

τον Αυγουστίνο Γαλιάσσο
20.25 “Ανάδειξέ το” 

με την Άννα Νικολαΐδη 
και τη Ρούλα Σκουρογιάννη

21.00 ΘΕΑΤΡΟ ΤΗΣ ΔΕΥΤΕΡΑΣ:
“Παγωτό Μες Τον Χειμώνα”

22.40 “Το Ταξίδι Της Ζωής” με 
την Άντζη Λουπέσκου

ΤΡΙΤΗ 12 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

09:30 Σύνδεση με ΡΙΚ
16.00 Απογευματικό Δελτίο Ειδήσεων
16.30 Περικλής τζι’ Εριέττα
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Τρικυμία
20.00 Δράξασθε Παιδείας με τον 

Πρωτ. Ιωσήφ Παλιούρα
20.30 Σύγχρονος Φιλλεληνισμός
21.00 Ελληνική Ταινία: 

Ζήτω Η Τρέλα
22.15 Ελληνική Ταινία: 

Το Παιδί Του Μεθύστακα

ΤΕΤΑΡΤΗ 13 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

09:30 Από Μέρα σε Μέρα 
16.30 Κουζίνα Σε Ρόδες 
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Τρικυμία
20.00 Προκλήσεις (ΡΙΚ)
21.00 Οι Ταινίες της Εβδομάδας με

την Τζίλα Ζυλυφτάρι 
21.40 Ελληνική Ταινία: 

Ακάκιε, Τα Μανούλια Να’ναι
Φίνα

23.10 Ελληνική Ταινία: 
Ιωάννα Σ’ Αγαπώ

ΠΕΜΠΤΗ 14 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ

09:30 Από Μέρα σε Μέρα
16.30 Αθλητικό Ρετρό
18:00 Βραδινό Δελτίο Ειδήσεων – ΡΙΚ
19.00 Σειρά: Τρικυμία
20.00 Υγεία και Ευεξία 

με τη Βασούλα Χριστοδούλου
20.30 MISSION - Αποστολή με την

Κλέλια Χαρίση
21.10 Ελληνική Ταινία: 

Χριστίνα
22.30 Ελληνική Ταινία: 

Το Μυστικό Του Νοέμβρη
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